
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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دورکاری ۵۰ درصدی کارمندان 
تهران از امروز

معاون استاندار تهران خبر داد

معاون توســعه مدیریت و منابع استاندار تهران با اشاره به 
وضعیت نارنجی در اکثر نقاط اســتان تهران از دورکاری ۵۰ 
درصدی کارمندان دســتگاه های اجرایی از امروز شنبه ۱۵ 

آذرماه خبر داد. 
غلامرضا عباس پاشا با اشاره به وضعیت دورکاری کارمندان 
در اســتان تهــران گفت: با توجه به همــکاری مطلوب مردم 
و اقدامات انجام شــده اکثر نقاط اســتان تهران در وضعیت 

نارنجی قرار دارد و تنها پیشــوا در وضعیت قرمز است.
 وی ادامه داد: با توجه به این موضوع بخشــنامه ســازمان 
امور اداری و استخدامی مربوط به وضعیت نارنجی در استان 
تهــران اعمال می شــود و از روز شــنبه ۱۵ آذرماه به مدت 
یــک هفته یعنی تا ۲۱ آذرماه این شــرایط حاکم خواهد بود 
و در ادامه وضعیت شــهرها به صورت هفتگی بررسی و نحوه 

اطلاع رسانی می شود. ادارات  فعالیت 

وی افزود: در وضعیت نارنجی، ادارات ارائه دهنده خدمات 
ضروری و دســتگاه هــای مرتبط با ماموریت های اساســی 
و مدیریــت شــهری می توانند بــا تشــخیص بالاترین مقام 
مســئول)در سطح ملی یا اســتان( نسبت به کاهش حضور تا 
یک ســوم کارکنان خود اقدام کنند و در ســایر ادارات ارائه 

خدمات با حضور ۵۰ درصدی کارکنان انجام خواهد شــد.
 معاون اســتاندار تهــران تاکید کرد: در مورد شــهرهای 
قرمز نیز ادارات ارائه دهنده خدمات ضروری و دســتگاه های 
مرتبط با ماموریت های اساســی و مدیریت شهری می توانند 
با تشــخیص بالاترین مقام مســئول)در سطح ملی یا استان( 
نســبت به کاهش حضور تا پنجاه درصد کارکنان خود اقدام 
کنند، مشــروط بــر آنکه خللی در ارائــه خدمات ضروری به 
وجود نیاید و در ســایر ادارات ارائه خدمات با حضور حداکثر 

یک ســوم کارکنان انجام خواهد شد.

پروژه زورخانه رشت در 
زمره پروژه های مناسب 

حوزه ورزش باستانی
معاون پشتبانی بنیاد مسکن کشور، با اشاره به روند احداث 
زورخانه امام علی)ع( رشت، گفت: پروژه مذکور تاکنون از لحاظ 
فنی و اجرایی به خوبی پیش رفته و در زمره پروژه های مناسب 

حوزه ورزش باستانی در کشور به شمار می آید. 
هادی درفشــی در حاشــیه بازدید از پروژه در حال احداث 
زورخانه امام علی)ع( رشــت و روند بازســازی و مرمت مسجد 
صفی رشت و مســجد اردبیلیان، با اشاره به پیشینه درخشان 
گیلان در ورزش های باستانی و زورخانه ای و پیشرو بودن استان 
در این بخش، اظهار کرد: ورزش زورخانه ای و پهلوانی بســیار 
مقدس است و ورود به زورخانه حالت عبادت در مسجد را دارد.

وی بــا بیان اینکه ورزش های زورخانه ای و پهلوانی ریشــه 
در تاریــخ و فرهنــگ ما دارد، بر ضــرورت احیای ورزش های 
ایرانی و اســلامی تاکید کــرد و گفت: ورزش زورخانه ای آداب 
و ســنتی خاص دارد که از پهلوانان افســانه ای و باستانی ایران 

الهام گرفته است.
معاون پشتیبانی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور تصریح 
کرد: پــروژه مذکور تاکنون از لحاظ فنــی و اجرایی به خوبی 
پیش رفته و در زمره پروژه های مناســب این حوزه در کشــور 

به شمار می آید.
درفشی با اشاره به مسجد صفی و مسجد اردبیلیان، ادامه داد: 
مســاجد علاوه بر اینکه مکانی برای عبادت و بندگی خداست، 
مکانی برای تبلیغ و ارشاد و هدایت مردم و عرضه کردن قوانین 

الهی و آشنا نمودن مردم با آن است.
وی مسجد را به عنوان پایگاه اجتماع مردم و زمینه ساز ایجاد 
وحدت و همبستگی هرچه بهتر و بیشتر در میان اقشار مختلف 
جامعه اسلامی دانست و خواستار تسریع در مرمت این بناها شد.

محمــد اکبرزاده، مدیرکل بنیاد مســکن گیلان نیز، اظهار 
کرد: عملیات اجرایی ســالن بین المللی ورزش های باستانی و 
زورخانه ای امام علی)ع( رشت سال گذشته در زمینی به مساحت 
۱۲۰۰ مترمربع و با زیربنای ۸۳۰ مترمربع با استفاده از الگوی 
معماری ســنتی گیلان و ورزش باســتانی با برآورد اولیه ۱۶۰ 

میلیارد ریال آغاز شد.
وی بــا بیــان اینکه مجموعه مذکور، دارای ســالن اصلی با 
ظرفیت ۳۲۰ نفر، فضای اداری و مدیریت ورزش های باســتانی 
و زورخانه ای و سیستم سرمایش و گرمایش استاندارد و مدرن 
است، افزود: پیشرفت فیزیکی این پروژه ۳۶ درصد است. اسکلت 
فلزی پروژه با پیشــرفت ۹۰ درصدی مونتاژ شده و فقط سازه 

گنبد مانده که باید در محل مونتاژ گردد.
مدیرکل بنیاد مسکن گیلان تصریح کرد: کلیه قطعات چوبی، 
متال دک و تاسیسات برقی و مکانیکی تهیه شده و طبق برنامه 
کار پروژه به تمام خواهد رسید و تمامی استانداردهای زورخانه 

بین المللی در این پروژه لحاظ گردیده است.
اکبرزاده همچنین به روند بازسازی و مرمت مسجد صفی و 
مسجد اردبیلیان رشــت اشاره کرد و یادآور شد: پروژه مسجد 
صفی از محل اعتبارات بلاعوض بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
بــه مبلغ ۸۵ میلیارد ریال با پیشــرفت فیزیکی ۵۱ درصد در 

حال اجرا است.
وی مسجد صفی را هویت دینی و فرهنگی مردم رشت بیان 
کرد و روند مرمت این پروژه را مثبت ارزیابی دانســت و گفت: 
امیدوارم برنامه ریزی برای تســریع در مرمت این بنای تاریخی 

انجام شــود و هر چه زودتر شاهد بهره برداری از آن باشیم.
مدیرکل بنیاد مســکن گیلان، با بیان اینکــه اعتبار پروژه 
مرمت مسجد اردبیلیان رشــت نیز از محل اعتبارات بلاعوض 
بنیاد مسکن انقلاب اســلامی به مبلغ ۲۵ میلیارد ریال تامین 
شده است، عنوان کرد: این پروژه با پیشرفت فیزیکی ۵۳ درصد 

در حال مرمت است.
وی اضافه کرد: کار مربوط به ســربندی در حال انجام است 
و کلیات کار تاسیساتی برنامه ریزی و کاشی های قدیمی پروژه 

در کارگاه احیای مصالح سنتی ترمیم شده است.

رییــس اداره حفاظــت محیــط زیســت 
شهرســتان تهران گفت: بنا بر اعلام مدیریت 
بــاغ وحش پارک ارم، ماده ببر این باغ وحش 

صبح جمعه ۱۴ آذرماه تلف شده است. 
 فاطمــه برنا با اعلام این خبر گفت: بعد از 
ظهر روز گذشته مسئولین باغ وحش ارم طی 

تماس تلفنی خبر زخمی شــدن ببر ماده این 
باغ وحش را در نزاع با ببر نر به محیط زیست 

تهران اعلام کردند.
 وی افزود: متاسفانه این ببر ماده امروز در 
باغ وحش ارم تلف شده و اقدامات درمانی در 
چند روز گذشــته برای مداوای آن نتیجه ای 

در بر نداشــته اســت.  برنا تصریح کرد: بنابر 
گزارش اولیه ارســالی باغ وحش که ساعتی 
پیش به محیط زیست رسیده این ماده ببر به 
علــت پارگی کامل نای و پارگی طولی مری و 
خفگی در اثر پنومونی استنشاقی بدلیل صدمه 

فیزیکی نزاع با ببر نر تلف شده است. 

تلف شدن ببر باغ وحش ارم

عباس محمدی

کشاورزی برضد 
کشاورزی! 

بیشــترین مقدار آب کشور را بخش کشاورزی مصرف می کند که البته 
طبیعی اســت. گو این که در این زمینه، میان مدیران بخش کشــاورزی و 
بخش آب کشور اختلاف نظرهای جدی وجود دارد؛ مدیران بخش آب )وزارت 
نیرویی ها( مصرف آب کشــاورزی را بیش از نود درصد آب استحصال شده 
می دانند، اما در بخش کشاورزی این رقم را حدود هفتاد درصد برآورد می کنند. 
در هر دو صورت، تردیدی نیست که بخش عمده ی آب در سرزمین خشک 
ایران صرف تولید کشاورزی می شود. بنا به گفته ی اخیر کاظم خاوازی وزیر 
کشاورزی، در ایران پیش از انقلاب »در مجموع ۲۷ میلیون تن انواع محصولات 
کشاورزی تولید می شد که این رقم امسال به ۱۳۰ میلیون تن افزایش می یابد.« 
یک چنین افزایش نزدیک به پنج برابری، فشار دهشتناکی را بر رواناب ها و 
آب های زیرزمینی کشور وارد ساخته است. در مقابل اما، ارزش افزوده ی بخش 
کشاورزی به نسبت کل اقتصاد ایران، فقط حدود شش درصد است. به بیان 
دیگر، ما در خوش بینانه ترین حالت، هفتاد درصد آب کشور را صرف شش 
درصد تولید ثروت خود می کنیم.سطح زیر کشت در دوران پس از انقلاب، 
حدود بیســت وچهار درصد افزایش یافته است. اگرچه با توجه به این آمار، 
خوش بینان می گویند که بهره وری در واحد سطح در کشاورزی ایران نزدیک 
به پنج برابر شده، اما قضیه به این سادگی نیست و خوش بینی در این زمینه، 
ساده لوحی )یا انکار واقعیت( است. افزایش تولید در واحد سطح، عمدتاً با 
افزایش سطح زیر کشت آبی صورت گرفته؛ به طور کلی تولید در واحدهای 
کشاورزی آبی ایران حدود ده برابر واحدهای دیم است. در چهل سال اخیر، 
کشت دیم افزایشی نداشته و برعکس، به علت خشکسالی های پیاپی این نوع 
کشــت کم تر هم شده است. اما، دولت با ساخت صدها سد بزرگ و هزاران 
بند و سد کوچک فقط در بخش استفاده از رواناب ها، میزان آب مهار شده 
را به نزدیک سه برابر رسانده است. در بخش آب های زیرزمینی هم که همه 
می دانند سطح آبخوان های کشور ده ها متر پایین رفته و اکنون با برداشت 
بیش از صددرصدی )یا در خوش بینانه ترین برآوردها با برداشت نود درصدی( 
از منابع تجدیدپذیر، در جهان رکورددار نابودسازی منابع آب خود شده ایم. 
این در حالی است که طبق استانداردهای جهانی، در هیچ سرزمینی نباید 
بیش از چهل درصد از منابع تجدیدپذیر برداشت شود. درواقع، کشاورزی ما، 
همچون بسیاری از دیگر عرصه های اقتصادی و فرهنگی، بیشتر کمّی رشد 
کرده تا کیفی. اثرهای منفی این رشــد کمّی که پیش نشانگرهای نابودی 
کشاورزی هستند را می توان در جای جای کشور دید: برای مثال در خشک 
شدن دریاچه ی اورمیه بر اثر توسعه ی سطح زیر کشت که زمین های چند 
استان را با خطر شور شدن روبرو ساخته، در نابود شدن سامانه های کشاورزی 
بومی در  خوزستان و جنوب کرمان بر اثر سدسازی و انتقال آب، در باغ سازی 
بی حساب روی شیب های کوهستانی کردستان و چهار محال وبختیاری، در 
توسعه ی عجیب آبیاری قطره ای و گلخانه ای در ورامین و بوشهر بی آن که 
مصرف کلی آب کم شود، در بحران کم آبی در گیلان که میانگین بارندگی اش 
از بیشتر کشورهای اروپایی هم بیشتر است، در صادرات فله ای میوه و سبزی 

که درواقع صادرات آب است، و... .



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/15

شماره : 967
مهار تورم و ایجاد ثبات اقتصادی در شرایط فعلی می تواند هم هدف 
باشــد و هم مهم ترین مسیر برای گذار به رونق اقتصادی. درواقع بانک 
مرکزی با تمرکز روی مساله تورم، هدف مهم تری را باید دنبال کند که در 
پیام اخیر رئیس کل هم تاکید شده است: »امید می رود نااطمینانی های 
تورمی کاهش یافته و از مســیر کاهش تورم انتظاری در افق پیش رو، 
بستر مناسب تری برای فعالیت بنگاه ها و تقویت سرمایه گذاری و جهش 

تولید فراهم شود.«
تعبیر ساده تر این نگاه آن است که با تقلیل نوسانات تورمی و کاهش 
سطح آن، می توان به تولید نیز کمک کرد. به عبارت دیگر سیاست پولی 
در جهت کاهش تورم می تواند با اطمینان بخشی بیشتر به اقتصاد موجب 

افزایش سرمایه گذاری و رشد تولید شود.
در حالی که ادبیات موضوع در شرایط عادی بر مبنای منحنی فیلیپس 
حکایــت از آن دارد که رابطه ای منفی میان تورم و بیکاری وجود دارد 
و سیاســتی که منتج به کاهش تورم شــود، به میزانی می تواند رشــد 
اقتصادی را کند و بیکاری را بیشتر کند؛ اما در عین حال کارهای تجربی 
در کشــورهایی که در دوره هایی با تورمی شبیه به ما دست به گریبان 
بودند، نشان می دهد سیاست های انقباضی ضروری برای کاهش تورم، 
نه تنها تبعات منفی بر بخش واقعی اقتصاد نداشــته بلکه حتی به رشد 
اقتصادی نیز کمک کرده است. اما آیا این مشاهدات با تئوری منتج از 

منحنی فیلیپس سازگاری دارد؟ پاسخ مثبت است.
به عبارت دقیق تر، کلید حل مســاله در حذف نااطمینانی هایی است 
که ســطوح فعلی تورم ایجاد می کند. با کاهش تورم و افت نااطمینانی،  
سرمایه گذاران با فراغ بال بیشتری می توانند پروژه های خود را پیش برند 
و این امر به رشــد بخش واقعی دامن می زند. از این رو سیاســت های 
ضد تورمی نه تنها موجب حرکت روی منحنی فیلیپس می شــود، بلکه 
موجبات جابه جایی آن را نیز فراهم می کند و در نتیجه این گونه نیست 
کــه با کاهش تورم، تولید و بخش واقعی خســران ببیند، بلکه موضوع 

کاملا برعکس است.
با این واقعیت می توان نتیجه دیگری نیز گرفت. هر اقدامی که با رشد 
متغیرهای پولی باعث افزایش تورم و نوســان بیشتر آن شود، به زیان 
تولید خواهد بود. به عبارت دیگر شــاید به نظر برسد با تعریف خطوط 
اعتباری که از پایه پولی منبعث می شود،  رشد اقتصادی حاصل می شود؛ 
اما واقعیت آن است که این اقدامات با دامن زدن به تورم بیشتر و سطح 
نااطمینانی بالاتر در مقیاس کلان اقتصاد، در نهایت بستر سرمایه گذاری 

و تولید را محدود می کند.
از این رو تقلیل تورم که بیش از هر چیز با محدود ســاختن کسری 
بودجه و تامین آن از بازار بدهی و همچنین با تحدید خطوط اعتباری 
تازه حاصل می شود، نه تنها کلید رسیدن به ثبات در بازارهای مختلف 
اســت، بلکه می تواند بستری باشــد برای ایجاد فضای مناسب تر برای 
کســب و کار. امید می رود که همراهی تصمیم سازان با این منطق بتواند 
در کنار تغییر در انتظارات تورمی، شــرایط مساعدتری را هم در مولفه 

ثبات قیمتی و هم تولید حاصل کند. 

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران 
با تاکید بر لزوم مساعد کردن فضا برای ورود 
سرمایه گذار خارجی، گفت: با توجه به خروج 
برندهای خارجی و ضرر و زیان های وارده، 
باید در وهله نخست ادعای خسارت کنیم و 
مواردی همچون استقرار واحدهای تحقیق و 
توسعه و آموزش کارکنان را خواستار شویم.
»عباس هاشــمی« درخصوص بازگشت 
برندهای خارجی به بازار بزرگ کشــورمان 
با احتمال کمرنگ شدن تحریم های ظالمانه، 
افزود: باید ضمن حمایت های ویژه از صنایع 
کشور به خصوص صنایع نوپا، نیم نگاهی به 
انتقال فناوری از خارج کشور داشت و این 
مهم جز با تعامل با برندهای بزرگ و مطرح 

جهان محقق نمی شود.
به گفته وی، در سال های گذشته صنعت 
قطعه سازی کشورمان رشد بسیار خوبی را 
تجربه کرده که می تواند به رشــد و ایجاد 
ارزش افــزوده در ســایر بخش ها از جمله 

صنعت لوازم خانگی بیانجامد.
این مقام صنفی ادامه داد: وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت در ســال های گذشــته 
همــواره رویکرد وارد کردن قطعه ســازان 
ایرانی به زنجیره تامین قطعات شرکت ها و 
برندهــای بزرگ را دنبال کرده و همچنین 
به دنبال ورود بخش های تحقیق و توســعه

)R&D( آنها به کشــورمان بوده اســت.وی 
تصریح کرد:  ایــن مهم با هدف اســتفاده 
مناســب از ســرمایه گذاری هــای انجام 
شــده یا مســکوت نماندن موضوع تولید 
در صــورت خروج آن شــرکت ها و برندها 
از کشــورمان به دلایلی همچون تحریم ها 
انجام می شــده است، هرچند با وجود همه 
تلاش ها خــروج برندهای مطرح را در دور 
علیه کشــورمان  تحریم های ظالمانه  دوم 
شــاهد بودیــم و در این زمینــه نیازمند 
تجدید نظــر در قراردادهایمان هســتیم.
هاشمی خاطرنشــان کرد: توسعه ارتباطات 
جهانی می تواند به ارتقای اســتانداردهای 
کیفــی، یادگیری نحوه تعاملات از ســوی 
صنعتگــران، آمــوزش شــیوه های ظریف 
بازرگانی خارجی و ارتقای کیفی مواد اولیه 
و قطعات بیانجامد و در این صورت اســت 
که دیگر نگران باز شدن درهای کشور یا در 
مقابل تحریم ها نخواهیم بود.وی بیان داشت: 

 با توجه به ایجاد یک چشم انداز مناسب پس 
از انتخابات آمریکا و احتمال گشایش های 
اقتصادی برای کشــور، باید بدون فراموش 
برنامه داشته  کردن سیاســت های اصلی، 
باشیم.دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی 
ایران ادامه داد: درخصوص بازگشت برندها، 
دو دسته نظر وجود دارد، برخی می گویند 
کــه با توجه به خروج آنها از کشــور اجازه 
بازگشــت مجدد ندهیم، امــا برخی دیگر 
می گویند باید برایشــان فــرش قرمز پهن 
کنیم.وی گفت: باید در ابتدا این مســاله را 
واکاوی کرد کــه خروج برندهای مطرح از 
کشــورمان تحت چه شرایطی اتفاق افتاده 
اســت؟ آیا میل باطنی شــان این بوده یا 
تحت فشارهای شــدید آمریکایی ها اتفاق 
افتاده است؟  در حالی که بازار بسیار خوبی 
در کشورمان داشتند.هاشمی اظهار داشت: 
وزارت خزانه داری آمریکا برای شرکت های 
بزرگی همچون پژو، رنو، سامسونگ، بوش، 
ال.جــی و غیره در صــورت کار در ایران، 
جریمه های ســنگینی در نظر گرفت و آنها 
نیــز پس از ارزیابی موضــوع به ویژه حجم 
فروش شــان در ایران و آمریــکا، خروج از 

کشورمان را ترجیح دادند.

 در اقتصاد درس اخلاق نمی دهند
دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران 

افزود: در این گونه موارد ما نیز باید منطقی 
برخورد کنیم، زیرا علم اقتصاد موضوع سود 
و زیان است و در آن درس اخلاق نمی دهند.
این مقــام صنفی ادامه داد:  اینکه برخی 
می گویند این برندها ناجوانمردانه ما را ترک 
کردنــد، در حقیقت با ادبیات اولیه اقتصاد 
بیان داشــت:  ندارند.وی  آشــنایی  جهانی 
هرچند خروج این برندها، تولیدات داخلی 
ما را با چالش هــای عدیده ای مواجه کرد، 
اما باید از این شکســت ها درس گرفته، در 
همکاری هــای بعدی با خارجی ها ضوابطی 

تعیین کرده و برنامه داشته باشیم.
وی تاکید کرد: ما نیاز داریم که به صورت 
سیستماتیک به شبکه تامین و تولید جهانی 
متصل شــویم، اینکه دیواری به دور خود 
کشیده و واردات همه چیز را ممنوع کنیم، 

راه حل درستی نیست.
دبیــرکل انجمن صنایع لــوازم خانگی 
ایــران یادآور شــد: در بخشــی از صنایع 
لوازم خانگی نظیر اسپلیت یونیت ها، سشوار، 
ماشین ظرفشــویی و غیره، محدودیت های 
زیادی در تولید وجود دارد و نمی توان ۱۰۰ 

درصد آنها را در داخل تولید کرد.
وی گفت: بــا توجه به ضرر و زیان های 
وارده از ســوی این شرکت ها به کشورمان، 
باید در وهله نخست ادعای خسارت کنیم 
و در قبال این خسارت ها دست بالا گرفته 

و مواردی همچون استقرار واحدهای تحقیق 
و توسعه، اختصاص قالب های روز جهان با 
تخفیفات ویژه، آموزش پرسنل، وارد کردن 
قطعه سازان کشــورمان به زنجیره و شبکه 

تامین جهانی و غیره را خواستار شویم.

 لزوم تسهیل ورود سرمایه گذاران 
به کشور

هاشــمی در عین حال، مســاعد شدن 
شــرایط کشور را عامل اصلی در جلوگیری 
از بروز خسارت به اقتصاد و تولید برشمرد 
و زمانــی را یــادآور شــد، گفــت: پس از 
مشخص  شــدن نوع و میزان ارزهای قابل 
دسترس، واحدهای تولیدی باید به تبدیل 
ارز می پرداختند کــه گاهی اوقات کارمزد 
ارزی ۱۵ درصدی برایشان به دنبال داشت.

این مقام صنفــی تاکید کرد: حاکمیت 
باید در یک تصمیم درست و منطقی، فضا را 
برای ورود سرمایه گذار خارجی مساعد کند، 
زیرا سرمایه همچون آهویی ترسو است که 

با احساس کوچکترین خطر فرار می کند.
وی بیان داشــت: کشــور ســالیانه به 
دســت کم ۱.۹ میلیون دستگاه کمپروسور 
برودتــی نیاز دارد که صــرف هزینه ۴۰ تا 
۴۵ دلاری برای هر دستگاه آن، به معنای 
8۰ تا ۹۰ میلیون دلار واردات است و وقتی 
چنیــن بازاری برای یک قطعه وجود دارد، 

به طور قطع خارجی ها از سرمایه گذاری در 
که  می کنند.هاشمی  اســتقبال  کشورمان 
سابقه سال های متمادی خدمت در وزارت 
صنعت را در کارنامه دارد، تولید بیش از ۳8 
میلیون دستگاه کمپرسور برودتی در چین 
را یادآور شــد که نیاز ۱8 درصد جهان را 
تامیــن می کند و گفت: زمانی برای حضور 
و ســرمایه گذاری در ایران، از شرکت های 
چینی دعوت کردیم، این در حالی بود که با 
توجه به پتانسیل های موجود از جمله انرژی 
و نیروی کار ارزان و متخصص، می توانستیم 
هاب منطقه باشیم و به کشورهایی همچون 

روسیه، ترکیه و غیره نیز صادر کنیم.
وی ادامه داد: چینی ها در نخستین جلسه 
با مســوولان، به طرح حدود ۶۰ پرســش 
پرداختند و جواب خواستند، این در حالی 
بود که حتی وزیر وقت صنعت برای برخی 
از آن ســوالات پاسخی نداشت و به همین 
دلیل سرمایه گذاری در این حوزه انجام نشد.

دبیــرکل انجمن صنایع لــوازم خانگی 
ایــران اضافه کرد: این در حالی اســت که 
امــکان ندارد بدون حضــور خارجی ها در 
تولید قطعاتی همچون کمپروســور موفق 
شــویم، زیرا نیازمند ســرمایه گذاری زیاد 
اســت، تغییرات فناوری آن ســریع بوده و 

باید سازگار با محیط زیست باشد.
وی با اشــاره به پتانســیل های بی نظیر 
کشــورمان از نظر منابــع، معادن، کیفیت 
نیروی انســانی، موقعیت سوق الجیشــی و 
غیره، تاکید کرد:  باید در وهله نخست، یک 
مدیریت درســت مطابق با استانداردهای 
بین المللی ایجاد کرد و در این صورت است 
کــه خارجی ها برای حضور در کشــورمان 
صف می کشند.بررســی آمارهای رســمی 
منتشــره وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
از ابتدای امســال تا پایــان مهرماه حاکی 
از تداوم روند رو به رشــد تولید انواع لوازم 
خانگی در کشــور اســت، به طوری که در 
دو بخــش ماشین لباسشــویی و یخچال و 
فریزر به ترتیب رشــدهای ۵۲.۹ درصدی 
و ۲۴.۶ درصــدی به ثبت رســید.آن طور 
کــه »محمدرضا شــهیدی« دبیر انجمن 
تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری کشور 
نیز آمار داده، در هفت ماهه امســال ۶۵۰ 
هزار دستگاه تلویزیون در کشور تولید شد 
که حاکی از رشد ۳۰ درصدی در هم سنجی 

با پارسال است.

ادعای خسارت برای بازگشت برندهای خارجی  
پویا جبل عاملی

 کارشناس اقتصادی
تقویت 
سرمایه گذاری با 
مهار تورم

 خبر
 اینترنت درصورت رشد ترافیک ارزان تر می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره قیمت اینترنت گفت: اینترنت 
نه تنها گران نشــده و نخواهد شد، بلکه درصورت رشد ترافیک، در سال 

آینده هم ارزان تر خواهد شد.
محمدجواد آذری جهرمی در اینستاگرام خود، از کاربران خود خواست 
سولاتی را مطرح کرده تا به آنها پاسخ دهد. او در پاسخ به این سوال که 
چرا اینترنت گران شــده، گفت: نه تنها گران نشــده و نخواهد شد، بلکه 

درصورت رشد ترافیک، در سال آینده هم ارزان تر خواهد شد.
وی درباره اینترنت دانش آموزان و همچنین مشکلات این سامانه توضیح 
داد: شــاد رایگان اســت و ماهانه هزینه گزافی از سوی دولت بابت یارانه 
ترافیک شــاد به حساب شرکت های اینترنتی منظور می شود. سرورهای 
شاد در برخی ســاعات کم می آورد. پیگیری مشترکی با وزیر آموزش و 
پرورش از همراه اول که نرم افزار شاد را توسعه داده کرده ایم که در حال 

رفع مشکل هستند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره مشکلات افزایش قیمت گوشی  
و لپ تاپ و راهکار کاهش قیمت این کالاهای الکترونیکی بیان کرد:  راهکار 
اصلی بی شک بالا رفتن ارزش پول ملی است که تحریم های ظالمانه کاهش 
جدی یافته است. در این شرایط، ما تولید گوشی ارزان قیمت و متناسب 
داخلی را پیگیری کردیــم. البته تمام توان ظرفیت کارخانه های داخلی 
به تولید تبلت اختصاص پیدا کرده تا نیاز دانش آموزان را برطرف کنیم.

 کدام صنوف تهران از امروز مجاز به فعالیت هستند؟
اتاق اصناف تهران تاکید کرده که با توجه به وضعیت نارنجی شــهر 
تهران، مشاغل گروه ۱ و ۲ از جمله پاساژها از امروز ۱۵ آذر ماه در تهران 
مجاز به فعالیت هســتند و ســاعت پایان فعالیت روزانه صنوف مجاز به 

فعالیت در شهر تهران راس ساعت ۲۰ خواهد بود.
اتاق اصناف تهران فهرســت جدید ۲۶ بندی مشاغل گروه یک و ۱۴ 
بندی مشــاغل گروه دو را بر اســاس اطلاعیه شماره ۳ کمیته امنیتی، 
اجتماعی و انتظامی ســتاد ملی کرونا منتشــر و اعلام کرده که مشاغل 

گروه ۱ و ۲ در تهران مجاز به فعالیت هستند.
بر اســاس اعلام اتاق اصناف تهران پایان فعالیت روزانه صنوف تهران 

نیز ساعت ۲۰ خواهد بود.
گفتنی اســت که ۲۶ رسته مشاغل گروه یک شــامل کارخانه های 
تولیدی، مراکز صنعتی و معدنی، کشــاورزی، شیلات و خدمات وابسته؛ 
مراکز زیرساختی و حیاتی، مراکز تامین و توزیع آب، برق، گاز، مدیریت 
پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه و تهویه هوا، پالایشگاه ها و جایگاه 
های عرضه سوخت؛ حمل ونقل عمومی کالاو مسافرِ برون شهری شامل 
ریلی، هوایی، جادهای ودریایی؛ حمل ونقل عمومی درون شهری؛ ادارات 
و مراکز نظامی، انتظامی و امنیتی، امدادی و ستادی؛ فروشگاه های زنجیره 
ای، ســوپر مارکت ها، میوه فروشی ها و سبزی فروشی ها، میادین میوه 
وتره بار؛ مراکز تولید، نگهداری، توزیع و فروش محصولات غذایی و خدمات 
وابسته؛ مراکز تولید و عرضه فرآورده های لبنی نانوایی)تولید فراورده های 
نانوایی(؛ مراکز بهداشــتی، درمانی، امدادی، اورژانس و تامین آمبولانس 
دولتی و خصوصی؛ داروخانه ها، مراکز و فروشگاه های دامپزشکی، پخش 
دارو، عطاری و داروهای سنتی؛ مراکز تهیه، تولید و توزیع مواد غذایی آماده 
و بیــرون بر؛ خدمات اپراتورهای ارتباطی ، خدمات الکترونیک و فعالیت 
های پستی؛ شرکتهای خدمات اینترنتی)اعم از تامین کنندگان اینترنت، 
فروشگاه های اینترنتی و شرکت های خدماتی مبتنی بر اینترنت(؛ رسانه 
های مکتوب و برخط و مشاغل مشابه؛ مراکز نگهداری و خدماتی سالمندان، 
معلولین، جانبازان ، مراکز توانبخشی و مراقبتی، آسایشگاه ها؛ تعمیرگاه 
های انواع خودرو، لوازم خانگی، الکتریکی و الکترونیکی؛ فروشــگاه های 
انواع قطعات و لوازم یدکی خودرو؛ فروشگاه های انواع مصالح ساختمانی 
وآهن آلات؛ کارگاه های صنعتی)مانند جوشــکاری و تراشکاری و مشابه 
آن(؛ چاپخانه ها؛ خشکشویی ها؛ آرامستان ها؛ عینک فروشی طبی؛ تامین 
کنندگان مواد شیمیایی جهت عرضه مواد ضدعفونی و نیاز کارخانجات 
دارویی، بیمارســتان ها، آزمایشگاه ها و صنایع مختلف؛ عرضه کنندگان 
ابزار و یراق مشــتمل بر تامین کنندگان مواد و مصالح ایزوگام، قطعات 
پمپ و ابزار مورد نیاز صنایع؛ فروشــندگان و عرضه کنندگان قطعات و 

لوازم یدکی کشاورزی، است.

بانک مرکزی در بخشنامه ای خطاب به شبکه بانکی »دستورالعمل نحوه 
واگذاری اموال مازاد موسسات اعتباری« را ابلاغ کرد.

بانک مرکزی در بخشنامه ای خطاب به شبکه بانکی »دستورالعمل نحوه 
واگذاری اموال مازاد مؤسسات اعتباری« را ابلاغ کرد.

براساس اعلام این بانک، به موجب بند )الف( تبصره ماده )۱۷( »قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور«، در مواردی که بانک 
یا مؤسسه اعتباری غیربانکی حسب مورد به تأیید »بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران« یا »سازمان بورس و اوراق بهادار« اقدامات لازم برای واگذاری 
دارایی های موضوع این ماده را انجام داده ولی به عللی خارج از اراده بانک 
یا مؤسسه اعتباری، واگذاری آن ممکن نشده باشد، از شمول مجازات های 

مقرر در ماده مورد اشاره مستثنی است.
بر همین اساس و در اجرای تکلیف مقرر در قانون یادشده و به منظور 
ایجاد ســازوکار واحد برای واگذاری اموال مازاد، »دســتورالعمل نحوه ی 
واگذاری اموال مازاد مؤسســات اعتباری«، تدوین و در یک هزار و دویست 
و نود و پنجمین جلسه مورخ ۲۷ .۳ .۱۳۹۹ شورای پول و اعتبار به تصویب 

رسیده است.
بر این اســاس اهم مفاد »دســتورالعمل نحوه ی واگذاری اموال مازاد 

مؤسسات اعتباری« به شرح زیر است:
۱( لــزوم تعیین مبلغ ارزیابی اموال مازاد قابل واگذاری صرفاً توســط 
کارشناس  یا کارشناسان رسمی شامل کارشناسان کانون کارشناسان رسمی 
دادگستری یا مرکز امور مشاوران حقوقی، وکلا و کارشناسان قوه قضائیه؛

۲( لزوم واگذاری اموال مازاد صرفاً از طریق برگزاری مزایده؛
۳( لزوم برگزاری حداقل چهار بار مزایده در سال با فاصله زمانی حداقل 

یک ماه؛
۴( امکان واگذاری اموال مازاد به صورت نقد یا اقساطی در قالب عقود 

فروش اقساطی، اجاره به شرط تملیک و مرابحه؛
۵( تعییــن حداقل مبلغ تأدیه نقدی معادل ده درصد ارزش مال مازاد، 
مدت تســویه معادل پنج ســال با احتساب یک سال دوره تنفس و با نرخ 
ســود معادل حداکثر نرخ سود مصوب شورای پول اعتبار برای تسهیلات 
اعطایی در صورت واگذاری اموال مازاد به صورت اقســاطی در قالب عقود 

فروش اقساطی، اجاره به شرط تملیک و مرابحه؛
۶( امکان پذیر بودن استرداد مال مازاد از نوع تملیکی، به مالک قبلی آن 

تا قبل از بازگشایی پاکت های مزایده.
ذکر این نکته ضروری اســت که از این پــس صرفاً آن بخش از اموال 
مازاد آن بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی که تشریفات برگزاری مزایده 
به شرح مقرر در دســتورالعمل یادشده برای آن طی شده باشد، به تأیید 
 بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، از مجازات های مقرر در ماده )۱۷(
 »قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور« مستثنی 

خواهد بود.
در پایان با اعلام اینکه از این پس »آئین نامه نحوه واگذاری دارایی های 
غیر ضرور و اماکن رفاهی بانک ها« ابلاغی طی بخشنامه شماره ۵۰۷۲ مورخ 
۶  اسفند ماه ۱۳8۶ دیگر قابل استناد نیست و تاکید می شود مراتب به قید 
تسریع و با لحاظ مفاد بخشنامه شماره ۱۴۹۱۵۳  .۹۹ مورخ ۱۶ مرداد ماه 
۱۳۹۶ به تمام واحدهای ذی ربط بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی 

ابلاغ شده و بر حُسن اجرای آن نظارت دقیق به عمل آید.

بازار ارز در هفته ای که گذشت، تحت تاثیر دو رویداد 
مهم یعنی ترور شهید »محسن فخری زاده« و تصویب طرح 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها در مجلس دچار نوسان 
شد که در مواجهه با رخداد اول آرامش خود را حفظ کرد، 

اما در مواجهه با تصمیم مجلس، دچار التهاب شد.
دومین هفته آذرماه در حالی سپری شد که بازگشت 
التهاب به بازار ارز مهمترین مشــخصه آن شد. بازاری که 
طی بیش از پنج هفته متوالی، شاهد شیب ملایم کاهش 
قیمت ها بود و بر طبق پیش بینی های تحلیلگران بازار، این 
حرکت آهسته می توانست تا منطقی شدن قیمت ارز ادامه 
پیدا کند، اما اتفاقاتی غیرمنتظره روند حاکم بر بازار را تغییر 
داد.بازار ارز اولین روز هفته را در شرایطی آغاز کرد که انتشار 
خبر ترور دانشمند برجسته کشور، دکتر محسن فخری زاده، 
مهمترین رخداد غیرمنتظره ای بود که فضای کشور را تحت 
تاثیر خود قرار داد. به همین دلیل در اولین معاملات روز 
شــنبه، با انتظار ایجاد تلاطم در شرایط سیاسی کشور،  
قیمت دلار در بازار آزاد با افزایشی ۶۰۰ تومانی نسبت به 
روز پنجشنبه هفته پیشین، کار خود را در کانال ۲۵ هزار 
تومانی آغاز کند. البته این نگرانی به سرعت و پس از اعلام 
مواضع رسمی مقامات ارشد کشوری و لشگری، فروکش 
کرد و با بازگشت آرامش به فضای کلی کشور، بازار ارز هم 
متاثر از آن با نگاهی امیدوارانه به آینده اقتصادی کشور، 
بار دیگر مسیر کاهشی قیمت ها را طی کرد و در پایان روز 
با قیمت ۲۴ هزار و 8۰۰ تومان معامله شــد. در این روز 
بازارســاز هم با مقاومت نسبت به رفتار احساسی ابتدای 
معاملات، قیمت فروش دلار را در صرافی های بانکی،  ۲۴ 
هزار و ۷۵۰ تومان اعلام کرد و تا پایان روز این قیمت را 

۵۰ تومان نیز کاهش داد.

 مقاومت بازار ارز در برابر شوک ناشی از ترور 
دانشمند هسته ای

فعالان بازار ارز نشــان دادند که دسیسه های دشمنان 
کشور، اثرگذاری چندانی بر پیش بینی های آنان از آینده 
اقتصادی کشور نداشته و آنان با اعتماد به مواضع مسوولان 
نظام، معاملات خود را تنظیم می کنند. بنابراین پس از گذر 

سریع بازار ارز از شوک ترور دانشمند برجسته کشور، انتظار 
می رفت، روند کاهشی قیمت ها، مشابه هفته های پیش، 
ادامه پیدا کند. انتظاری که شــروع بازار در روز یکشنبه 
هــم تایید کننده آن بود و دلار در این روز با بهایی ۱۰۰ 
تومان ارزانتر از آخرین قیمت روز گذشته، معاملات خود 
را شروع کرد و در ساعات اولیه همچنان میل کاهشی، بر 

بازار حاکم بود.

 تاثیر بازار از تصمیم مجلس
اما وارد آمدن شوک دوم به بازار، این آرامش را بر هم 
زد و مجددا باعث صعودی شدن قیمت ها شد. شوکی که 
از صحن مجلس شورای اســلامی توانست فضای روانی 
فعالان بازار را دچار تشویش کرد. در جلسه روز یکشنبه 
مجلس،  دو فوریت طرح »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
و صیانت از منافع ملت ایران« تصویب شد. طرحی که که 
در فضای رسانه ای کشور معروف به طرح خروج از برجام 
است و باعث شد تا از میانه روز یکشنبه،  قیمت ارز وارد 
فاز صعودی شود. البته روند افزایش قیمت تا تشکیل مجدد 
صحن علنی مجلس در روز سه شــنبه و بررسی کلیات و 

جزئیات این طرح، روندی ملایم داشت.
تا پیش از تصویب کلیات این قانون در مجلس شورای 
اسلامی، قیمت دلار در بازار آزاد به ۲۵ هزار و ۳۰۰ تومان 
افزایــش پیدا کرده بود و در صرافی های بانکی هم دلار با 
قیمت ۲۵ هزار تومان به فروش می رسید. اما بلافاصله پس 
از تصویب کلیات این قانون در صحن مجلس، قیمت دلار 
در بازار آزاد با افزایشــی یکباره در قیمت ۲۵ هزار و ۷۰۰ 
تومان معامله شد. این روند افزایشی تا پایان روز سه شنبه 
که مجلس در جلسه اضطراری عصر خود تصویب مفاد این 
قانون را به اتمام رساند،  به ۲۶ هزار و ۴۰۰ تومان رسید. 
در این روز در صرافی های بانکی نیز قیمت فروش دلار تا 

۲۵ هزار و ۶۲۰ تومان افزایش یافت.
البته مصوبه مجلس با نگرانی دولتمردان همراه بود و از 
زبان سخنگوی دولت و معاون اول ریاست جمهوری دخالت 
مجلس در جزئیات توافقات هسته ای امری خلاف قانون 
اساسی توصیف شد. احتمالا این واکنش ها و انتظار برای 
اعلام موضع شورای نگهبان باعث شد تا در روز چهارشنبه 
بازار ارز روند نزولی نســبتا تنــدی را به خود بگیرد دلار 
در میانــه ایــن روز،  به قیمت ۲۵ هزار و ۴۰۰ تومان نیز 

بازگردد. اما این روند نزولی نیز با اعلام تصویب مفاد این 
قانون توسط اعضای شورای نگهبان در ساعات پایانی روز 
معاملاتی چهارشــنبه، بلافاصله نوسان دیگری را بر بازار 
تحمیل کرد و در پایان این روز،  بهای دلار ۲۵ هزار و ۷۰۰ 
تومان افزایش یافت.در معاملات روز پنج شنبه هم نمودار 
قیمت دلار شیب افزایشی ملایمی را داشت و تا پایان کار 
صرافی ها در ظهر این روز قیمت دلار به ۲۵ هزار و ۹۰۰ 
تومان رسید. قیمت فروش دلار در صرافی های بانکی هم 

در این روز ۲۵ هزار و ۴۷۰ تومان ثبت شد.

 بازار ارز نگران سرنوشت برجام
تحلیل های متفــاوت و گاها متضادی از تاثیر مصوبه 
مجلس بر سرنوشت برجام در میان فعالین بازار وجود دارد، 
اما با وجود این برداشت های ضد و نقیض روند بازار نشان 
می دهد فعالان بازار آزاد همچنان انتظار افزایش قیمت دلار 
با شیبی ملایم به کانال ۲۶ هزار تومان را دارند و به همین 
دلیل عمده معاملات شنبه ای دلار در روزهای پایانی هفته 

گذشته،  در محدوده ۲۶ هزار تومان انجام شد.
اما بر خلاف فعالان بازار آزاد، بازارســاز همچنان برای 
بازگرداندن روند کاهشی به بازار ارز مقاومت می کند و به 
همین دلیل در تمامی نوسان های صورت گرفته در هفته 
گذشته، اختلاف قیمت خرید و فروش دلار در صرافی های 
بانکی بیش از ۱۰۰۰ تومان حفظ شــد. این روندی است 
که بازار ســاز از اواخر مهرماه برای حفظ روند نزولی بازار 
بر آن تاکید داشت.کارشناسان بازار ارز نیز پیش بینی های 
متفاوتی را برای بازار هفته آینده دارند. بازاری که پس از 
گذر موفق از توطئه دشمنان خارجی، حال به شدت تحت 
تاثیر تحولات سیاسی داخلی قرار گرفته است و به همین 
دلیل دچار التهاب شده است.به نظر می رسد در این شرایط 
مهمترین عامل برای بازگشت آرامش به بازار ارز،  برقراری 
وحدت و همگامی میان قوای مختلف کشور و گذر آنان از 
اختلاف نظرهای ایجاد شده در هفته گذشته باشد. اتفاق 
نظری که در صورت وقوع مــی تواند تا حد زیاد آرامش 
روانی مورد نیاز بازار را فراهم سازد. بازاری که گویا در این 

روزها، بیش از هرچیز دل نگران سرنوشت برجام است.

ابلاغ دستورالعمل نحوه واگذاری اموال مازاد موسسات اعتباری

التهاب ۲ هزار تومانی بازار ارز در هفته ای که گذشت

مهار تورم و ایجاد ثبات اقتصادی در شرایط فعلی می تواند هم هدف 
باشــد و هم مهم ترین مسیر برای گذار به رونق اقتصادی. درواقع بانک 
مرکزی با تمرکز روی مساله تورم، هدف مهم تری را باید دنبال کند که در 
پیام اخیر رئیس کل هم تاکید شده است: »امید می رود نااطمینانی های 
تورمی کاهش یافته و از مســیر کاهش تورم انتظاری در افق پیش رو، 
بستر مناسب تری برای فعالیت بنگاه ها و تقویت سرمایه گذاری و جهش 

تولید فراهم شود.«
تعبیر ساده تر این نگاه آن است که با تقلیل نوسانات تورمی و کاهش 
سطح آن، می توان به تولید نیز کمک کرد. به عبارت دیگر سیاست پولی 
در جهت کاهش تورم می تواند با اطمینان بخشی بیشتر به اقتصاد موجب 

افزایش سرمایه گذاری و رشد تولید شود.
در حالی که ادبیات موضوع در شرایط عادی بر مبنای منحنی فیلیپس 
حکایــت از آن دارد که رابطه ای منفی میان تورم و بیکاری وجود دارد 
و سیاســتی که منتج به کاهش تورم شــود، به میزانی می تواند رشــد 
اقتصادی را کند و بیکاری را بیشتر کند؛ اما در عین حال کارهای تجربی 
در کشــورهایی که در دوره هایی با تورمی شبیه به ما دست به گریبان 
بودند، نشان می دهد سیاست های انقباضی ضروری برای کاهش تورم، 
نه تنها تبعات منفی بر بخش واقعی اقتصاد نداشــته بلکه حتی به رشد 
اقتصادی نیز کمک کرده است. اما آیا این مشاهدات با تئوری منتج از 

منحنی فیلیپس سازگاری دارد؟ پاسخ مثبت است.
به عبارت دقیق تر، کلید حل مســاله در حذف نااطمینانی هایی است 
که ســطوح فعلی تورم ایجاد می کند. با کاهش تورم و افت نااطمینانی،  
سرمایه گذاران با فراغ بال بیشتری می توانند پروژه های خود را پیش برند 
و این امر به رشــد بخش واقعی دامن می زند. از این رو سیاســت های 
ضد تورمی نه تنها موجب حرکت روی منحنی فیلیپس می شــود، بلکه 
موجبات جابه جایی آن را نیز فراهم می کند و در نتیجه این گونه نیست 
کــه با کاهش تورم، تولید و بخش واقعی خســران ببیند، بلکه موضوع 

کاملا برعکس است.
با این واقعیت می توان نتیجه دیگری نیز گرفت. هر اقدامی که با رشد 
متغیرهای پولی باعث افزایش تورم و نوســان بیشتر آن شود، به زیان 
تولید خواهد بود. به عبارت دیگر شــاید به نظر برسد با تعریف خطوط 
اعتباری که از پایه پولی منبعث می شود،  رشد اقتصادی حاصل می شود؛ 
اما واقعیت آن است که این اقدامات با دامن زدن به تورم بیشتر و سطح 
نااطمینانی بالاتر در مقیاس کلان اقتصاد، در نهایت بستر سرمایه گذاری 

و تولید را محدود می کند.
از این رو تقلیل تورم که بیش از هر چیز با محدود ســاختن کسری 
بودجه و تامین آن از بازار بدهی و همچنین با تحدید خطوط اعتباری 
تازه حاصل می شود، نه تنها کلید رسیدن به ثبات در بازارهای مختلف 
اســت، بلکه می تواند بستری باشــد برای ایجاد فضای مناسب تر برای 
کســب و کار. امید می رود که همراهی تصمیم سازان با این منطق بتواند 
در کنار تغییر در انتظارات تورمی، شــرایط مساعدتری را هم در مولفه 

ثبات قیمتی و هم تولید حاصل کند. 

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران 
با تاکید بر لزوم مساعد کردن فضا برای ورود 
سرمایه گذار خارجی، گفت: با توجه به خروج 
برندهای خارجی و ضرر و زیان های وارده، 
باید در وهله نخست ادعای خسارت کنیم و 
مواردی همچون استقرار واحدهای تحقیق و 
توسعه و آموزش کارکنان را خواستار شویم.
»عباس هاشــمی« درخصوص بازگشت 
برندهای خارجی به بازار بزرگ کشــورمان 
با احتمال کمرنگ شدن تحریم های ظالمانه، 
افزود: باید ضمن حمایت های ویژه از صنایع 
کشور به خصوص صنایع نوپا، نیم نگاهی به 
انتقال فناوری از خارج کشور داشت و این 
مهم جز با تعامل با برندهای بزرگ و مطرح 

جهان محقق نمی شود.
به گفته وی، در سال های گذشته صنعت 
قطعه سازی کشورمان رشد بسیار خوبی را 
تجربه کرده که می تواند به رشــد و ایجاد 
ارزش افــزوده در ســایر بخش ها از جمله 

صنعت لوازم خانگی بیانجامد.
این مقام صنفی ادامه داد: وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت در ســال های گذشــته 
همــواره رویکرد وارد کردن قطعه ســازان 
ایرانی به زنجیره تامین قطعات شرکت ها و 
برندهــای بزرگ را دنبال کرده و همچنین 
به دنبال ورود بخش های تحقیق و توســعه

)R&D( آنها به کشــورمان بوده اســت.وی 
تصریح کرد:  ایــن مهم با هدف اســتفاده 
مناســب از ســرمایه گذاری هــای انجام 
شــده یا مســکوت نماندن موضوع تولید 
در صــورت خروج آن شــرکت ها و برندها 
از کشــورمان به دلایلی همچون تحریم ها 
انجام می شــده است، هرچند با وجود همه 
تلاش ها خــروج برندهای مطرح را در دور 
علیه کشــورمان  تحریم های ظالمانه  دوم 
شــاهد بودیــم و در این زمینــه نیازمند 
تجدید نظــر در قراردادهایمان هســتیم.
هاشمی خاطرنشــان کرد: توسعه ارتباطات 
جهانی می تواند به ارتقای اســتانداردهای 
کیفــی، یادگیری نحوه تعاملات از ســوی 
صنعتگــران، آمــوزش شــیوه های ظریف 
بازرگانی خارجی و ارتقای کیفی مواد اولیه 
و قطعات بیانجامد و در این صورت اســت 
که دیگر نگران باز شدن درهای کشور یا در 
مقابل تحریم ها نخواهیم بود.وی بیان داشت: 

 با توجه به ایجاد یک چشم انداز مناسب پس 
از انتخابات آمریکا و احتمال گشایش های 
اقتصادی برای کشــور، باید بدون فراموش 
برنامه داشته  کردن سیاســت های اصلی، 
باشیم.دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی 
ایران ادامه داد: درخصوص بازگشت برندها، 
دو دسته نظر وجود دارد، برخی می گویند 
کــه با توجه به خروج آنها از کشــور اجازه 
بازگشــت مجدد ندهیم، امــا برخی دیگر 
می گویند باید برایشــان فــرش قرمز پهن 
کنیم.وی گفت: باید در ابتدا این مســاله را 
واکاوی کرد کــه خروج برندهای مطرح از 
کشــورمان تحت چه شرایطی اتفاق افتاده 
اســت؟ آیا میل باطنی شــان این بوده یا 
تحت فشارهای شــدید آمریکایی ها اتفاق 
افتاده است؟  در حالی که بازار بسیار خوبی 
در کشورمان داشتند.هاشمی اظهار داشت: 
وزارت خزانه داری آمریکا برای شرکت های 
بزرگی همچون پژو، رنو، سامسونگ، بوش، 
ال.جــی و غیره در صــورت کار در ایران، 
جریمه های ســنگینی در نظر گرفت و آنها 
نیــز پس از ارزیابی موضــوع به ویژه حجم 
فروش شــان در ایران و آمریــکا، خروج از 

کشورمان را ترجیح دادند.

 در اقتصاد درس اخلاق نمی دهند
دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران 

افزود: در این گونه موارد ما نیز باید منطقی 
برخورد کنیم، زیرا علم اقتصاد موضوع سود 
و زیان است و در آن درس اخلاق نمی دهند.

این مقــام صنفی ادامه داد:  اینکه برخی 
می گویند این برندها ناجوانمردانه ما را ترک 
کردنــد، در حقیقت با ادبیات اولیه اقتصاد 
بیان داشــت:  ندارند.وی  آشــنایی  جهانی 
هرچند خروج این برندها، تولیدات داخلی 
ما را با چالش هــای عدیده ای مواجه کرد، 
اما باید از این شکســت ها درس گرفته، در 
همکاری هــای بعدی با خارجی ها ضوابطی 

تعیین کرده و برنامه داشته باشیم.
وی تاکید کرد: ما نیاز داریم که به صورت 
سیستماتیک به شبکه تامین و تولید جهانی 
متصل شــویم، اینکه دیواری به دور خود 
کشیده و واردات همه چیز را ممنوع کنیم، 

راه حل درستی نیست.
دبیــرکل انجمن صنایع لــوازم خانگی 
ایــران یادآور شــد: در بخشــی از صنایع 
لوازم خانگی نظیر اسپلیت یونیت ها، سشوار، 
ماشین ظرفشــویی و غیره، محدودیت های 
زیادی در تولید وجود دارد و نمی توان ۱۰۰ 

درصد آنها را در داخل تولید کرد.
وی گفت: بــا توجه به ضرر و زیان های 
وارده از ســوی این شرکت ها به کشورمان، 
باید در وهله نخست ادعای خسارت کنیم 
و در قبال این خسارت ها دست بالا گرفته 

و مواردی همچون استقرار واحدهای تحقیق 
و توسعه، اختصاص قالب های روز جهان با 
تخفیفات ویژه، آموزش پرسنل، وارد کردن 
قطعه سازان کشــورمان به زنجیره و شبکه 

تامین جهانی و غیره را خواستار شویم.

 لزوم تسهیل ورود سرمایه گذاران 
به کشور

هاشــمی در عین حال، مســاعد شدن 
شــرایط کشور را عامل اصلی در جلوگیری 
از بروز خسارت به اقتصاد و تولید برشمرد 
و زمانــی را یــادآور شــد، گفــت: پس از 
مشخص  شــدن نوع و میزان ارزهای قابل 
دسترس، واحدهای تولیدی باید به تبدیل 
ارز می پرداختند کــه گاهی اوقات کارمزد 
ارزی ۱۵ درصدی برایشان به دنبال داشت.
این مقام صنفــی تاکید کرد: حاکمیت 
باید در یک تصمیم درست و منطقی، فضا را 
برای ورود سرمایه گذار خارجی مساعد کند، 
زیرا سرمایه همچون آهویی ترسو است که 

با احساس کوچکترین خطر فرار می کند.
وی بیان داشــت: کشــور ســالیانه به 
دســت کم ۱.۹ میلیون دستگاه کمپروسور 
برودتــی نیاز دارد که صــرف هزینه ۴۰ تا 
۴۵ دلاری برای هر دستگاه آن، به معنای 
8۰ تا ۹۰ میلیون دلار واردات است و وقتی 
چنیــن بازاری برای یک قطعه وجود دارد، 

به طور قطع خارجی ها از سرمایه گذاری در 
که  می کنند.هاشمی  اســتقبال  کشورمان 
سابقه سال های متمادی خدمت در وزارت 
صنعت را در کارنامه دارد، تولید بیش از ۳8 
میلیون دستگاه کمپرسور برودتی در چین 
را یادآور شــد که نیاز ۱8 درصد جهان را 
تامیــن می کند و گفت: زمانی برای حضور 
و ســرمایه گذاری در ایران، از شرکت های 
چینی دعوت کردیم، این در حالی بود که با 
توجه به پتانسیل های موجود از جمله انرژی 
و نیروی کار ارزان و متخصص، می توانستیم 
هاب منطقه باشیم و به کشورهایی همچون 

روسیه، ترکیه و غیره نیز صادر کنیم.
وی ادامه داد: چینی ها در نخستین جلسه 
با مســوولان، به طرح حدود ۶۰ پرســش 
پرداختند و جواب خواستند، این در حالی 
بود که حتی وزیر وقت صنعت برای برخی 
از آن ســوالات پاسخی نداشت و به همین 
دلیل سرمایه گذاری در این حوزه انجام نشد.
دبیــرکل انجمن صنایع لــوازم خانگی 
ایــران اضافه کرد: این در حالی اســت که 
امــکان ندارد بدون حضــور خارجی ها در 
تولید قطعاتی همچون کمپروســور موفق 
شــویم، زیرا نیازمند ســرمایه گذاری زیاد 
اســت، تغییرات فناوری آن ســریع بوده و 

باید سازگار با محیط زیست باشد.
وی با اشــاره به پتانســیل های بی نظیر 
کشــورمان از نظر منابــع، معادن، کیفیت 
نیروی انســانی، موقعیت سوق الجیشــی و 
غیره، تاکید کرد:  باید در وهله نخست، یک 
مدیریت درســت مطابق با استانداردهای 
بین المللی ایجاد کرد و در این صورت است 
کــه خارجی ها برای حضور در کشــورمان 
صف می کشند.بررســی آمارهای رســمی 
منتشــره وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
از ابتدای امســال تا پایــان مهرماه حاکی 
از تداوم روند رو به رشــد تولید انواع لوازم 
خانگی در کشــور اســت، به طوری که در 
دو بخــش ماشین لباسشــویی و یخچال و 
فریزر به ترتیب رشــدهای ۵۲.۹ درصدی 
و ۲۴.۶ درصــدی به ثبت رســید.آن طور 
کــه »محمدرضا شــهیدی« دبیر انجمن 
تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری کشور 
نیز آمار داده، در هفت ماهه امســال ۶۵۰ 
هزار دستگاه تلویزیون در کشور تولید شد 
که حاکی از رشد ۳۰ درصدی در هم سنجی 

با پارسال است.

ادعای خسارت برای بازگشت برندهای خارجی  
پویا جبل عاملی

 کارشناس اقتصادی
تقویت 
سرمایه گذاری با 
مهار تورم

 خبر
 اینترنت درصورت رشد ترافیک ارزان تر می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره قیمت اینترنت گفت: اینترنت 
نه تنها گران نشــده و نخواهد شد، بلکه درصورت رشد ترافیک، در سال 

آینده هم ارزان تر خواهد شد.
محمدجواد آذری جهرمی در اینستاگرام خود، از کاربران خود خواست 
سولاتی را مطرح کرده تا به آنها پاسخ دهد. او در پاسخ به این سوال که 
چرا اینترنت گران شــده، گفت: نه تنها گران نشــده و نخواهد شد، بلکه 

درصورت رشد ترافیک، در سال آینده هم ارزان تر خواهد شد.
وی درباره اینترنت دانش آموزان و همچنین مشکلات این سامانه توضیح 
داد: شــاد رایگان اســت و ماهانه هزینه گزافی از سوی دولت بابت یارانه 
ترافیک شــاد به حساب شرکت های اینترنتی منظور می شود. سرورهای 
شاد در برخی ســاعات کم می آورد. پیگیری مشترکی با وزیر آموزش و 
پرورش از همراه اول که نرم افزار شاد را توسعه داده کرده ایم که در حال 

رفع مشکل هستند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره مشکلات افزایش قیمت گوشی  
و لپ تاپ و راهکار کاهش قیمت این کالاهای الکترونیکی بیان کرد:  راهکار 
اصلی بی شک بالا رفتن ارزش پول ملی است که تحریم های ظالمانه کاهش 
جدی یافته است. در این شرایط، ما تولید گوشی ارزان قیمت و متناسب 
داخلی را پیگیری کردیــم. البته تمام توان ظرفیت کارخانه های داخلی 
به تولید تبلت اختصاص پیدا کرده تا نیاز دانش آموزان را برطرف کنیم.

 کدام صنوف تهران از امروز مجاز به فعالیت هستند؟
اتاق اصناف تهران تاکید کرده که با توجه به وضعیت نارنجی شــهر 
تهران، مشاغل گروه ۱ و ۲ از جمله پاساژها از امروز ۱۵ آذر ماه در تهران 
مجاز به فعالیت هســتند و ســاعت پایان فعالیت روزانه صنوف مجاز به 

فعالیت در شهر تهران راس ساعت ۲۰ خواهد بود.
اتاق اصناف تهران فهرســت جدید ۲۶ بندی مشاغل گروه یک و ۱۴ 
بندی مشــاغل گروه دو را بر اســاس اطلاعیه شماره ۳ کمیته امنیتی، 
اجتماعی و انتظامی ســتاد ملی کرونا منتشــر و اعلام کرده که مشاغل 

گروه ۱ و ۲ در تهران مجاز به فعالیت هستند.
بر اســاس اعلام اتاق اصناف تهران پایان فعالیت روزانه صنوف تهران 

نیز ساعت ۲۰ خواهد بود.
گفتنی اســت که ۲۶ رسته مشاغل گروه یک شــامل کارخانه های 
تولیدی، مراکز صنعتی و معدنی، کشــاورزی، شیلات و خدمات وابسته؛ 
مراکز زیرساختی و حیاتی، مراکز تامین و توزیع آب، برق، گاز، مدیریت 
پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه و تهویه هوا، پالایشگاه ها و جایگاه 
های عرضه سوخت؛ حمل ونقل عمومی کالاو مسافرِ برون شهری شامل 
ریلی، هوایی، جادهای ودریایی؛ حمل ونقل عمومی درون شهری؛ ادارات 
و مراکز نظامی، انتظامی و امنیتی، امدادی و ستادی؛ فروشگاه های زنجیره 
ای، ســوپر مارکت ها، میوه فروشی ها و سبزی فروشی ها، میادین میوه 
وتره بار؛ مراکز تولید، نگهداری، توزیع و فروش محصولات غذایی و خدمات 
وابسته؛ مراکز تولید و عرضه فرآورده های لبنی نانوایی)تولید فراورده های 
نانوایی(؛ مراکز بهداشــتی، درمانی، امدادی، اورژانس و تامین آمبولانس 
دولتی و خصوصی؛ داروخانه ها، مراکز و فروشگاه های دامپزشکی، پخش 
دارو، عطاری و داروهای سنتی؛ مراکز تهیه، تولید و توزیع مواد غذایی آماده 
و بیــرون بر؛ خدمات اپراتورهای ارتباطی ، خدمات الکترونیک و فعالیت 
های پستی؛ شرکتهای خدمات اینترنتی)اعم از تامین کنندگان اینترنت، 
فروشگاه های اینترنتی و شرکت های خدماتی مبتنی بر اینترنت(؛ رسانه 
های مکتوب و برخط و مشاغل مشابه؛ مراکز نگهداری و خدماتی سالمندان، 
معلولین، جانبازان ، مراکز توانبخشی و مراقبتی، آسایشگاه ها؛ تعمیرگاه 
های انواع خودرو، لوازم خانگی، الکتریکی و الکترونیکی؛ فروشــگاه های 
انواع قطعات و لوازم یدکی خودرو؛ فروشگاه های انواع مصالح ساختمانی 
وآهن آلات؛ کارگاه های صنعتی)مانند جوشــکاری و تراشکاری و مشابه 
آن(؛ چاپخانه ها؛ خشکشویی ها؛ آرامستان ها؛ عینک فروشی طبی؛ تامین 
کنندگان مواد شیمیایی جهت عرضه مواد ضدعفونی و نیاز کارخانجات 
دارویی، بیمارســتان ها، آزمایشگاه ها و صنایع مختلف؛ عرضه کنندگان 
ابزار و یراق مشــتمل بر تامین کنندگان مواد و مصالح ایزوگام، قطعات 
پمپ و ابزار مورد نیاز صنایع؛ فروشــندگان و عرضه کنندگان قطعات و 

لوازم یدکی کشاورزی، است.

بانک مرکزی در بخشنامه ای خطاب به شبکه بانکی »دستورالعمل نحوه 
واگذاری اموال مازاد موسسات اعتباری« را ابلاغ کرد.

بانک مرکزی در بخشنامه ای خطاب به شبکه بانکی »دستورالعمل نحوه 
واگذاری اموال مازاد مؤسسات اعتباری« را ابلاغ کرد.

براساس اعلام این بانک، به موجب بند )الف( تبصره ماده )۱۷( »قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور«، در مواردی که بانک 
یا مؤسسه اعتباری غیربانکی حسب مورد به تأیید »بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران« یا »سازمان بورس و اوراق بهادار« اقدامات لازم برای واگذاری 
دارایی های موضوع این ماده را انجام داده ولی به عللی خارج از اراده بانک 
یا مؤسسه اعتباری، واگذاری آن ممکن نشده باشد، از شمول مجازات های 

مقرر در ماده مورد اشاره مستثنی است.
بر همین اساس و در اجرای تکلیف مقرر در قانون یادشده و به منظور 
ایجاد ســازوکار واحد برای واگذاری اموال مازاد، »دســتورالعمل نحوه ی 
واگذاری اموال مازاد مؤسســات اعتباری«، تدوین و در یک هزار و دویست 
و نود و پنجمین جلسه مورخ ۲۷ .۳ .۱۳۹۹ شورای پول و اعتبار به تصویب 

رسیده است.
بر این اســاس اهم مفاد »دســتورالعمل نحوه ی واگذاری اموال مازاد 

مؤسسات اعتباری« به شرح زیر است:
۱( لــزوم تعیین مبلغ ارزیابی اموال مازاد قابل واگذاری صرفاً توســط 
کارشناس  یا کارشناسان رسمی شامل کارشناسان کانون کارشناسان رسمی 
دادگستری یا مرکز امور مشاوران حقوقی، وکلا و کارشناسان قوه قضائیه؛

۲( لزوم واگذاری اموال مازاد صرفاً از طریق برگزاری مزایده؛
۳( لزوم برگزاری حداقل چهار بار مزایده در سال با فاصله زمانی حداقل 

یک ماه؛
۴( امکان واگذاری اموال مازاد به صورت نقد یا اقساطی در قالب عقود 

فروش اقساطی، اجاره به شرط تملیک و مرابحه؛
۵( تعییــن حداقل مبلغ تأدیه نقدی معادل ده درصد ارزش مال مازاد، 
مدت تســویه معادل پنج ســال با احتساب یک سال دوره تنفس و با نرخ 
ســود معادل حداکثر نرخ سود مصوب شورای پول اعتبار برای تسهیلات 
اعطایی در صورت واگذاری اموال مازاد به صورت اقســاطی در قالب عقود 

فروش اقساطی، اجاره به شرط تملیک و مرابحه؛
۶( امکان پذیر بودن استرداد مال مازاد از نوع تملیکی، به مالک قبلی آن 

تا قبل از بازگشایی پاکت های مزایده.
ذکر این نکته ضروری اســت که از این پــس صرفاً آن بخش از اموال 
مازاد آن بانک یا مؤسسه اعتباری غیربانکی که تشریفات برگزاری مزایده 
به شرح مقرر در دســتورالعمل یادشده برای آن طی شده باشد، به تأیید 
 بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، از مجازات های مقرر در ماده )۱۷(

 »قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور« مستثنی 
خواهد بود.

در پایان با اعلام اینکه از این پس »آئین نامه نحوه واگذاری دارایی های 
غیر ضرور و اماکن رفاهی بانک ها« ابلاغی طی بخشنامه شماره ۵۰۷۲ مورخ 
۶  اسفند ماه ۱۳8۶ دیگر قابل استناد نیست و تاکید می شود مراتب به قید 
تسریع و با لحاظ مفاد بخشنامه شماره ۱۴۹۱۵۳  .۹۹ مورخ ۱۶ مرداد ماه 
۱۳۹۶ به تمام واحدهای ذی ربط بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی 

ابلاغ شده و بر حُسن اجرای آن نظارت دقیق به عمل آید.

بازار ارز در هفته ای که گذشت، تحت تاثیر دو رویداد 
مهم یعنی ترور شهید »محسن فخری زاده« و تصویب طرح 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها در مجلس دچار نوسان 
شد که در مواجهه با رخداد اول آرامش خود را حفظ کرد، 

اما در مواجهه با تصمیم مجلس، دچار التهاب شد.
دومین هفته آذرماه در حالی سپری شد که بازگشت 
التهاب به بازار ارز مهمترین مشــخصه آن شد. بازاری که 
طی بیش از پنج هفته متوالی، شاهد شیب ملایم کاهش 
قیمت ها بود و بر طبق پیش بینی های تحلیلگران بازار، این 
حرکت آهسته می توانست تا منطقی شدن قیمت ارز ادامه 
پیدا کند، اما اتفاقاتی غیرمنتظره روند حاکم بر بازار را تغییر 
داد.بازار ارز اولین روز هفته را در شرایطی آغاز کرد که انتشار 
خبر ترور دانشمند برجسته کشور، دکتر محسن فخری زاده، 
مهمترین رخداد غیرمنتظره ای بود که فضای کشور را تحت 
تاثیر خود قرار داد. به همین دلیل در اولین معاملات روز 
شــنبه، با انتظار ایجاد تلاطم در شرایط سیاسی کشور،  
قیمت دلار در بازار آزاد با افزایشی ۶۰۰ تومانی نسبت به 
روز پنجشنبه هفته پیشین، کار خود را در کانال ۲۵ هزار 
تومانی آغاز کند. البته این نگرانی به سرعت و پس از اعلام 
مواضع رسمی مقامات ارشد کشوری و لشگری، فروکش 
کرد و با بازگشت آرامش به فضای کلی کشور، بازار ارز هم 
متاثر از آن با نگاهی امیدوارانه به آینده اقتصادی کشور، 
بار دیگر مسیر کاهشی قیمت ها را طی کرد و در پایان روز 
با قیمت ۲۴ هزار و 8۰۰ تومان معامله شــد. در این روز 
بازارســاز هم با مقاومت نسبت به رفتار احساسی ابتدای 
معاملات، قیمت فروش دلار را در صرافی های بانکی،  ۲۴ 
هزار و ۷۵۰ تومان اعلام کرد و تا پایان روز این قیمت را 

۵۰ تومان نیز کاهش داد.

 مقاومت بازار ارز در برابر شوک ناشی از ترور 
دانشمند هسته ای

فعالان بازار ارز نشــان دادند که دسیسه های دشمنان 
کشور، اثرگذاری چندانی بر پیش بینی های آنان از آینده 
اقتصادی کشور نداشته و آنان با اعتماد به مواضع مسوولان 
نظام، معاملات خود را تنظیم می کنند. بنابراین پس از گذر 

سریع بازار ارز از شوک ترور دانشمند برجسته کشور، انتظار 
می رفت، روند کاهشی قیمت ها، مشابه هفته های پیش، 
ادامه پیدا کند. انتظاری که شــروع بازار در روز یکشنبه 
هــم تایید کننده آن بود و دلار در این روز با بهایی ۱۰۰ 
تومان ارزانتر از آخرین قیمت روز گذشته، معاملات خود 
را شروع کرد و در ساعات اولیه همچنان میل کاهشی، بر 

بازار حاکم بود.

 تاثیر بازار از تصمیم مجلس
اما وارد آمدن شوک دوم به بازار، این آرامش را بر هم 
زد و مجددا باعث صعودی شدن قیمت ها شد. شوکی که 
از صحن مجلس شورای اســلامی توانست فضای روانی 
فعالان بازار را دچار تشویش کرد. در جلسه روز یکشنبه 
مجلس،  دو فوریت طرح »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
و صیانت از منافع ملت ایران« تصویب شد. طرحی که که 
در فضای رسانه ای کشور معروف به طرح خروج از برجام 
است و باعث شد تا از میانه روز یکشنبه،  قیمت ارز وارد 
فاز صعودی شود. البته روند افزایش قیمت تا تشکیل مجدد 
صحن علنی مجلس در روز سه شــنبه و بررسی کلیات و 

جزئیات این طرح، روندی ملایم داشت.
تا پیش از تصویب کلیات این قانون در مجلس شورای 
اسلامی، قیمت دلار در بازار آزاد به ۲۵ هزار و ۳۰۰ تومان 
افزایــش پیدا کرده بود و در صرافی های بانکی هم دلار با 
قیمت ۲۵ هزار تومان به فروش می رسید. اما بلافاصله پس 
از تصویب کلیات این قانون در صحن مجلس، قیمت دلار 
در بازار آزاد با افزایشــی یکباره در قیمت ۲۵ هزار و ۷۰۰ 
تومان معامله شد. این روند افزایشی تا پایان روز سه شنبه 
که مجلس در جلسه اضطراری عصر خود تصویب مفاد این 
قانون را به اتمام رساند،  به ۲۶ هزار و ۴۰۰ تومان رسید. 
در این روز در صرافی های بانکی نیز قیمت فروش دلار تا 

۲۵ هزار و ۶۲۰ تومان افزایش یافت.
البته مصوبه مجلس با نگرانی دولتمردان همراه بود و از 
زبان سخنگوی دولت و معاون اول ریاست جمهوری دخالت 
مجلس در جزئیات توافقات هسته ای امری خلاف قانون 
اساسی توصیف شد. احتمالا این واکنش ها و انتظار برای 
اعلام موضع شورای نگهبان باعث شد تا در روز چهارشنبه 
بازار ارز روند نزولی نســبتا تنــدی را به خود بگیرد دلار 
در میانــه ایــن روز،  به قیمت ۲۵ هزار و ۴۰۰ تومان نیز 

بازگردد. اما این روند نزولی نیز با اعلام تصویب مفاد این 
قانون توسط اعضای شورای نگهبان در ساعات پایانی روز 
معاملاتی چهارشــنبه، بلافاصله نوسان دیگری را بر بازار 
تحمیل کرد و در پایان این روز،  بهای دلار ۲۵ هزار و ۷۰۰ 
تومان افزایش یافت.در معاملات روز پنج شنبه هم نمودار 
قیمت دلار شیب افزایشی ملایمی را داشت و تا پایان کار 
صرافی ها در ظهر این روز قیمت دلار به ۲۵ هزار و ۹۰۰ 
تومان رسید. قیمت فروش دلار در صرافی های بانکی هم 

در این روز ۲۵ هزار و ۴۷۰ تومان ثبت شد.

 بازار ارز نگران سرنوشت برجام
تحلیل های متفــاوت و گاها متضادی از تاثیر مصوبه 
مجلس بر سرنوشت برجام در میان فعالین بازار وجود دارد، 
اما با وجود این برداشت های ضد و نقیض روند بازار نشان 
می دهد فعالان بازار آزاد همچنان انتظار افزایش قیمت دلار 
با شیبی ملایم به کانال ۲۶ هزار تومان را دارند و به همین 
دلیل عمده معاملات شنبه ای دلار در روزهای پایانی هفته 

گذشته،  در محدوده ۲۶ هزار تومان انجام شد.
اما بر خلاف فعالان بازار آزاد، بازارســاز همچنان برای 
بازگرداندن روند کاهشی به بازار ارز مقاومت می کند و به 
همین دلیل در تمامی نوسان های صورت گرفته در هفته 
گذشته، اختلاف قیمت خرید و فروش دلار در صرافی های 
بانکی بیش از ۱۰۰۰ تومان حفظ شــد. این روندی است 
که بازار ســاز از اواخر مهرماه برای حفظ روند نزولی بازار 
بر آن تاکید داشت.کارشناسان بازار ارز نیز پیش بینی های 
متفاوتی را برای بازار هفته آینده دارند. بازاری که پس از 
گذر موفق از توطئه دشمنان خارجی، حال به شدت تحت 
تاثیر تحولات سیاسی داخلی قرار گرفته است و به همین 
دلیل دچار التهاب شده است.به نظر می رسد در این شرایط 
مهمترین عامل برای بازگشت آرامش به بازار ارز،  برقراری 
وحدت و همگامی میان قوای مختلف کشور و گذر آنان از 
اختلاف نظرهای ایجاد شده در هفته گذشته باشد. اتفاق 
نظری که در صورت وقوع مــی تواند تا حد زیاد آرامش 
روانی مورد نیاز بازار را فراهم سازد. بازاری که گویا در این 

روزها، بیش از هرچیز دل نگران سرنوشت برجام است.

ابلاغ دستورالعمل نحوه واگذاری اموال مازاد موسسات اعتباری

التهاب ۲ هزار تومانی بازار ارز در هفته ای که گذشت
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/15

شماره : 967
معاون رئیس جمهور درباره کسری بودجه 
گفت: آنچه درباره کسری بودجه نگران کننده 
است؛ اســتقراض از بانک مرکزی است و در 
بودجه ارائه شــده هیچ پولی از بانک مرکزی 

استقراض نمی کنیم.
محمدباقــر نوبخت با موضــوع جزئیات 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ گفت: ســاختار بودجه 
دو ســال اســت که تغییر کرده است. بعد از 
مجلس یازدهم کل برنامه اصلاح ســاختار را 
تقدیم مجلــس کردیم اگر در جایی مجلس 
احســاس می کند که جــای کار دارد ما هم 

کمک خواهیم کرد.
وی افزود: مجلس فرصت دارد درباره بودجه 
ارائه شده اصلاحاتی انجام دهد، اما هر چی نیاز 

بود ما در بودجه در نظر گرفتیم.
نوبخت گفت: بودجه 8۴۱ میلیاردی با ۱۷ 
جلد پیوست و کتاب به مجلس ارائه شده که 

کاملًا با سال گذشته متفاوت است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: همه 
اعــداد ارقام بودجه شــفاف اســت و این در 
اختیار رسانه ها قرار خواهد گرفت. روز شنبه 
نیز خبرنگاران می توانند در محل ســازمان 
برنامه هر ســوال یا نقد و پیشنهادی مطرح 

است بیان کنند.
معاون رئیس جمهور افزود: بودجه در قانون، 

یک ســاله و هدف رسیدن به برنامه با برآورد 
کــردن منابع مالی اســت. کل بودجه 8۴۱ 

میلیارد تومان است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه افزود: ۲۳ 
درصد بودجه ما به نفت وابســته اســت. در 
بخش منابع عمومی دولت، آنچه مهم اســت 
درآمدهای نفتی و درآمدهای مالیاتی است. 
در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ درآمدهای نفتی 
که با عنوان منابع حاصل از نفت و فرآورده های 

نفتی از آن یاد شــده به ۱۹۹.۲ هزار میلیارد 
تومان رسیده است.در سال های گذشته بیش 
از ۵۰ درصــد بودجه بــه نفت متکی بود که 
امســال این به ۲۳ درصد رسیده است. ۱۵۰ 
هــزار میلیارد تومان هم اوراق در نظر گرفته 

شده است.
معاون رئیس جمهور افزود: ۴۱۹ کیلومتر 
راه آهن خط دوم فقط افتتاح در نظر گرفته 
شــده است. بزرگترین تونل همین امسال به 

بهره برداری می رسد. 8۰ هزار واحد مسکونی 
محرومین امسال تحویل داده می شود. خطوط 
شهری حدود ۱۰۳ کیلومتر، ۱۱ طرح آبرسانی 
شهری داریم که همه آن ها در بودجه لحاظ 

شده است.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجه با بیان 
اینکه ۱۶ هزار میلیارد برای رفع فقر در نظر 
گرفته شده است افزود: افزایش یارانه معیشتی 
در بودجه در نظر گرفته شــده اســت. همه 

کارکنان دولت حقوقشــان ۲۵ درصد اضافه 
می شــود. افزایش ضریب حقــوق گروه های 
مختلف حقوق بگیر در دستگاه های اجرایی 
و همچنین نیروهای مســلح بــه میزان ۲۵ 
درصد اســت؛ بنابراین میزان افزایش حقوق 
سال آینده ۲۵ درصد خواهد بود. برای کادر 
درمان بودجه هایی در نظر گرفته شده است. 
حتی سربازان حقوقی که می گرفتند در این 
بودجه دو برابر شده است.رئیس سازمان برنامه 
و بودجه گفت: یارانه ۴۵ هزار تومانی در سال 
۱۴۰۰ نیــز پرداخت می شــود. دلار ۴۲۰۰ 
تومانی برای تأمین کالاهای اساســی در نظر 
گرفته شده، اما چنانچه شرایط طوری باشد که 
این ارز حذف شود، یارانه ها ۲ تا ۳ برابر می شود.
نوبخت گفت: دولت پیشنهاد دهنده بودجه 
است و مهر نهایی را مجلس بر بودجه می زند 
و نمایندگان هر جا که لازم باشــد می توانند 

تغییر دهند.
معاون رئیس جمهور درباره کسری بودجه 
هم افزود: آنچه درباره کســری بودجه نگران 
کننده است؛ استقراض از بانک مرکزی است 
و در بودجه ارائه شــده هیــچ پولی از بانک 
مرکزی استقراض نمی کنیم.وی درباره برخی 
حواشــی درباره بودجه و ارائه آن گفت: نباید 
حواشی ها ما را گرفتار خود کند و ما مجبور 
باشــیم در رسانه جواب آن را بدهیم که این 

خوشایند نیست.

هر نظر اصلاحی را درباره ساختار بودجه می پذیریم

صنعت خودرو یکی از مهم ترین صنایع موجود در کشور با درصد اشتغال 
زایی بالا اســت. این صنعت ۱۷درصد اشتغال به صورت مستقیم و نیز 8۳ 
درصد اشتغال غیر مستقیم را ایجاد کرده است که از این نظر تولید خودرو 
در کشور علاوه بر جنبه اشتغال زایی جنبه اجتماعی قابل توجهی نیز دارد.

ســهم بازار خودرو ایرانی در بازار جهانی۲/۳درصد و رتبه صنعت خودرو 
سازی ایران در دنیا ۱۲ در بین ۲۹ کشور خودرو ساز جهان است. بنابراین 
می توان ایران را یکی از بزرگترین خودرو سازان جهان در نظر گرفت که به 

جهت مصرف داخلی و خارجی رتبه قابل ملاحظه ای دارد.
از جنبه داخلی بازار خودرو به دلیل تقاضای بسیار زیاد در سطح جامعه 
به عنوان کالایی که خرید و فروش آن به سهولت و سرعت امکان پذیر است 
و از اقبال نسبتا خوبی نیز برخوردار است به یکی از  بسترهای انباشت مالی 
اجتماع بدل گردیده به شکلی که هر گاه شخصی بخواهد سرمایه ای مصرفی 
را برای خود انتخاب کند به سمت خرید این محصول می رود. به این دلیل که 
در وهله اول سرمایه خرید آن با سهولت بیشتری تامین می شود، البته شاید 
دیگر این مزیت وجود نداشته باشد، و همچنین در صورت نیاز به فروش در 

شرایط عادی به آسانی قابل تبدیل به نقدینگی است. 
در شرایط فعلی کشور و افزایش نقدینگی و در پی آن رشد سرسام آور 
قیمت ارز باعث شــده است بازار خودرو نیز هم مورد هجوم مصرف کننده 
واقعی خودرو و هم دلال ها و افرادی که مایلند ارزش سرمایه خود را حفظ 
کنند قرار گیرد و توازنی نسبی که پیش از این در این بازار وجود داشت از 
بین برود. همین امر مقدمات گرانی بی ضابطه از سال ۹۷ را سرعت بخشید 
به حدی که اختلاف قیمت بازار خودرو با قیمت مصوب شــورای رقابت به 
دو برابر هم رســید. این تفاوت قیمت انگیزه خرید خودرو در میان مردم و 

دلالان را به شکل تصاعدی بالا برد.
در این میان وزارت صمت برای کنترل آشفته بازار خودرو طی ابلاغیه ای 
شــیوه جدید ثبت نام خودرو را مبتنی بر قرعه کشــی قرار داد که عملا 
دســتاوردی ویژه ای به دنبال نداشته است چرا که نه تنها تقاضای مصرفی 
بازار برآورده نشد بلکه سودجویان با اجاره نمودن کارت ملی افراد اقدام به 

ثبت نام در قرعه کشی خودرو می کردند.
در این فرایند و در هر مرحله از ثبت نام واگذاری خودرو بر اساس قرعه 
کشــی، حدود ۲ تا ۷ میلیون نفر ثبت نام می کنند که در بین آنان برخی 
مصــرف کننده واقعی، برخــی دلال و برخی نیز برای فرار از کاهش ارزش 

دارایی شخصی وجود دارند.
به دلیل استقبال فراوان در این طرح شانس هر یک از ثبت نام کنندگان 
به کمتر از نیم درصد رســید. به عنوان نمونه طبق گزارش شــرکت ایران 
خودرو افراد ثبت نام کننده در چهارمین مرحله از ثبت نام فروش فوق العاده 
محصولاتش بیش از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بودند که ظرفیت فروش در این 

مرحله 8۰۰۰ خودرو بود.
به عبارت دیگر شانس هر فرد برای موفقیت در این قرعه کشی ۳8صدم 

درصد یعنی به ازای  ۲۶۱ ثبت نام کننده یک خودرو.
با این توضیح  می توان گفت عملا با این اقدام هدف اصلی قرعه کشــی 
که رســاندن خودرو به دســت مصرف کننده و مهم تر از آن تعدیل قیمت 
خودرو بود با شکســت مواجه شد که متاسفانه در این میان مصرف کننده 
اصلی خودرو قربانی این کشمکش قیمت ها در بازار دلال خیز خواهد بود.

برای حل این معضل مجلس شــورای اسلامی در مرداد ماه گذشته در 
طرحی به منظور از بین بردن تقاضای غیر واقعی پیشــنهاد عرضه خودرو 
در بــورس کالا را ارائه کرد. بر این اســاس عرضه خودرو صفر منحصرا در 
 بــورس کالا خواهد بــود و ما به التفاوت قیمت کارخانــه و بازار به عنوان

 مالیات اخذ می گردد.
در این روش به دلیل عدم وجود سود کافی برای دلالان بازار خودرو، فشار 
سرمایه ای از روی خودرو برداشته و تقاضای واقعی باقی می ماند که همین 
امر بازار را تا حد زیادی متعادل می کند. در این روش مالیات اخذ شده در 
صورت برنامه ریزی درست می تواند صرف توسعه حمل و نقل و بهره مندی 
عمومی و نیز توسعه صنایع خودروسازی گردد که در سایه آن بتوان بازار را 
به جهت تولید و عرضه خودرو ارتقا داد و در نهایت این عرضه منجر به تعدیل 
قیمت های خودرو نیز گردد. از میان رفتن رانت ایجادشده، تک نرخی شدن 
محصول، شفافیت، کوتاه شدن دست دلالان و نظارت دقیق نهادهای مرتبط 

می تواند دستاوردهای ضمنی این روش باشد.

مدیرعامل شــرکت سپرده گذاری مرکزی گفت: بیش از ۲۵۰ هزار نفر 
بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان سفارش فروش سهام عدالت خود را لغو کردند.
»حسین فهیمی«در گفت وگویی با تاکید بر اینکه کارگزاران موظفند 
امکان لغو سفارش فروش را در سامانه کاربران فراهم کنند، افزود: تاکنون 
بیش از ۱۰۰ کارگزاری ایــن امکان را برای کارگزاران خود فراهم کردند 

که این موضوع جز تکالیف آن ها است.
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی افزود: اگر کارگزاری امکان لغو 
سفارش فروش را در سامانه خود مهیا نکرده باشد و سهامدار با این تخلف 
مواجه شد، با مرکز پیام سهام عدالت تماس بگیرد و تخلف را گزارش دهد.
فهیمی با بیان اینکه فروش سهام عدالت متوقف نشده بلکه به صورت 
خرد و بلوکی ادامه دارد،  افزود: دارایی ســهام عدالت در بازار سرمایه قابل 
توجه است از این رو، سهامداران عدالت باید در زمانی که بازار منفی است، 

سفارش فروش خود را لغو کنند تا بازار به ثبات برسد، زیرا عرضه و تقاضا 
تعیین کننده روند بازار است.

به گفته فهیمی، سهامداران سهام عدالت که روش مستقیم را انتخاب 
کردند، در ۳۶ شــرکت بورسی و فرا بورسی ســهام دارند و باید در زمان 
تصمیم گیری برای فروش، نگاهی به وضعیت بازار داشــته باشند، زیرا اگر 
سهام خود را عرضه کنند، به کاهش قیمت سهام کمک می کنند و ممکن 

است فروش سهام با دشواری همراه شود.
مدیرعامل شــرکت سپرده گذاری مرکزی یادآور شد: سهام عدالت در 
مقطعی نقش مهمی در بازار ســرمایه ایجــاد و تبدیل به متعادل کننده 
بــازار شــد و تعادل را در بازار بوســیله عرضه ها ایجاد کــرد، زیرا زمانی 
 که بازار عطش خرید داشــت، ســهام عرضه شــد و عطش فروکش کرد،
 همچنین ســهام عدالت در زمانی که صف های فروش تشکیل شده بود، 

فشار فروش را افزایش داد.
طرح ســهام عدالت یکی از بزرگترین طرح های دولت در هفت ســال 
گذشته است که آزادسازی آن پس از سال ها وقفه و تلاش برای رفع موانع 
موجود به نقطه پایان خود نزدیک شد، اما از مرداد ماه بازار سهام وارد فاز 
نزولی شــد و بسیاری از مشمولان سهام عدالت برای جلوگیری از ضرر و 
زیان ایجاد شــده به دنبال لغو سفارش فروش خود بودند که تا چند وقت 
پیــش، این امکان برای بانک ها و کارگزاری ها فراهم نبود و همین موضوع 
زمینه اعتراض ســهامداران را فراهم کرد تا اینکه شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه )سمات( اواخر آبان با انتشار اطلاعیه ای 
اعلام کرد: آن دسته از سهامداران عدالتی که خواستار لغو سفارش فروش 
سهام خود هستند می توانند از طریق درگاه های شرکت های کارگزاری یا 

شعب بانک ها اقدام کنند.

رئیــس کل بیمه مرکزی گفت: لایحه صنــدوق بیمه حوادث طبیعی 
تصویب و به دولت ابلاغ شــده و در حال تدویــن آیین نامه های اجرایی 
آن هســتیم که بر این اســاس ۳۰ میلیون خانه زیرپوشش بیمه حوادث 

طبیعی قرار می گیرد.
»غلامرضا سلیمانی« در گفت و گویی با اعلام این مطلب، افزود: بر اساس 
این قانون، تمام املاکی که در کشــور اشــتراک برق دارند، تحت پوشش 
صندوق بیمه حوادث طبیعی قرار می گیرند ضمن اینکه سرمایه اولیه این 
صندوق ۵۰ میلیارد تومان است و بقیه منابع آن از حق بیمه ای که مردم 

باید بدهند و دولت نیز تامین می کند، به دست می آید.
وی افزود: هنگامی که میزان تعهد بیمه برای هر ملک ۳۰ میلیون تومان 
بود، ۶۰ هــزار تومان دولت و ۶۰ هزار تومان صاحب ملک به طور ماهانه 
حق بیمه پرداخت می کردند اما اکنون میزان تعهد افزایش یافته اســت و 

در پی آن، حق بیمه نیز افزایش خواهد یافت.
به گفته سلیمانی، پرداخت حق بیمه اجباری است و مبلغ آن روی قبض 
برق مصرفی هر خانه محاسبه می شود و بیمه آن را از اداره برق دریافت 
می کند. اکنون دولت باید حق بیمه صندوق بیمه حوادث طبیعی را تعیین 
کند. ضمن اینکه سبد دارایی صنعت بیمه ۴۲ هزار میلیارد تومان است و 

در هفت ماه اخیر معادل ۳۷ درصد افزایش یافته است.
وی ادامه داد: ضریب نفوذ بیمه ای )سهم صنعت بیمه از تولید ناخالص 

ملی( نیز از ۲ و ۴ دهم به ۲ و ۶۶ دهم رسیده است.
رئیس کل بیمه مرکزی بــا بیان اینکه با تغییر آئین نامه ها، پول هایی 
را که در بانک داشــتیم وارد بازار ســرمایه کردیم،  افزود: علاوه بر عرضه 

سهام شرکت های بیمه ای در بازار سرمایه، این شرکت ها در بورس سرمایه 
گذاری نیز کرده اند.

این مقام مسئول، میزان بازدهی بیمه زندگی را مطلوب دانست و افزود: 
۱۴ و نیم درصد از سبد سرمایه ای مجموعه بیمه ای مربوط به بیمه زندگی 
است که در مقایسه با سال گذشته ۳۷ درصد در کشور افزایش یافته است.

رئیس کل بیمه مرکزی گفت: با گســترش بیماری کرونا، نگران بودیم 
مــردم بیمه های زندگی را به دلیل کاهش درآمدها فســخ کنند، اما این 

اتفاق نیفتاد.
وی با بیان اینکه ضریب نفوذ بیمه ای در جهان به کشــورهای توسعه 
یافتــه باز می گردد، افزود:  اکنون در دنیا ۴۶ تا ۵۰ درصد ســبد دارایی و 

سرمایه ای بیمه ها مربوط به بیمه زندگی است.
به گفته ســلیمانی، وجود بازارهای موازی قوی در کشــور مانند بازار 
مســکن، طلا، ارز و ســرمایه و روشــن نبودن مزیت های بیمه زندگی در 
خانواده ها و وجود صندوق های بازنشســتگی موجب شــده است مردم به 

سمت بیمه زندگی نروند.
رئیس کل بیمه مرکزی درباره بیمه شــخص ثالث و بدنه خودروها نیز 
گفت: ۲۳ میلیون و ۵۰۰ هزار خودرو در کشور تحت پوشش بیمه شخص 
ثالث و ســه میلیون و ۵۰۰ هزار خودرو بیمه بدنه دارند که بیشــتر آن ها 

خودروهای گران قیمت هستند.
وی همچنیــن با بیان اینکه ورود چیــن به بیمه بازرگانی و قرار دادن 
بیمه درمان در بیمه بازرگانی موجب شد تا میانگین ضریب نفوذ بیمه ای 
جهانی افزایش یابد، گفت: اگر صندوق بیمه محصولات کشاورزی و بیمه 
تکمیلی آتیه سازان حافظ را در زیر مجموعه بیمه بازرگانی محاسبه کنیم، 

ضریب نفوذ بیمه ای کشور به ۲ و ۹ دهم افزایش یافته است.
 با توجه به حادثه خیز بودن ایران و تحمیل خســارات بسیار به بودجه 
عمومی کشور بر اثر وقوع حوادث طبیعی، تشکیل »صندوق بیمه حوادث 
طبیعی« در سال گذشته به دلیل کاهش درآمدهای نفتی و کمبود منابع 

عمومی برای جبران خسارت ها، مورد توجه قرار گرفت.
»امیر قادری« معاون بازسازی و بازتوانی سازمان مدیریت بحران کشور 
نیز تیرماه ۹۹ نیز یادآور شد که در قوانین و اسناد بالادستی مدیریت بحران، 
نســبت به فراگیر کردن بیمه حوادث غیرمترقبه برای مدیریت ریسک و 
کاهش هزینه های دولت بعد از وقوع مخاطرات طبیعی تاکید شده است. 

یک مقام مســئول کارگری پیشــنهاد کرد حداقل 
دستمزد ســال آینده کارگران در شورای عالی کار به 
شکل پلکانی و با درنظر گرفتن معوقات مزدی سالهای 
قبل تعیین شــود تا از این طریق بخشی از هزینه های 

زندگی کارگران جبران شود.
فتح اله بیات عدم اجرای ماده ۴۱ قانون کار را یکی 
از مشکلات اساســی تعیین دستمزد کارگران دانست 
و گفت: معتقدم به لحاظ قانونی مشــکلی برای تعیین 
دســتمزد نداریم و ماده ۴۱ قانون کار به صراحت مبنا 
و مــلاک تعیین حداقل مزد کارگران را که بر پایه نرخ 
تورم بانک مرکزی و سبد معیشت خانوار است، مشخص 
کرده است منتها بحث این است که ماده ۴۱ اجرا نمی 
شود و نرخ تورم مطابق آنچه که از سوی مراجع رسمی 

اعلام می شود، مدنظر قرار نمی گیرد.
وی ادامه داد: در مورد ســبد معیشت هم می بینیم 
کمیته دستمزد شورای عالی کار همه ساله رقم هزینه 
ماهانه سبد معیشت کارگران را پس از جلسات متعدد 
بررســی، اعلام می کند ولی هنگام تعیین مزد فاصله 
زیادی بین دستمزد مصوب با هزینه سبد معاش خانوار 

کارگری وجود دارد. رقم ســبد هزینه خانوار ۵ میلیون 
تومان تعیین می شــود ولی حقوق کارگر دو میلیون و 

8۰۰ هزار تومان به تصویب می رسد.
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی با تاکید 

بر عقب ماندگی دســتمزد کارگران طی سالهای اخیر 
خاطرنشــان کرد: در طول ســالهای گذشته به دلیل 
فاصله بین سبد معیشت و نرخ تورم، دستمزد کارگران 
با عقب افتادگی مواجه شده و قدرت خرید کارگران به 

تدریج کاهش یافته است. بارها اعلام کرده ایم که این 
عقب افتادگی به شــکل پلکانی و ظرف ۵ تا ۱۰ سال 
جبران شود تا بخشــی از هزینه های زندگی کارگران 

کاهش یابد.
بــه گفته بیــات امروز دریافتی یــک کارگر باید ۹ 
میلیون تومان باشد ولی روی سه میلیون تومان مانده 
است و به دلیل مباحثی همچون عدم توان کارفرمایان 
یا ریزش نیروهای کار، قدرت خرید خانوارهای کارگری 
افزایش پیدا نمی کند.این مقام مسئول کارگری درباره 
نحوه پلکانی شدن دستمزد عقب افتاده کارگران، گفت: 
هر درصدی که هر ســاله برای افزایش حداقل مزد در 
شــورای عالی کار در نظر گرفته و تصویب می شود، ۵ 
تــا ۱۰ درصد دیگر به آن اضافه کنند تا عقب ماندگی 
مزدی جبران شــود؛ یعنی اگر فرضا قرار است افزایش 
حداقل دستمزد ۲۵ درصد تصویب شود، ۵ درصد دیگر 
از معوقات سالهای قبل روی آن اضافه و ۳۵ درصد شود 
تا از این طریق بتوانیم هر سال درصدی از عقب افتادگی 
دستمزد کارگران را جبران کنیم و بخشی از هزینه های 

معیشت خانوارهای کارگری را کاهش دهیم.

لغو سفارش فروش ۲۵۰ هزار سهام عدالت

۳۰ میلیون خانه بیمه حوادث طبیعی می شوند

پیشنهاد افزایش پلکانی حقوق سال آینده کارگران

مهدی پور اسلامی
تحلیلگراقتصادی مزایای عرضه 

خودرو در بورس کالا

 خبر
 حضور ۲۰ استارت آپ ایرانی در نمایشگاه دوبی

اتاق بازرگانی ایران از برگزاری نمایشگاه جیتکس دوبی در روزهای آینده 
با حضور شرکت های ایرانی خبر داد.

این نمایشــگاه بین المللی که هر ساله در مهر ماه به وقت ایران برگزار 
می شود و بسیاری از شرکت های فعال در عرصه نوین اقتصادی در آن حضور 
دارند، امســال تحت تاثیر شیوع کرونا، در موعد هر ساله برگزار نشد اما با 
اعلام رییس کمیسیون فن آوری اطلاعات اتاق ایران، این نمایشگاه ظرف 

روزهای آینده در دوبی کار خود را آغاز خواهد کرد.
بر اســاس اطلاعات ارائه شده از سوی محمدرضا طلایی، قرار است این 
نمایشگاه در پنج روز از ۱۶ تا ۲۰ آذر با رعایت کلیه پروتکل های بهداشتی 
در فضایی بالغ بر ۱۰۰ هزار مترمربع و با مشارکت بیش از ۷۰۰۰ شرکت از 

سراسر دنیا برگزار شود.
با وجود محدودیت هایی که اخیرا دولت امارات متحده عربی در مســیر 
صدور ویزا به وجود آورده، شرکت های ایرانی توانسته اند روادید لازم را دریافت 

کرده و آماده حضور در این رویداد شوند.
طبــق اعلام طلایی، ۲۰ اســتارت آپ ایرانی در جیتکس ۲۰۲۰ دوبی 
حضور نمایشگاهی خواهند داشت و همچنین ۲۹ شرکت ایرانی دیگر نیز با 
حضور در این فضا، شرایط را برای مذاکره با شرکت های خارجی و مشارکت 

و سرمایه گذاری های مشترک بررسی خواهند کرد.
از ابتدایی سال ۲۰۲۰ میلادی و همزمان با شیوع ویروس کرونا، بسیاری 
از نمایشگاه های بین المللی در سراسر جهان یا لغو شدند یا با استفاده از فن 

آوری های جدید به شکل مجازی برگزار شدند.
در ایران نیز هرچند در دوره ای کوتاه با فروکش کردن موج نخست کرونا، 
نمایشگاه هایی با محدودیت برگزار شد اما پس از شیوع مجدد این ویروس، 

فعلا مجوزی برای برگزاری حضوری نمایشگاه ها صادر نشده است.

 صادرات ۷۰ درصدی مرکبات ساری
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ساری گفت: ۲۵ تا ۳۰ درصد مرکبات 
تولیدی در این شهرستان مصرف و مابقی به سایر استان ها و خارج از کشور 
صادر می شود. رضا پورفلاح با بیان اینکه سطح باغ های مرکبات شهرستان 
ساری ۲۱ هزار و ۵۳۰ هکتار است، اظهارکرد: از این سطوح ۲۰ هزار و ۱۷ 

هکتار باغ های بارور و بقیه باغ های غیر بارور است.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ساری ادامه داد: امسال ۵۷۱ هزار و ۳۰۰ 
تن انواع مرکبات در این شهرستان برداشت و به بازار مصرف عرضه می شود.

وی اضافــه کرد: تاکنون 8۰ درصد باغ های نارنگی به میزان ۲۲۰ هزار 
تن و ۲۰ درصد باغ های پرتقال به میزان ۵8 هزار تن برداشت شده است 
که شامل انواع نارنگی، پرتقال و سایر ارقام مرکبات شامل انواع لیمو، نارنج 

و گریپ فروت است.
پورفــلاح خاطرنشــان کرد: ۲۵ تــا ۳۰ درصد مرکبــات تولیدی در 
 این شهرســتان مصرف و مابقی به ســایر اســتان ها و خارج از کشــور

 صادر می شود.

 بیمه مسیر پیشرفت اقتصادی را در بستری مطمئن تر فراهم می کند
وزیر اقتصاد با اشــاره به نقش مثبت صنعت بیمه بر اقتصاد کشــور گفت: بیمه به عنوان یک مولفه اقتصادی در اقتصاد کشــور، از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و هرچه ضریب نفوذ این صنعت افزایش یابد، اقتصاد کشور مسیر 

پیشرفت را در بستر مطمئن تری طی خواهد کرد.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا( فرهاد دژپسند در پیامی به مناسبت ۱۳ آذر ماه روز ملی بیمه با اشاره به نقش آفرینی صنعت بیمه در شرایط سخت تحریم ها، شیوع کرونا و نیز حوادث طبیعی سال های 

اخیر تاکید کرد: بیمه باید در ذهن مردم به عنوان پناهگاه امن و پشتیبان نهادینه شود، به نحوی که هر فردی در معرض نااطمینانی قرار گرفت، احساس کند یک پناه دارد و آن صنعت بیمه است.
وی ادامه داد: مردم بیمه را فقط بیمه های اجباری مانند شخص ثالث ندانند، بلکه برای هر کاری ابتدا به دنبال شناسایی بیمه نامه متناسب بوده تا ریسک خود را با صنعت بیمه پوشش دهند.

به گفته دژپســند،  صنعت بیمه با طراحی و ارائه محصولات و خدمات نوآورانه برای واکنش ســریع به رویدادهای فردی و گروهی به هنگام بروز زیان های مالی، واگذاری و توزیع ریســک فعالیت ها، حفاظت از سرمایه ها، مشارکت 
در سیاســت های اجتماعی، حفظ و تقویت زنجیره تولید، تزریق ســرمایه به اقتصاد ملی، حمایت از ایجاد زیربناهای کشــور، تســهیل ابداع و ابتکار و تسهیل تأمین مالی، نقشی بی بدیل در حمایت از اقشار جامعه، فعالان اقتصادی، 
کسب و کارها و اقتصاد کشور ایفا می کند.وی با اشاره به اینکه صنعت بیمه از سال ۱۳۹۷ جهش قابل توجهی را آغاز کرده است،  افزود: اکنون شاهد نتایج مثبت آن هستیم و با تلاش های انجام شده توسط خدمتگزاران مردم در 
صنعت بیمه اقدامات خوبی در زمینه الکترونیکی کردن و دیجیتالی کردن خدمات بیمه ای انجام شــده اســت. دژپســند ادامه داد: همچنین سهم بیمه های غیردولتی با هدف کاهش ضریب تمرکز در این صنعت و همچنین ضریب 
نفوذ بیمه در سطح جامعه افزایش یافته و این ضریب از ۲.۴ درصد در سال ۱۳۹۷ به ۲.۵ درصد در سال ۱۳۹8 ارتقا پیدا کرده است. پرتفوی بیمه ای در هفت ماهه سال جاری نیز به عدد ۴۲.۶ هزار میلیارد تومان رسیده که نسبت 

به مدت مشابه سال ۱۳۹۷ به بیش از دو برابر افزایش  یافته است.

معاون رئیس جمهور درباره کسری بودجه 
گفت: آنچه درباره کسری بودجه نگران کننده 
است؛ اســتقراض از بانک مرکزی است و در 
بودجه ارائه شــده هیچ پولی از بانک مرکزی 

استقراض نمی کنیم.
محمدباقــر نوبخت با موضــوع جزئیات 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ گفت: ســاختار بودجه 
دو ســال اســت که تغییر کرده است. بعد از 
مجلس یازدهم کل برنامه اصلاح ســاختار را 
تقدیم مجلــس کردیم اگر در جایی مجلس 
احســاس می کند که جــای کار دارد ما هم 

کمک خواهیم کرد.
وی افزود: مجلس فرصت دارد درباره بودجه 
ارائه شده اصلاحاتی انجام دهد، اما هر چی نیاز 

بود ما در بودجه در نظر گرفتیم.
نوبخت گفت: بودجه 8۴۱ میلیاردی با ۱۷ 
جلد پیوست و کتاب به مجلس ارائه شده که 

کاملًا با سال گذشته متفاوت است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: همه 
اعــداد ارقام بودجه شــفاف اســت و این در 
اختیار رسانه ها قرار خواهد گرفت. روز شنبه 
نیز خبرنگاران می توانند در محل ســازمان 
برنامه هر ســوال یا نقد و پیشنهادی مطرح 

است بیان کنند.
معاون رئیس جمهور افزود: بودجه در قانون، 

یک ســاله و هدف رسیدن به برنامه با برآورد 
کــردن منابع مالی اســت. کل بودجه 8۴۱ 

میلیارد تومان است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه افزود: ۲۳ 
درصد بودجه ما به نفت وابســته اســت. در 
بخش منابع عمومی دولت، آنچه مهم اســت 
درآمدهای نفتی و درآمدهای مالیاتی است. 
در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ درآمدهای نفتی 
که با عنوان منابع حاصل از نفت و فرآورده های 

نفتی از آن یاد شــده به ۱۹۹.۲ هزار میلیارد 
تومان رسیده است.در سال های گذشته بیش 
از ۵۰ درصــد بودجه بــه نفت متکی بود که 
امســال این به ۲۳ درصد رسیده است. ۱۵۰ 
هــزار میلیارد تومان هم اوراق در نظر گرفته 

شده است.
معاون رئیس جمهور افزود: ۴۱۹ کیلومتر 
راه آهن خط دوم فقط افتتاح در نظر گرفته 
شــده است. بزرگترین تونل همین امسال به 

بهره برداری می رسد. 8۰ هزار واحد مسکونی 
محرومین امسال تحویل داده می شود. خطوط 
شهری حدود ۱۰۳ کیلومتر، ۱۱ طرح آبرسانی 
شهری داریم که همه آن ها در بودجه لحاظ 

شده است.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجه با بیان 
اینکه ۱۶ هزار میلیارد برای رفع فقر در نظر 
گرفته شده است افزود: افزایش یارانه معیشتی 
در بودجه در نظر گرفته شــده اســت. همه 

کارکنان دولت حقوقشــان ۲۵ درصد اضافه 
می شــود. افزایش ضریب حقــوق گروه های 
مختلف حقوق بگیر در دستگاه های اجرایی 
و همچنین نیروهای مســلح بــه میزان ۲۵ 
درصد اســت؛ بنابراین میزان افزایش حقوق 
سال آینده ۲۵ درصد خواهد بود. برای کادر 
درمان بودجه هایی در نظر گرفته شده است. 
حتی سربازان حقوقی که می گرفتند در این 
بودجه دو برابر شده است.رئیس سازمان برنامه 
و بودجه گفت: یارانه ۴۵ هزار تومانی در سال 
۱۴۰۰ نیــز پرداخت می شــود. دلار ۴۲۰۰ 
تومانی برای تأمین کالاهای اساســی در نظر 
گرفته شده، اما چنانچه شرایط طوری باشد که 
این ارز حذف شود، یارانه ها ۲ تا ۳ برابر می شود.
نوبخت گفت: دولت پیشنهاد دهنده بودجه 
است و مهر نهایی را مجلس بر بودجه می زند 
و نمایندگان هر جا که لازم باشــد می توانند 

تغییر دهند.
معاون رئیس جمهور درباره کسری بودجه 
هم افزود: آنچه درباره کســری بودجه نگران 
کننده است؛ استقراض از بانک مرکزی است 
و در بودجه ارائه شــده هیــچ پولی از بانک 
مرکزی استقراض نمی کنیم.وی درباره برخی 
حواشــی درباره بودجه و ارائه آن گفت: نباید 
حواشی ها ما را گرفتار خود کند و ما مجبور 
باشــیم در رسانه جواب آن را بدهیم که این 

خوشایند نیست.

هر نظر اصلاحی را درباره ساختار بودجه می پذیریم

صنعت خودرو یکی از مهم ترین صنایع موجود در کشور با درصد اشتغال 
زایی بالا اســت. این صنعت ۱۷درصد اشتغال به صورت مستقیم و نیز 8۳ 
درصد اشتغال غیر مستقیم را ایجاد کرده است که از این نظر تولید خودرو 
در کشور علاوه بر جنبه اشتغال زایی جنبه اجتماعی قابل توجهی نیز دارد.

ســهم بازار خودرو ایرانی در بازار جهانی۲/۳درصد و رتبه صنعت خودرو 
سازی ایران در دنیا ۱۲ در بین ۲۹ کشور خودرو ساز جهان است. بنابراین 
می توان ایران را یکی از بزرگترین خودرو سازان جهان در نظر گرفت که به 

جهت مصرف داخلی و خارجی رتبه قابل ملاحظه ای دارد.
از جنبه داخلی بازار خودرو به دلیل تقاضای بسیار زیاد در سطح جامعه 
به عنوان کالایی که خرید و فروش آن به سهولت و سرعت امکان پذیر است 
و از اقبال نسبتا خوبی نیز برخوردار است به یکی از  بسترهای انباشت مالی 
اجتماع بدل گردیده به شکلی که هر گاه شخصی بخواهد سرمایه ای مصرفی 
را برای خود انتخاب کند به سمت خرید این محصول می رود. به این دلیل که 
در وهله اول سرمایه خرید آن با سهولت بیشتری تامین می شود، البته شاید 
دیگر این مزیت وجود نداشته باشد، و همچنین در صورت نیاز به فروش در 

شرایط عادی به آسانی قابل تبدیل به نقدینگی است. 
در شرایط فعلی کشور و افزایش نقدینگی و در پی آن رشد سرسام آور 
قیمت ارز باعث شــده است بازار خودرو نیز هم مورد هجوم مصرف کننده 
واقعی خودرو و هم دلال ها و افرادی که مایلند ارزش سرمایه خود را حفظ 
کنند قرار گیرد و توازنی نسبی که پیش از این در این بازار وجود داشت از 
بین برود. همین امر مقدمات گرانی بی ضابطه از سال ۹۷ را سرعت بخشید 
به حدی که اختلاف قیمت بازار خودرو با قیمت مصوب شــورای رقابت به 
دو برابر هم رســید. این تفاوت قیمت انگیزه خرید خودرو در میان مردم و 

دلالان را به شکل تصاعدی بالا برد.
در این میان وزارت صمت برای کنترل آشفته بازار خودرو طی ابلاغیه ای 
شــیوه جدید ثبت نام خودرو را مبتنی بر قرعه کشــی قرار داد که عملا 
دســتاوردی ویژه ای به دنبال نداشته است چرا که نه تنها تقاضای مصرفی 
بازار برآورده نشد بلکه سودجویان با اجاره نمودن کارت ملی افراد اقدام به 

ثبت نام در قرعه کشی خودرو می کردند.
در این فرایند و در هر مرحله از ثبت نام واگذاری خودرو بر اساس قرعه 
کشــی، حدود ۲ تا ۷ میلیون نفر ثبت نام می کنند که در بین آنان برخی 
مصــرف کننده واقعی، برخــی دلال و برخی نیز برای فرار از کاهش ارزش 

دارایی شخصی وجود دارند.
به دلیل استقبال فراوان در این طرح شانس هر یک از ثبت نام کنندگان 
به کمتر از نیم درصد رســید. به عنوان نمونه طبق گزارش شــرکت ایران 
خودرو افراد ثبت نام کننده در چهارمین مرحله از ثبت نام فروش فوق العاده 
محصولاتش بیش از ۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بودند که ظرفیت فروش در این 

مرحله 8۰۰۰ خودرو بود.
به عبارت دیگر شانس هر فرد برای موفقیت در این قرعه کشی ۳8صدم 

درصد یعنی به ازای  ۲۶۱ ثبت نام کننده یک خودرو.
با این توضیح  می توان گفت عملا با این اقدام هدف اصلی قرعه کشــی 
که رســاندن خودرو به دســت مصرف کننده و مهم تر از آن تعدیل قیمت 
خودرو بود با شکســت مواجه شد که متاسفانه در این میان مصرف کننده 
اصلی خودرو قربانی این کشمکش قیمت ها در بازار دلال خیز خواهد بود.

برای حل این معضل مجلس شــورای اسلامی در مرداد ماه گذشته در 
طرحی به منظور از بین بردن تقاضای غیر واقعی پیشــنهاد عرضه خودرو 
در بــورس کالا را ارائه کرد. بر این اســاس عرضه خودرو صفر منحصرا در 
 بــورس کالا خواهد بــود و ما به التفاوت قیمت کارخانــه و بازار به عنوان

 مالیات اخذ می گردد.
در این روش به دلیل عدم وجود سود کافی برای دلالان بازار خودرو، فشار 
سرمایه ای از روی خودرو برداشته و تقاضای واقعی باقی می ماند که همین 
امر بازار را تا حد زیادی متعادل می کند. در این روش مالیات اخذ شده در 
صورت برنامه ریزی درست می تواند صرف توسعه حمل و نقل و بهره مندی 
عمومی و نیز توسعه صنایع خودروسازی گردد که در سایه آن بتوان بازار را 
به جهت تولید و عرضه خودرو ارتقا داد و در نهایت این عرضه منجر به تعدیل 
قیمت های خودرو نیز گردد. از میان رفتن رانت ایجادشده، تک نرخی شدن 
محصول، شفافیت، کوتاه شدن دست دلالان و نظارت دقیق نهادهای مرتبط 

می تواند دستاوردهای ضمنی این روش باشد.

مدیرعامل شــرکت سپرده گذاری مرکزی گفت: بیش از ۲۵۰ هزار نفر 
بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان سفارش فروش سهام عدالت خود را لغو کردند.
»حسین فهیمی«در گفت وگویی با تاکید بر اینکه کارگزاران موظفند 
امکان لغو سفارش فروش را در سامانه کاربران فراهم کنند، افزود: تاکنون 
بیش از ۱۰۰ کارگزاری ایــن امکان را برای کارگزاران خود فراهم کردند 

که این موضوع جز تکالیف آن ها است.
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی افزود: اگر کارگزاری امکان لغو 
سفارش فروش را در سامانه خود مهیا نکرده باشد و سهامدار با این تخلف 
مواجه شد، با مرکز پیام سهام عدالت تماس بگیرد و تخلف را گزارش دهد.
فهیمی با بیان اینکه فروش سهام عدالت متوقف نشده بلکه به صورت 
خرد و بلوکی ادامه دارد،  افزود: دارایی ســهام عدالت در بازار سرمایه قابل 
توجه است از این رو، سهامداران عدالت باید در زمانی که بازار منفی است، 

سفارش فروش خود را لغو کنند تا بازار به ثبات برسد، زیرا عرضه و تقاضا 
تعیین کننده روند بازار است.

به گفته فهیمی، سهامداران سهام عدالت که روش مستقیم را انتخاب 
کردند، در ۳۶ شــرکت بورسی و فرا بورسی ســهام دارند و باید در زمان 
تصمیم گیری برای فروش، نگاهی به وضعیت بازار داشــته باشند، زیرا اگر 
سهام خود را عرضه کنند، به کاهش قیمت سهام کمک می کنند و ممکن 

است فروش سهام با دشواری همراه شود.
مدیرعامل شــرکت سپرده گذاری مرکزی یادآور شد: سهام عدالت در 
مقطعی نقش مهمی در بازار ســرمایه ایجــاد و تبدیل به متعادل کننده 
بــازار شــد و تعادل را در بازار بوســیله عرضه ها ایجاد کــرد، زیرا زمانی 
 که بازار عطش خرید داشــت، ســهام عرضه شــد و عطش فروکش کرد،
 همچنین ســهام عدالت در زمانی که صف های فروش تشکیل شده بود، 

فشار فروش را افزایش داد.
طرح ســهام عدالت یکی از بزرگترین طرح های دولت در هفت ســال 
گذشته است که آزادسازی آن پس از سال ها وقفه و تلاش برای رفع موانع 
موجود به نقطه پایان خود نزدیک شد، اما از مرداد ماه بازار سهام وارد فاز 
نزولی شــد و بسیاری از مشمولان سهام عدالت برای جلوگیری از ضرر و 
زیان ایجاد شــده به دنبال لغو سفارش فروش خود بودند که تا چند وقت 
پیــش، این امکان برای بانک ها و کارگزاری ها فراهم نبود و همین موضوع 
زمینه اعتراض ســهامداران را فراهم کرد تا اینکه شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه )سمات( اواخر آبان با انتشار اطلاعیه ای 
اعلام کرد: آن دسته از سهامداران عدالتی که خواستار لغو سفارش فروش 
سهام خود هستند می توانند از طریق درگاه های شرکت های کارگزاری یا 

شعب بانک ها اقدام کنند.

رئیــس کل بیمه مرکزی گفت: لایحه صنــدوق بیمه حوادث طبیعی 
تصویب و به دولت ابلاغ شــده و در حال تدویــن آیین نامه های اجرایی 
آن هســتیم که بر این اســاس ۳۰ میلیون خانه زیرپوشش بیمه حوادث 

طبیعی قرار می گیرد.
»غلامرضا سلیمانی« در گفت و گویی با اعلام این مطلب، افزود: بر اساس 
این قانون، تمام املاکی که در کشــور اشــتراک برق دارند، تحت پوشش 
صندوق بیمه حوادث طبیعی قرار می گیرند ضمن اینکه سرمایه اولیه این 
صندوق ۵۰ میلیارد تومان است و بقیه منابع آن از حق بیمه ای که مردم 

باید بدهند و دولت نیز تامین می کند، به دست می آید.
وی افزود: هنگامی که میزان تعهد بیمه برای هر ملک ۳۰ میلیون تومان 
بود، ۶۰ هــزار تومان دولت و ۶۰ هزار تومان صاحب ملک به طور ماهانه 
حق بیمه پرداخت می کردند اما اکنون میزان تعهد افزایش یافته اســت و 

در پی آن، حق بیمه نیز افزایش خواهد یافت.
به گفته سلیمانی، پرداخت حق بیمه اجباری است و مبلغ آن روی قبض 
برق مصرفی هر خانه محاسبه می شود و بیمه آن را از اداره برق دریافت 
می کند. اکنون دولت باید حق بیمه صندوق بیمه حوادث طبیعی را تعیین 
کند. ضمن اینکه سبد دارایی صنعت بیمه ۴۲ هزار میلیارد تومان است و 

در هفت ماه اخیر معادل ۳۷ درصد افزایش یافته است.
وی ادامه داد: ضریب نفوذ بیمه ای )سهم صنعت بیمه از تولید ناخالص 

ملی( نیز از ۲ و ۴ دهم به ۲ و ۶۶ دهم رسیده است.
رئیس کل بیمه مرکزی بــا بیان اینکه با تغییر آئین نامه ها، پول هایی 
را که در بانک داشــتیم وارد بازار ســرمایه کردیم،  افزود: علاوه بر عرضه 

سهام شرکت های بیمه ای در بازار سرمایه، این شرکت ها در بورس سرمایه 
گذاری نیز کرده اند.

این مقام مسئول، میزان بازدهی بیمه زندگی را مطلوب دانست و افزود: 
۱۴ و نیم درصد از سبد سرمایه ای مجموعه بیمه ای مربوط به بیمه زندگی 
است که در مقایسه با سال گذشته ۳۷ درصد در کشور افزایش یافته است.

رئیس کل بیمه مرکزی گفت: با گســترش بیماری کرونا، نگران بودیم 
مــردم بیمه های زندگی را به دلیل کاهش درآمدها فســخ کنند، اما این 

اتفاق نیفتاد.
وی با بیان اینکه ضریب نفوذ بیمه ای در جهان به کشــورهای توسعه 
یافتــه باز می گردد، افزود:  اکنون در دنیا ۴۶ تا ۵۰ درصد ســبد دارایی و 

سرمایه ای بیمه ها مربوط به بیمه زندگی است.
به گفته ســلیمانی، وجود بازارهای موازی قوی در کشــور مانند بازار 
مســکن، طلا، ارز و ســرمایه و روشــن نبودن مزیت های بیمه زندگی در 
خانواده ها و وجود صندوق های بازنشســتگی موجب شــده است مردم به 

سمت بیمه زندگی نروند.
رئیس کل بیمه مرکزی درباره بیمه شــخص ثالث و بدنه خودروها نیز 
گفت: ۲۳ میلیون و ۵۰۰ هزار خودرو در کشور تحت پوشش بیمه شخص 
ثالث و ســه میلیون و ۵۰۰ هزار خودرو بیمه بدنه دارند که بیشــتر آن ها 

خودروهای گران قیمت هستند.
وی همچنیــن با بیان اینکه ورود چیــن به بیمه بازرگانی و قرار دادن 
بیمه درمان در بیمه بازرگانی موجب شد تا میانگین ضریب نفوذ بیمه ای 
جهانی افزایش یابد، گفت: اگر صندوق بیمه محصولات کشاورزی و بیمه 
تکمیلی آتیه سازان حافظ را در زیر مجموعه بیمه بازرگانی محاسبه کنیم، 

ضریب نفوذ بیمه ای کشور به ۲ و ۹ دهم افزایش یافته است.
 با توجه به حادثه خیز بودن ایران و تحمیل خســارات بسیار به بودجه 
عمومی کشور بر اثر وقوع حوادث طبیعی، تشکیل »صندوق بیمه حوادث 
طبیعی« در سال گذشته به دلیل کاهش درآمدهای نفتی و کمبود منابع 

عمومی برای جبران خسارت ها، مورد توجه قرار گرفت.
»امیر قادری« معاون بازسازی و بازتوانی سازمان مدیریت بحران کشور 
نیز تیرماه ۹۹ نیز یادآور شد که در قوانین و اسناد بالادستی مدیریت بحران، 
نســبت به فراگیر کردن بیمه حوادث غیرمترقبه برای مدیریت ریسک و 
کاهش هزینه های دولت بعد از وقوع مخاطرات طبیعی تاکید شده است. 

یک مقام مســئول کارگری پیشــنهاد کرد حداقل 
دستمزد ســال آینده کارگران در شورای عالی کار به 
شکل پلکانی و با درنظر گرفتن معوقات مزدی سالهای 
قبل تعیین شــود تا از این طریق بخشی از هزینه های 

زندگی کارگران جبران شود.
فتح اله بیات عدم اجرای ماده ۴۱ قانون کار را یکی 
از مشکلات اساســی تعیین دستمزد کارگران دانست 
و گفت: معتقدم به لحاظ قانونی مشــکلی برای تعیین 
دســتمزد نداریم و ماده ۴۱ قانون کار به صراحت مبنا 
و مــلاک تعیین حداقل مزد کارگران را که بر پایه نرخ 
تورم بانک مرکزی و سبد معیشت خانوار است، مشخص 
کرده است منتها بحث این است که ماده ۴۱ اجرا نمی 
شود و نرخ تورم مطابق آنچه که از سوی مراجع رسمی 

اعلام می شود، مدنظر قرار نمی گیرد.
وی ادامه داد: در مورد ســبد معیشت هم می بینیم 
کمیته دستمزد شورای عالی کار همه ساله رقم هزینه 
ماهانه سبد معیشت کارگران را پس از جلسات متعدد 
بررســی، اعلام می کند ولی هنگام تعیین مزد فاصله 
زیادی بین دستمزد مصوب با هزینه سبد معاش خانوار 

کارگری وجود دارد. رقم ســبد هزینه خانوار ۵ میلیون 
تومان تعیین می شــود ولی حقوق کارگر دو میلیون و 

8۰۰ هزار تومان به تصویب می رسد.
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی با تاکید 

بر عقب ماندگی دســتمزد کارگران طی سالهای اخیر 
خاطرنشــان کرد: در طول ســالهای گذشته به دلیل 
فاصله بین سبد معیشت و نرخ تورم، دستمزد کارگران 
با عقب افتادگی مواجه شده و قدرت خرید کارگران به 

تدریج کاهش یافته است. بارها اعلام کرده ایم که این 
عقب افتادگی به شــکل پلکانی و ظرف ۵ تا ۱۰ سال 
جبران شود تا بخشــی از هزینه های زندگی کارگران 

کاهش یابد.
بــه گفته بیــات امروز دریافتی یــک کارگر باید ۹ 
میلیون تومان باشد ولی روی سه میلیون تومان مانده 
است و به دلیل مباحثی همچون عدم توان کارفرمایان 
یا ریزش نیروهای کار، قدرت خرید خانوارهای کارگری 
افزایش پیدا نمی کند.این مقام مسئول کارگری درباره 
نحوه پلکانی شدن دستمزد عقب افتاده کارگران، گفت: 
هر درصدی که هر ســاله برای افزایش حداقل مزد در 
شــورای عالی کار در نظر گرفته و تصویب می شود، ۵ 
تــا ۱۰ درصد دیگر به آن اضافه کنند تا عقب ماندگی 
مزدی جبران شــود؛ یعنی اگر فرضا قرار است افزایش 
حداقل دستمزد ۲۵ درصد تصویب شود، ۵ درصد دیگر 
از معوقات سالهای قبل روی آن اضافه و ۳۵ درصد شود 
تا از این طریق بتوانیم هر سال درصدی از عقب افتادگی 
دستمزد کارگران را جبران کنیم و بخشی از هزینه های 

معیشت خانوارهای کارگری را کاهش دهیم.

لغو سفارش فروش ۲۵۰ هزار سهام عدالت

۳۰ میلیون خانه بیمه حوادث طبیعی می شوند

پیشنهاد افزایش پلکانی حقوق سال آینده کارگران

مهدی پور اسلامی
تحلیلگراقتصادی مزایای عرضه 

خودرو در بورس کالا

 خبر
 حضور ۲۰ استارت آپ ایرانی در نمایشگاه دوبی

اتاق بازرگانی ایران از برگزاری نمایشگاه جیتکس دوبی در روزهای آینده 
با حضور شرکت های ایرانی خبر داد.

این نمایشــگاه بین المللی که هر ساله در مهر ماه به وقت ایران برگزار 
می شود و بسیاری از شرکت های فعال در عرصه نوین اقتصادی در آن حضور 
دارند، امســال تحت تاثیر شیوع کرونا، در موعد هر ساله برگزار نشد اما با 
اعلام رییس کمیسیون فن آوری اطلاعات اتاق ایران، این نمایشگاه ظرف 

روزهای آینده در دوبی کار خود را آغاز خواهد کرد.
بر اســاس اطلاعات ارائه شده از سوی محمدرضا طلایی، قرار است این 
نمایشگاه در پنج روز از ۱۶ تا ۲۰ آذر با رعایت کلیه پروتکل های بهداشتی 
در فضایی بالغ بر ۱۰۰ هزار مترمربع و با مشارکت بیش از ۷۰۰۰ شرکت از 

سراسر دنیا برگزار شود.
با وجود محدودیت هایی که اخیرا دولت امارات متحده عربی در مســیر 
صدور ویزا به وجود آورده، شرکت های ایرانی توانسته اند روادید لازم را دریافت 

کرده و آماده حضور در این رویداد شوند.
طبــق اعلام طلایی، ۲۰ اســتارت آپ ایرانی در جیتکس ۲۰۲۰ دوبی 
حضور نمایشگاهی خواهند داشت و همچنین ۲۹ شرکت ایرانی دیگر نیز با 
حضور در این فضا، شرایط را برای مذاکره با شرکت های خارجی و مشارکت 

و سرمایه گذاری های مشترک بررسی خواهند کرد.
از ابتدایی سال ۲۰۲۰ میلادی و همزمان با شیوع ویروس کرونا، بسیاری 
از نمایشگاه های بین المللی در سراسر جهان یا لغو شدند یا با استفاده از فن 

آوری های جدید به شکل مجازی برگزار شدند.
در ایران نیز هرچند در دوره ای کوتاه با فروکش کردن موج نخست کرونا، 
نمایشگاه هایی با محدودیت برگزار شد اما پس از شیوع مجدد این ویروس، 

فعلا مجوزی برای برگزاری حضوری نمایشگاه ها صادر نشده است.

 صادرات ۷۰ درصدی مرکبات ساری
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ساری گفت: ۲۵ تا ۳۰ درصد مرکبات 
تولیدی در این شهرستان مصرف و مابقی به سایر استان ها و خارج از کشور 
صادر می شود. رضا پورفلاح با بیان اینکه سطح باغ های مرکبات شهرستان 
ساری ۲۱ هزار و ۵۳۰ هکتار است، اظهارکرد: از این سطوح ۲۰ هزار و ۱۷ 

هکتار باغ های بارور و بقیه باغ های غیر بارور است.
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ساری ادامه داد: امسال ۵۷۱ هزار و ۳۰۰ 
تن انواع مرکبات در این شهرستان برداشت و به بازار مصرف عرضه می شود.

وی اضافــه کرد: تاکنون 8۰ درصد باغ های نارنگی به میزان ۲۲۰ هزار 
تن و ۲۰ درصد باغ های پرتقال به میزان ۵8 هزار تن برداشت شده است 
که شامل انواع نارنگی، پرتقال و سایر ارقام مرکبات شامل انواع لیمو، نارنج 

و گریپ فروت است.
پورفــلاح خاطرنشــان کرد: ۲۵ تــا ۳۰ درصد مرکبــات تولیدی در 
 این شهرســتان مصرف و مابقی به ســایر اســتان ها و خارج از کشــور

 صادر می شود.

 بیمه مسیر پیشرفت اقتصادی را در بستری مطمئن تر فراهم می کند
وزیر اقتصاد با اشــاره به نقش مثبت صنعت بیمه بر اقتصاد کشــور گفت: بیمه به عنوان یک مولفه اقتصادی در اقتصاد کشــور، از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و هرچه ضریب نفوذ این صنعت افزایش یابد، اقتصاد کشور مسیر 

پیشرفت را در بستر مطمئن تری طی خواهد کرد.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران )شادا( فرهاد دژپسند در پیامی به مناسبت ۱۳ آذر ماه روز ملی بیمه با اشاره به نقش آفرینی صنعت بیمه در شرایط سخت تحریم ها، شیوع کرونا و نیز حوادث طبیعی سال های 

اخیر تاکید کرد: بیمه باید در ذهن مردم به عنوان پناهگاه امن و پشتیبان نهادینه شود، به نحوی که هر فردی در معرض نااطمینانی قرار گرفت، احساس کند یک پناه دارد و آن صنعت بیمه است.
وی ادامه داد: مردم بیمه را فقط بیمه های اجباری مانند شخص ثالث ندانند، بلکه برای هر کاری ابتدا به دنبال شناسایی بیمه نامه متناسب بوده تا ریسک خود را با صنعت بیمه پوشش دهند.

به گفته دژپســند،  صنعت بیمه با طراحی و ارائه محصولات و خدمات نوآورانه برای واکنش ســریع به رویدادهای فردی و گروهی به هنگام بروز زیان های مالی، واگذاری و توزیع ریســک فعالیت ها، حفاظت از سرمایه ها، مشارکت 
در سیاســت های اجتماعی، حفظ و تقویت زنجیره تولید، تزریق ســرمایه به اقتصاد ملی، حمایت از ایجاد زیربناهای کشــور، تســهیل ابداع و ابتکار و تسهیل تأمین مالی، نقشی بی بدیل در حمایت از اقشار جامعه، فعالان اقتصادی، 
کسب و کارها و اقتصاد کشور ایفا می کند.وی با اشاره به اینکه صنعت بیمه از سال ۱۳۹۷ جهش قابل توجهی را آغاز کرده است،  افزود: اکنون شاهد نتایج مثبت آن هستیم و با تلاش های انجام شده توسط خدمتگزاران مردم در 
صنعت بیمه اقدامات خوبی در زمینه الکترونیکی کردن و دیجیتالی کردن خدمات بیمه ای انجام شــده اســت. دژپســند ادامه داد: همچنین سهم بیمه های غیردولتی با هدف کاهش ضریب تمرکز در این صنعت و همچنین ضریب 
نفوذ بیمه در سطح جامعه افزایش یافته و این ضریب از ۲.۴ درصد در سال ۱۳۹۷ به ۲.۵ درصد در سال ۱۳۹8 ارتقا پیدا کرده است. پرتفوی بیمه ای در هفت ماهه سال جاری نیز به عدد ۴۲.۶ هزار میلیارد تومان رسیده که نسبت 

به مدت مشابه سال ۱۳۹۷ به بیش از دو برابر افزایش  یافته است.
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 ایجاد پایانه محصولات کشاورزی لرستان ضروری است
نماینده مردم سلســله و دلفان در مجلس شورای اسلامی گفت: ایجاد 
پایانه صادرات محصولات کشاورزی در لرستان برای حمایت از کشاورزان 

ضروری است.
یحیی ابراهیمی در جلســه شورای اشتغال و سرمایه گذاری شهرستان 
سلســله که امروز ۱۳ آذرماه در سالن جلســات فرمانداری برگزار شد، با 
بیان اینکه محرومیت زدایی در لرستان نیازمند برنامه های اساسی و ایجاد 
زیرساخت ها و سرمایه گذاری در حوزه های صنعت، کشاورزی و گردشگری 
است، اظهار کرد: یکی از مشکلات اساسی در لرستان، نبود پایانه صادراتی 
است و این مشکل باعث شده تا محصولات تولیدی کشاورزان ارزش افزوده ای 

برای آن ها به همراه نداشته باشد.
وی تصریح کرد: در شهرســتان دلفان ســالانه بیش از ۱۵۰ هزار تن 
نخود مرغوب تولید می شود، مرغوب ترین زعفران در سلسله تولید می شود 
اما بیشترین سود را واسطه ها برده و کشاورزان به دلیل نبود کارخانه های 

فرآوری و بسته بندی نصیبی نمی برند.
نماینده مردم سلسله و دلفان در مجلس با اشاره به وجود شهرک های 
صنعتی سلســله و دلفان، عنوان کرد: سرمایه گذارانی که بخواهند در این 
شهرستان ها سرمایه گذاری کنند از حمایت های لازم و تخفیفات بیمه ای 

کارگران برخوردار خواهند بود.

 سلسله قطب تولید گردوی لرستان محسوب می شود
سرپرست فرمانداری سلسله گفت: مهم ترین ظرفیت های شهرستان در 

حوزه های کشاورزی، دامپروری و گردشگری است.
افشــین ترکارانی در جلسه شورای اشتغال و سرمایه گذاری سلسله که 
امروز ۱۳ آذرماه در سالن جلسات فرمانداری برگزار شد، با اشاره به شرایط 
آب و هوایی مناســب و خاک حاصلخیز شهرستان، اظهار کرد: شهرستان 
دارای ظرفیت های مناسبی در بخش های کشاورزی، دامپروری و گردشگری 

است و همه فاکتورهای لازم را برای سرمایه گذاری دارد.
وی تصریح کرد: سلسله با تولید بیش از ۳۴۰۰ تن گردوی پوست کاغذی، 
قطب تولید گردوی لرســتان محسوب می شود و در تولید آبزیان نیز رتبه 
سوم را دارا است، بهترین زعفران تولیدی استان در سلسله برداشت می شود.
سرپرست فرمانداری سلسله خاطرنشان کرد: در تولید چغندرقند رتبه 
دوم را داریم و سرمایه گذاری در این بخش ها علاوه بر ایجاد اشتغال پایدار 

منجر به رونق تولید و ارزآوری می شود.
گفتنی اســت، در این جلســه که با حضــور مدیران کل اســتانی و 
سرمایه گذاران مطرح بخش خصوصی صورت گرفت، مهم ترین فرصت های 

سرمایه گذاری در شهرستان های سلسله و دلفان بررسی شد.

 رشد شاخص قیمت مواد غذایی جهانی فائو رکورد زد
سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( اعلام کرد قیمت جهانی 
مواد غذایی در نوامبر برای ششمین ماه متوالی افزایش پیدا کرد و به بالاترین 

حد در شش سال اخیر رسید.
شاخص قیمت غذای فائو که تغییرات ماهانه سبدی از غلات، دانه های 
روغنی، محصولات لبنی، گوشــت و شکر را بررسی می کند، در نوامبر به 
۱۰۵ واحد در مقایسه با آمار بازبینی شده ۱۰۱ واحد در اکتبر، صعود کرد 
که بزرگترین رشد ماهانه این شاخص از ژوییه سال ۲۰۱۲ به این سو بود. 

شاخص قیمت اکتبر پیش از این ۱۰۰.۹ واحد اعلام شده بود.
فائو برای سومین ماه متوالی برآورد خود از برداشت غلات جهان را پایین 
برد اما همچنان انتظار دارد برداشت جهانی غلات در سال ۲۰۲۰ به رکورد 

سالانه بالایی خواهد رسید.
قیمــت روغن گیاهی در میان مواد غذایی زیرمجموعه شــاخص فائو 
بزرگترین افزایش را داشت و بر مبنای ماهانه ۱۴.۵ درصد در نوامبر رشد 
کرد. رشد قیمت روغن پالم به دلیل کاهش ذخایر جهانی علت عمده جهش 

این شاخص بود.
شاخص قیمت غلات در نوامبر ۲.۵ درصد در مقایسه با اکتبر رشد کرد 
و در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته ۱۹.۹ درصد رشد داشت. قیمت 
صادرات گندم تحت تاثیر چشم انداز برداشت کمتر در آرژانتین بالا رفت. 
قیمت ذرت تحت تاثیر پیش بینیهای تولید کمتر در آمریکا و اوکراین افزایش 

یافت اما قیمت برنج ثابت بود.
میانگین قیمت شکر در نوامبر نسبت به اکتبر ۳.۳ درصد افزایش یافت 
که ناشی از نگرانیها نسبت به کمبود جهانی احتمالی به دلیل شرایط جوی 

نامساعد و تاثیر منفی آن بر محصول اتحادیه اروپا، روسیه و تایلند بود.
شــاخص لبنیات در نوامبر با افزایش چشمگیر قیمت کره و پنیر، ۰.۹ 

درصد رشد ماهانه داشت و به بالاترین حد در ۱8 ماه اخیر صعود کرد.
شاخص قیمت گوشت در نوامبر ۰.۹ درصد رشد کرد و به ۹ ماه کاهش 
ماهانه متوالی پایان داد اما در مقایســه با نوامبر سال گذشته ۱۳.۷ درصد 
پایینتر بود.فائو پیش بینی خود از میزان محصول غلات در فصل زراعی سال 
۲۰۲۰ را برای سومین ماه متوالی مورد بازبینی قرار داد و به ۲.۷۴۲ میلیارد 
تن در مقایسه با پیش بینی قبلی ۲.۷۵ میلیارد تن کاهش داد اما این رقم 
همچنان رکورد بالایی محسوب می شود و ۱۳ درصد بالاتر از سطح تولید 
سال گذشته است.میزان مصرف جهانی غلات در سال زراعی ۲۰۲۰-۲۰۲۱ 
از سوی فائو حدود ۲.۷۴۴ میلیارد تن تخمین زده شد که نسبت به برآورد 
ماه پیش تغییر چندانی نداشــت و ۱.۹ درصد بالاتر از سطح مصرف سال 
زراعی ۲۰۲۰-۲۰۱۹ به شمار می رود.بر اساس گزارش رویترز، فائو میزان 
ذخایر غلات جهان در پایان فصل زراعی ۲۰۲۱ را 8۶۶.۴ میلیون تن برآورد 
کرد که ۹.۶ میلیون تن کمتر از برآورد گزارش ماه پیش این آژانس است.

 ۱۰ سال آینده کشــاورزی در غرب مازندران وجود نخواهد 
داشت

نماینده مردم نوشــهر چالوس و کلاردشت در مجلس شورای اسلامی 
گفت: تا ۱۰ سال آینده با این وضعیت بعید است کسی در غرب مازندران 

به کشاورزی بپردازد.
محمدعلی محسنی بندپی  در جلسه بررسی مشکلات سه شهرستان 
نوشــهر، چالوس و کلاردشــت که با حضور جمعی از مسئولان استانی و 
مدیران کل در فرمانداری نوشهر برگزار شد، با بیان اینکه بهره مندی همه 
مردم از رفاه نسبی و تقسیم اعتبارات و امکانات بر مبنای عدالت از جمله 
فلســفه ایجاد نظام جمهوری اسلامی است، اظهارکرد: استان مازندران در 
توزیع متوازن اعتبارات کشوری دیده نشده است و با توجه به جمعیت بومی 
و غیر بومی که دارد این اعتبارات و امکانات در همه  بخش ها کافی نیست.
وی با نامتوازن دانستن اعتبارات برخی شهرستان ها به خصوص غرب 
مازندران نسبت به سایر شهرهای استان، گفت: براساس بررسی های صورت 
گرفته بعضی از شــهرهای مازندران مانند ساری و آمل اعتبارات بیشتری 

نسبت به نوشهر و سوادکوه برخوردار هستند که باید عدالت رعایت شود.
نماینده مردم نوشــهر چالوس و کلاردشت در مجلس عدم هماهنگی 
بین دستگاه های اجرایی را بزرگترین خلا در مازندران عنوان کرد و ادامه 
داد: کشــور در شــرایط اقتصادی بدی قرار دارد و دشمن از درون و بیرون 
سعی دارد به ایران اسلامی ضربه وارد کند و در این زمان ما بیش از پیش 
نیازمند هماهنگی بین قوا و دستگاه ها هستیم.محسنی بندپی در ادامه با 
اشــاره به نامعلوم بودن وضعیت گردشگری و کشاورزی در غرب مازندران، 
گفت: تا ۱۰ سال آینده با این وضعیت بعید است کسی در غرب مازندران به 
کشاورزی بپردازد.وی با بیان اینکه متاسفانه در بخش صنعت قفل محکمی 
تحت عنوان البرز مرکزی زده شده است و این قفل را باز خواهیم کرد،افزود: 
یا باید به گردشگری با همین حرکت کند سنتی ادامه دهیم و بقیه تبعات 
را بپذیریم تا به نقطه صفر برسیم و یا اینکه از همین حالا یک فکر جدی 

برای گردشگری داشته باشیم.

تولید ۱۱ میلیون تن گندم در سال
وزیر کشاورزی گفت: در تولید محصولات 
زراعی مانند گندم به مرحله تثبیت رسیده ایم 
و آنچه مورد نیاز کشور است که حدود ۱۰.۵ 
تا ۱۱ میلیون تنُ گندم است در کشور تولید 

می شود.
آیت الله سید محمد ســعیدی در دیدار 
وزیر جهاد کشــاورزی که در سالن محراب 
حرم مطهر کریمه اهل بیت )ع( انجام شد، با 
بیان این که مردم از برخی فعالیت ها و آمار و 
ارقام و علت برخی مشکلات آگاهی ندارند و 
این باعث سوءبرداشت در برخی امور می شود، 
افزود: توضیح برای مردم ارزشمند است تا ذهن 
مردم باز شود و این کار سبب تأیید و همکاری 
مردم می شود و می تواند جلو نفوذ بیگانگان در 

کشور را هم بگیرد.
تولیت آســتان مقــدس حضرت فاطمه 
معصومه )س( در بخش دیگر ســخنان خود 
دربــاره قم گفت: در روایات آمده اســت که 
قم حرم اهل بیت )ع( است و هر کسی برای 
قــم کار کند در واقع برای اهل بیت )ع( کار 
کرده است و اهل بیت )ع( هم بدهکار کسی 

نمی شوند.
وی با بیان این که اگر کاری برای قم صورت 
بگیــرد، مردم آن را خدمت به اهل بیت )ع( 
می دانند؛ افزود: توسعه قم با نام اهل بیت )ع( 
باعث می شود که مردم این شهر خود را مدیون 
اهل بیت )ع( بدانند و بازخورد آن نیز در رفتار 

و اخلاق مردم بروز پیدا می کند.
وزیر جهاد کشــاورزی نیز در این دیدار، 
بــا بیان این که با عنایــت خداوند و زحمات 
کشــاورزان در بخش هــای زراعی وضعیت 
خوبی داریم، گفت: در کشور به دنبال توسعه 
آبزی پروری هستیم تا بتوانیم علاوه بر رشد 
اقتصادی مردم، مصرف آبزیان را در سبد خانوار 

ایرانی افزایش دهیم.
کاظم خاوازی با بیان این که آماده همکاری 
با آستان مقدس بانوی کرامت در حوزه های 

کشاورزی هستیم، افزود: برای ما افتخار است 
که آســتان مقدس حضرت معصومه )س( 
مانند آستان قدس رضوی در امر کشاورزی 

فعالیت می کند.
وی با بیان این که با عنایت خداوند و زحمات 
کشاورزان در بخش های زراعی وضعیت خوبی 
داریم، گفت: در تولید محصولات زراعی مانند 
گندم به مرحله تثبیت رسیده ایم و آنچه که 
مورد نیاز کشور است که حدود ۱۰.۵ تا ۱۱ 
میلیون تنُ گندم اســت که در کشور تولید 

می شود.
وی با اشــاره به دلیل واردات گندم گفت: 
واردات گندم مربوط به ذخایر راهبردی کشور 
اســت که هر کشوری این ذخایر را دارد و بر 
اساس مصوبات شورای عالی امنیت ملی پنج 

میلیون تن تعیین شده است.
خاوازی بیان کرد: در زمینه چغندر و نیشکر 
گام های بلندی در کشور برداشته شده است و 
۴۵ درصد نسبت به سال گذشته در فرآورده 
شــکر افزایش عملکرد داشتیم و پیش بینی 

ما این است که امسال ۱.۶ میلیون تن شکر 
تولید کنیم که قــدم کوتاهی تا خودکفایی 

فاصله داریم.
وزیر جهاد کشــاورزی با بیان این که در 
گیاهانی مانند ســبزی و ســیفی در کشور 
بیش بود داریم، گفت: وضعیت باغبانی ما خیلی 
خوب است و در عمده محصولات باید تمرکز 

بر صادرات داشته باشیم.
وی اضافــه کــرد: در حــوزه محصولات 
پروتئینی هم بیش از ۱۱ میلیون تن شیر در 
کشور تولید می شود که بیش از نیاز است و در 
مرغ و ماکیان ۲.۷ میلیون تن تولید داریم که 

کشور در این بحث هم خودکفاست.
خاوازی خاطرنشان کرد: همچنین در بحث 
گوشت قرمز هر سال واردات زیادی حتی تا 
۲۰۰ هزار تن اتفاق می افتاد، اما امسال فقط 

۱۷ هزار تن واردات گوشت قرمز داشته ایم.
وی با اشــاره به ظرفیت عظیم کشور در 
تولید آبزیان گفت: اگر بتوانیم بر روی پرورش 
ماهی در قفس متمرکز شویم، بین یک تا چهار 
میلیون تن می توانیم تولید داشته باشیم که 
گام های اولیه آن برداشته شده است و توسعه 
آبزی پروری را به وضــوح می توان در ایران 

مشاهده کرد.
وی با اشاره به امکان تولید ماهی تیلاپیا 
در قم گفت: در زمینه تولید این ماهی در هر 
هکتار تا ۳۰۰ تن برداشت هم گزارش شده 
اســت و این می تواند در قم که آب شور دارد 
از طرح های مناسب باشــد و به اقتصاد این 

کاهش ۲۵درصدی تولید تخم مرغ

خراسان رضوی پاک از بیماری آنفلوآنزای حاد پرندگان

سخنگوی اتحادیه مرغداران میهن با اشاره به کاهش 
۲۵ درصــدی تولید تخم مرغ، گفت: دولت به مرغداران 
برای تهیه واکسن انفلوانزای فوق حاد پرندگان کمک کند.
ناصر نبی پور با اشاره به افزایش قیمت تخم مرغ در بازار 
گفت: میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری 
به حداکثر ۱۵ هزار تومان رسیده که البته این قیمت هنوز 

با قیمت تمام شده تولید فاصله دارد.
به گفته وی، قیمت تمام شده هر کیلوگرم تخم مرغ 
در حــال حاضر برای تولیدکننده ۱۶ هزار و ۲۰۰ تومان 
و با احتســاب سود ۱۷ درصدی برای خرده فروشی، ۱۹ 
هزار تومان در هر کیلو )هر شانه حدود دو کیلویی، حدود 
۴۰ هزارتومان( بدست مصرف کننده می رسد؛ که معاونت 
امور دام وزارت جهاد کشــاورزی و ستاد تنظیم بازار نیز 

این نرخ را قبول دارند.
نبی پور با اشــاره به اینکه صادرات تخم مرغ مشروط 
به موافقت وزارت جهاد کشاورزی است و با تعرفه انجام 
می شود، گفت: با این شرایط می توانیم بگوییم که تقریباً 
مجوزی برای صادرات صادر نمی شــود و در حال حاضر 
روزانه کل صادرات ما حدود ۲۰ تن اســت، این در حالی 
است که قبلًا تا ۴۰۰ هزار تن صادرات در روز نیز داشتیم 
و همین امسال در برخی از ماه ها صادرات تا ۱۴ هزار تن 

نیز رسیده بود.

 تولید تخم مرغ ۲۵ درصد کاهش یافت
این مقام مســئول با بیان اینکه در حال حاضر عملًا 
صادراتی نداریم، افزود: با شرایط فعلی و افزایش قیمتی 

که رقم خورده، به نظر می رسد تولید بین ۲۰ تا ۲۵ درصد 
کاهش یافته است.

نبی پور، افزایش قیمت نهاده های دامی را در کاهش 
تولید تأثیرگذار دانست و عنوان کرد: سازمان دامپزشکی 
نیز اخیراً در بخشــنامه ای خواستار حذف گله های مرغ 
تخمگذار با سن بالای ۷۰ هفته شده و دلیل این مسئله 
شیوع بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در برخی از 

نقاط کشور بوده است.

وی با بیان اینکه در بخشــنامه سازمان دامپزشکی، 
اســتان هایی مانند تهران، البرز، قم، آذربایجان شرقی و 
اصفهان در اولویت اجرای طرح مذکور هستند، گفت: ۷۰ 
درصد تولید تخم مرغ در این اســتان ها انجام می شود و 
اگر قرار باشــد که این اتفاق بیفتد و گله ها حذف شوند، 

تخم مرغ به شدت گران می شود.
نبی پور با اشاره به اینکه بخشنامه سازمان دامپزشکی 
از نظر علمی درست است، افزود: با این حال این بخشنامه 

از نظر ابعاد اقتصادی و اجتماعی پیامدهایی را به دنبال 
خواهد داشت، ضمن اینکه سازمان دامپزشکی دلیل این 
خواسته خود را کاهش ایمنی گله ها عنوان کرده است و 
ما معتقدیم بهتر است اول از گله ها آزمایش انجام شود و 
بعد از مشخص شدن نتیجه آزمایش، اقدام به حذف کنند.

 دولت در تهیه واکسن آنفلوانزا به مرغداران 
کمک کند

ســخنگوی اتحادیه مرغداران میهن با اشاره به اینکه 
ســازمان دامپزشــکی اعلام کرده اگــر تولیدکنندگان 
می خواهند این مرغ ها را نگه دارند باید واکسن سوم را به 
طیور بزنند، گفت: قیمت واکسن طی ماه های اخیر هفت 
برابر شده و برای خیلی از مرغداران امکان دریافت واکسن 
سوم وجود ندارد. به اعتقاد ما اگر سازمان دامپزشکی بر 
این دستورالعمل اصرار دارد باید دولت برای خرید واکسن 

به مرغداران کمک کند.
نبی پور تصریح کرد: در صورتی که گله های تخم گذار 
حذف شوند تا چند سال آینده نیز نمی توان بازار تخم مرغ 
را ساماندهی کرد، چرا که تولیدکنندگان در شرایطی که 
نهاده های دامی و سایر هزینه های تولید پایین بوده، اقدام 
به ایجاد واحدهای تولیدی و جوجه ریزی کرده اند و حذف 

آنها به راحتی قابل جبران نیست.
وی درباره شیوع بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان 
در کشــور نیز گفت: این بیماری در استان های اردبیل، 
مازنــدران و اراک در جمعیت غاز و اردک های وحشــی 

دیده شده است.

خراسان رضوی که چند سالی است از بیماری آنفلوآنزای حاد پرندگان پاک 
شده است یکی از استان های میزبان پرندگان مهاجر در کشور به شمار می رود 
از این رو هوشــیاری برای جلوگیری از خطر شیوع این بیماری در این خطه 
ضروری اســت.آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان، معروف به آنفلوآنزای مرغی یک 
بیماری ویروسی همه گیر بین پرندگان است که قابلیت سرایت بسیار دارد و 

در صورت شیوع خسارت فراوان به صنعت مرغداری وارد می کند.
این بیماری در سال ۱۳۹۶ در ۶۵ کشور جهان و ۲۵ استان ایران گزارش شد.

هم اکنون  آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در برخی کشــورها مانند ژاپن و 
نقاطی از روسیه و سیبری شایع است و تالاب های ایران نیز با مهاجرت پرندگان 

از این بابت تهدید می شوند.
در حال حاضر بروز آنفلوآنزای فوق  حاد پرندگان در چند اســتان کشــور 
گزارش شده است.در حالی که مسوولان دامپزشکی خراسان رضوی نسبت به 
شیوع این بیماری هشدار می دهند، معتقدند با اقدامات پیشگیرانه از سه سال 
پیش تاکنون موردی از آنفلوآنزای پرندگان در این استان گزارش نشده  است.
هم اکنون هزار و ۶۰۰ واحد مرغداری گوشتی و ۲۶۵ واحد مرغ تخم گذار 
در خراسان رضوی فعالیت دارند و این استان از نظر تولید گوشت سفید و تخم 

 مرغ رتبه های اول تا سوم کشور را به خود اختصاص داده است.
همچنین سالانه حدود ۱۵ هزار پرنده مهاجر زمستانه در اکوسیستم های 

آبی این استان سرشماری می شوند.

خطر انتقال آنفلوآنزا بیشتر از طریق پرندگان مهاجر است
معاون سلامت اداره کل دامپزشکی خراسان رضوی گفت: با توجه به مشاهده 
آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در کشورهای منطقه، خطر انتقال آن به این استان 

با توجه به فصل سرما وجود دارد.
دکتر محمد رشتی باف افزود: آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان اکنون در چند 
استان کشور گزارش شده و از سوی دیگر با توجه  به مشاهده این بیماری در 
ژاپن و نقاطی از روسیه و سیبری، تالاب های ایران از طریق مهاجرت پرندگان 
از سیبری از نظر انتقال بیماری مورد تهدید قرار دارند.وی ادامه داد: آنفلوآنزای 
فوق  حاد پرندگان سویه های متعدد دارد و بیشتر با پرندگان مهاجری منتقل 
می شود که از مناطق شمالی در نیمه دوم سال به  سوی خط استوا پرواز می کنند. 
معاون سلامت اداره کل دامپزشکی خراسان رضوی گفت: این پرندگان در 
مســیر خود از مکان هایی عبور می کنند که در مجاورت پرندگان و مرغ های 
روستایی است که این امر امکان انتقال بیماری را افزایش می دهد و آنفلوآنزا 

بیشتر در تالاب ها مشاهده شده است. 
وی افزود: آنفلوآنزای فوق حاد بیشتر مرغهای تخم گذار را مبتلا می کند و 
خراسان رضوی بعد از استان آذربایجان شرقی بیشترین جمعیت مرغ تخم گذار 
را در کشــور دارد و در صورت انتقال و شیوع آن با رخدادهای سختی مواجه 
خواهیم شد.رشــتی باف ادامه داد: جمعیت مرغ تخم گذار در استان خراسان 
رضوی بین ۹ تا ۱۰ میلیون در ماه و جوجه ریزی مرغ گوشتی ماهانه بین ۶ 

تا هفت میلیون قطعه است.
وی آخرین رخداد آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در خراسان رضوی را مربوط 
به ســال ۱۳۹۶ دانســت و گفت: بیش از سه سال است که موردی از ابتلا به 

آنفلوآنزای حاد پرندگان در این استان مشاهده نشده است.
معاون سلامت اداره کل دامپزشــکی خراسان رضوی افزود: آخرین مورد 
مشاهده این بیماری در این استان در شهرستان طرقبه و شاندیز بود که معدوم 

سازی ۱۰ هزار قطعه طیور در این شهرستان انجام شد. 
وی با اشــاره به غربالگری و نمونه گیری از طیور برای پیشگیری و کنترل 
بیماری آنفلوآنزا در خراسان رضوی ادامه داد: در این راستا سالانه بین ۲۰ هزار 

تا ۲۵ هزار آزمایش سرولوژی و pcr  از طیور استان انجام می شود.
رشتی باف گفت: بر اساس نمونه گیرهای انجام شده تاکنون موردی از بیماری  

آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در استان خراسان رضوی مشاهده نشده است.

 واکسیناسیون راهکار مقابله با آنفلوآنزای پرندگان
وی افزود: افزایش اقدامات امنیت زیستی به  وسیله مرغداران برای جلوگیری 
از ابتلا به بیماری آنفلوآنزا در گله ها و مراکز تولید و پرورش پرندگان ضروری 
است.معاون سلامت اداره کل دامپزشکی خراسان رضوی ادامه داد: دارندگان 
واحدهای مرغ تخم گذار، مرغ گوشــتی و پرورش دهندگان بوقلمون باید برای 

واکسیناسیون طیور خود و بیمه واحدها اقدام کنند.
وی گفت: تاکنون در قالب کلاس های آموزشی آنلاین و با ارسال پیامک به 
مرغداران استان هشدار داده شده است که به  محض مشاهده علائم این بیماری 
از قبیل مرگ ناگهانی، افزایش تلفات بی دلیل و حتی افت تولید و کاهش خوراک 

مرغ مراتب را گزارش دهند.
رشتی باف افزود: برقراری امنیت زیستی مؤثرترین و کم هزینه ترین شیوه 
مبارزه با بیماری های عفونی و واگیر مانند آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان است. 

وی ادامه داد: آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان می تواند مزارع پرورش بوقلمون 
و مرغ های گوشــتی و تخم گذار را از راه های مختلف آلوده کند که مهم ترین 
راه انتقال این بیماری رفت و آمدهای کنترل  نشده وسایل نقلیه و افراد، لباس 
و کفش آلوده، کود و پرندگان زنده است.معاون سلامت اداره کل دامپزشکی 
خراســان رضوی گفت: مرغداران باید از ورود پرندگان جدید به مرغداری ها 
خودداری کنند و از خرید جوجه یک روزه، پولت، دان و سایر نهاده های طیور 
از دیگر استان ها بدون اخذ مجوز از این اداره کل پرهیز نمایند.وی افزود: با توجه 
 به اینکه سیاست دامپزشکی معدوم سازی پرندگان مبتلاست، به مرغداران توصیه 

می شود با توجه  به تلفات بسیار شیوع این بیماری، نسبت به واکسینه کردن طیور 
اقدام کنند.رشتی باف ادامه داد: اگر این بیماری شیوع یابد، سازمان دامپزشکی 
به واحدهایی که بیمه نیستند هیچ گونه خسارتی نخواهد داد و خسارت فقط از 

طریق بیمه پرداخت خواهد شد.

 کشف یک هزار پرنده  وحشی قاچاق  
مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی نیز به خبرنگار ایرنا گفت: 
پرندگان مهاجر زمستانه آبزی و کنارآبزی، از اواسط تابستان به زیستگاههای 
تالابی و رودخانه ای این اســتان مهاجرت می کنند، ســالانه حدود ۱۵ هزار 
قطعه پرنده مهاجر زمستانه در اکوسیستم های آبی استان سرشماری می شوند.
تورج همتی افزود: تعداد گونه های مشــاهده شــده در این استان هرسال 
حدود ۴۰ گونه می باشد و این گونه ها با سپری شدن فصل سرما، به تدریج به 

مناطق شمالی برمی گردند. 
وی به تغییرات اقلیمی و آب و هوایی در زیستگاههای خراسان رضوی اشاره 
و بیان کرد: میزان آب رودخانه ها و تالاب ها در برخی مناطق تغییرات فراوان 
داشته که این تخریب و کاهش مطلوبیت شرایط، تاثیر مستقیم بر میزان ورود 

پرندگان مهاجر دارد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراسان رضوی ادامه داد: این استان در 
حوزه اقامتگاهی ویژه پرندگان شکاری جزو بهترین استان های کشور است و 
گذرگاهی برای پرندگانی مانند شاهین یا بالابان که بیشترین جمعیت را در 

کشور دارند محسوب می شود. 
وی با بیان اینکه از ابتدای امسال بیش از هزار قطعه پرنده وحشی در این 
استان از قاچاقچیان کشف شده است گفت: چالش حضور قاچاقچیان و دلالان 
این گونه از پرندگان نیز به مراتب در خراسان رضوی بیشتر است هرچند در 
این سال ها یگان حفاظت سازمان محیط زیست استان در مشهد و شهرستان ها 
به خوبی توانسته این موضوع را مدیریت کند و موارد متعددی از بازگردانی این 

پرندگان به چرخه طبیعی خود را داشته  است.
همتی با بیان اینکه به منظور پیشگیری از شیوع انواع بیماری در حیات وحش 
با تاکید بر بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان، اقدامات متعدد در استان انجام 
شده است افزود: دستورالعمل پیشگیری و کنترل بیماری آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان ۲ بار در سال به تمامی واحدهای تابعه ابلاغ و بر انجام اقدامات تاکید 
می شود.وی ادامه داد: در این راستا پایش مراکز نگهداری از حیات وحش استان 
نظیر باغ وحش وکیل آباد، باغ پرندگان و سایت های تکثیر و پرورش به صورت 
مداوم انجام می شــود.مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی گفت: 
همچنین زیستگاه های آبی در سراسر استان برای این منظور در نیمه دوم سال 
جاری هر ماه یکبار مورد پایش قرار می گیرند و جداول و فرم مخصوص پایش 
زیستگاه های آبی استان با تاکید بر نوع گونه پرندگان، جمعیت و بررسی وضعیت 

عمومی پرندگان تنظیم و به سازمان حفاظت محیط زیست ارسال می شود.
وی افــزود: در راســتای افزایــش حفاظت فیزیکی تالابهــا هماهنگی و 
همــکاری بیش از پیش با نیروی انتظامی در صورت مواجهه با شــکارچیان 
 و حامالان پرندگان وحشــی در تمامی نقاط و گذرهای اصلی و فرعی استان

 انجام شده است.

 ایجاد پایانه محصولات کشاورزی لرستان ضروری است
نماینده مردم سلســله و دلفان در مجلس شورای اسلامی گفت: ایجاد 
پایانه صادرات محصولات کشاورزی در لرستان برای حمایت از کشاورزان 

ضروری است.
یحیی ابراهیمی در جلســه شورای اشتغال و سرمایه گذاری شهرستان 
سلســله که امروز ۱۳ آذرماه در سالن جلســات فرمانداری برگزار شد، با 
بیان اینکه محرومیت زدایی در لرستان نیازمند برنامه های اساسی و ایجاد 
زیرساخت ها و سرمایه گذاری در حوزه های صنعت، کشاورزی و گردشگری 
است، اظهار کرد: یکی از مشکلات اساسی در لرستان، نبود پایانه صادراتی 
است و این مشکل باعث شده تا محصولات تولیدی کشاورزان ارزش افزوده ای 

برای آن ها به همراه نداشته باشد.
وی تصریح کرد: در شهرســتان دلفان ســالانه بیش از ۱۵۰ هزار تن 
نخود مرغوب تولید می شود، مرغوب ترین زعفران در سلسله تولید می شود 
اما بیشترین سود را واسطه ها برده و کشاورزان به دلیل نبود کارخانه های 

فرآوری و بسته بندی نصیبی نمی برند.
نماینده مردم سلسله و دلفان در مجلس با اشاره به وجود شهرک های 
صنعتی سلســله و دلفان، عنوان کرد: سرمایه گذارانی که بخواهند در این 
شهرستان ها سرمایه گذاری کنند از حمایت های لازم و تخفیفات بیمه ای 

کارگران برخوردار خواهند بود.

 سلسله قطب تولید گردوی لرستان محسوب می شود
سرپرست فرمانداری سلسله گفت: مهم ترین ظرفیت های شهرستان در 

حوزه های کشاورزی، دامپروری و گردشگری است.
افشــین ترکارانی در جلسه شورای اشتغال و سرمایه گذاری سلسله که 
امروز ۱۳ آذرماه در سالن جلسات فرمانداری برگزار شد، با اشاره به شرایط 
آب و هوایی مناســب و خاک حاصلخیز شهرستان، اظهار کرد: شهرستان 
دارای ظرفیت های مناسبی در بخش های کشاورزی، دامپروری و گردشگری 

است و همه فاکتورهای لازم را برای سرمایه گذاری دارد.
وی تصریح کرد: سلسله با تولید بیش از ۳۴۰۰ تن گردوی پوست کاغذی، 
قطب تولید گردوی لرســتان محسوب می شود و در تولید آبزیان نیز رتبه 
سوم را دارا است، بهترین زعفران تولیدی استان در سلسله برداشت می شود.
سرپرست فرمانداری سلسله خاطرنشان کرد: در تولید چغندرقند رتبه 
دوم را داریم و سرمایه گذاری در این بخش ها علاوه بر ایجاد اشتغال پایدار 

منجر به رونق تولید و ارزآوری می شود.
گفتنی اســت، در این جلســه که با حضــور مدیران کل اســتانی و 
سرمایه گذاران مطرح بخش خصوصی صورت گرفت، مهم ترین فرصت های 

سرمایه گذاری در شهرستان های سلسله و دلفان بررسی شد.

 رشد شاخص قیمت مواد غذایی جهانی فائو رکورد زد
سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( اعلام کرد قیمت جهانی 
مواد غذایی در نوامبر برای ششمین ماه متوالی افزایش پیدا کرد و به بالاترین 

حد در شش سال اخیر رسید.
شاخص قیمت غذای فائو که تغییرات ماهانه سبدی از غلات، دانه های 
روغنی، محصولات لبنی، گوشــت و شکر را بررسی می کند، در نوامبر به 
۱۰۵ واحد در مقایسه با آمار بازبینی شده ۱۰۱ واحد در اکتبر، صعود کرد 
که بزرگترین رشد ماهانه این شاخص از ژوییه سال ۲۰۱۲ به این سو بود. 

شاخص قیمت اکتبر پیش از این ۱۰۰.۹ واحد اعلام شده بود.
فائو برای سومین ماه متوالی برآورد خود از برداشت غلات جهان را پایین 
برد اما همچنان انتظار دارد برداشت جهانی غلات در سال ۲۰۲۰ به رکورد 

سالانه بالایی خواهد رسید.
قیمــت روغن گیاهی در میان مواد غذایی زیرمجموعه شــاخص فائو 
بزرگترین افزایش را داشت و بر مبنای ماهانه ۱۴.۵ درصد در نوامبر رشد 
کرد. رشد قیمت روغن پالم به دلیل کاهش ذخایر جهانی علت عمده جهش 

این شاخص بود.
شاخص قیمت غلات در نوامبر ۲.۵ درصد در مقایسه با اکتبر رشد کرد 
و در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته ۱۹.۹ درصد رشد داشت. قیمت 
صادرات گندم تحت تاثیر چشم انداز برداشت کمتر در آرژانتین بالا رفت. 
قیمت ذرت تحت تاثیر پیش بینیهای تولید کمتر در آمریکا و اوکراین افزایش 

یافت اما قیمت برنج ثابت بود.
میانگین قیمت شکر در نوامبر نسبت به اکتبر ۳.۳ درصد افزایش یافت 
که ناشی از نگرانیها نسبت به کمبود جهانی احتمالی به دلیل شرایط جوی 

نامساعد و تاثیر منفی آن بر محصول اتحادیه اروپا، روسیه و تایلند بود.
شــاخص لبنیات در نوامبر با افزایش چشمگیر قیمت کره و پنیر، ۰.۹ 

درصد رشد ماهانه داشت و به بالاترین حد در ۱8 ماه اخیر صعود کرد.
شاخص قیمت گوشت در نوامبر ۰.۹ درصد رشد کرد و به ۹ ماه کاهش 
ماهانه متوالی پایان داد اما در مقایســه با نوامبر سال گذشته ۱۳.۷ درصد 
پایینتر بود.فائو پیش بینی خود از میزان محصول غلات در فصل زراعی سال 
۲۰۲۰ را برای سومین ماه متوالی مورد بازبینی قرار داد و به ۲.۷۴۲ میلیارد 
تن در مقایسه با پیش بینی قبلی ۲.۷۵ میلیارد تن کاهش داد اما این رقم 
همچنان رکورد بالایی محسوب می شود و ۱۳ درصد بالاتر از سطح تولید 
سال گذشته است.میزان مصرف جهانی غلات در سال زراعی ۲۰۲۰-۲۰۲۱ 
از سوی فائو حدود ۲.۷۴۴ میلیارد تن تخمین زده شد که نسبت به برآورد 
ماه پیش تغییر چندانی نداشــت و ۱.۹ درصد بالاتر از سطح مصرف سال 
زراعی ۲۰۲۰-۲۰۱۹ به شمار می رود.بر اساس گزارش رویترز، فائو میزان 
ذخایر غلات جهان در پایان فصل زراعی ۲۰۲۱ را 8۶۶.۴ میلیون تن برآورد 
کرد که ۹.۶ میلیون تن کمتر از برآورد گزارش ماه پیش این آژانس است.

 ۱۰ سال آینده کشــاورزی در غرب مازندران وجود نخواهد 
داشت

نماینده مردم نوشــهر چالوس و کلاردشت در مجلس شورای اسلامی 
گفت: تا ۱۰ سال آینده با این وضعیت بعید است کسی در غرب مازندران 

به کشاورزی بپردازد.
محمدعلی محسنی بندپی  در جلسه بررسی مشکلات سه شهرستان 
نوشــهر، چالوس و کلاردشــت که با حضور جمعی از مسئولان استانی و 
مدیران کل در فرمانداری نوشهر برگزار شد، با بیان اینکه بهره مندی همه 
مردم از رفاه نسبی و تقسیم اعتبارات و امکانات بر مبنای عدالت از جمله 
فلســفه ایجاد نظام جمهوری اسلامی است، اظهارکرد: استان مازندران در 
توزیع متوازن اعتبارات کشوری دیده نشده است و با توجه به جمعیت بومی 
و غیر بومی که دارد این اعتبارات و امکانات در همه  بخش ها کافی نیست.
وی با نامتوازن دانستن اعتبارات برخی شهرستان ها به خصوص غرب 
مازندران نسبت به سایر شهرهای استان، گفت: براساس بررسی های صورت 
گرفته بعضی از شــهرهای مازندران مانند ساری و آمل اعتبارات بیشتری 

نسبت به نوشهر و سوادکوه برخوردار هستند که باید عدالت رعایت شود.
نماینده مردم نوشــهر چالوس و کلاردشت در مجلس عدم هماهنگی 
بین دستگاه های اجرایی را بزرگترین خلا در مازندران عنوان کرد و ادامه 
داد: کشــور در شــرایط اقتصادی بدی قرار دارد و دشمن از درون و بیرون 
سعی دارد به ایران اسلامی ضربه وارد کند و در این زمان ما بیش از پیش 
نیازمند هماهنگی بین قوا و دستگاه ها هستیم.محسنی بندپی در ادامه با 
اشــاره به نامعلوم بودن وضعیت گردشگری و کشاورزی در غرب مازندران، 
گفت: تا ۱۰ سال آینده با این وضعیت بعید است کسی در غرب مازندران به 
کشاورزی بپردازد.وی با بیان اینکه متاسفانه در بخش صنعت قفل محکمی 
تحت عنوان البرز مرکزی زده شده است و این قفل را باز خواهیم کرد،افزود: 
یا باید به گردشگری با همین حرکت کند سنتی ادامه دهیم و بقیه تبعات 
را بپذیریم تا به نقطه صفر برسیم و یا اینکه از همین حالا یک فکر جدی 

برای گردشگری داشته باشیم.

تولید ۱۱ میلیون تن گندم در سال
وزیر کشاورزی گفت: در تولید محصولات 
زراعی مانند گندم به مرحله تثبیت رسیده ایم 
و آنچه مورد نیاز کشور است که حدود ۱۰.۵ 
تا ۱۱ میلیون تنُ گندم است در کشور تولید 

می شود.
آیت الله سید محمد ســعیدی در دیدار 
وزیر جهاد کشــاورزی که در سالن محراب 
حرم مطهر کریمه اهل بیت )ع( انجام شد، با 
بیان این که مردم از برخی فعالیت ها و آمار و 
ارقام و علت برخی مشکلات آگاهی ندارند و 
این باعث سوءبرداشت در برخی امور می شود، 
افزود: توضیح برای مردم ارزشمند است تا ذهن 
مردم باز شود و این کار سبب تأیید و همکاری 
مردم می شود و می تواند جلو نفوذ بیگانگان در 

کشور را هم بگیرد.
تولیت آســتان مقــدس حضرت فاطمه 
معصومه )س( در بخش دیگر ســخنان خود 
دربــاره قم گفت: در روایات آمده اســت که 
قم حرم اهل بیت )ع( است و هر کسی برای 
قــم کار کند در واقع برای اهل بیت )ع( کار 
کرده است و اهل بیت )ع( هم بدهکار کسی 

نمی شوند.
وی با بیان این که اگر کاری برای قم صورت 
بگیــرد، مردم آن را خدمت به اهل بیت )ع( 
می دانند؛ افزود: توسعه قم با نام اهل بیت )ع( 
باعث می شود که مردم این شهر خود را مدیون 
اهل بیت )ع( بدانند و بازخورد آن نیز در رفتار 

و اخلاق مردم بروز پیدا می کند.
وزیر جهاد کشــاورزی نیز در این دیدار، 
بــا بیان این که با عنایــت خداوند و زحمات 
کشــاورزان در بخش هــای زراعی وضعیت 
خوبی داریم، گفت: در کشور به دنبال توسعه 
آبزی پروری هستیم تا بتوانیم علاوه بر رشد 
اقتصادی مردم، مصرف آبزیان را در سبد خانوار 

ایرانی افزایش دهیم.
کاظم خاوازی با بیان این که آماده همکاری 
با آستان مقدس بانوی کرامت در حوزه های 

کشاورزی هستیم، افزود: برای ما افتخار است 
که آســتان مقدس حضرت معصومه )س( 
مانند آستان قدس رضوی در امر کشاورزی 

فعالیت می کند.
وی با بیان این که با عنایت خداوند و زحمات 
کشاورزان در بخش های زراعی وضعیت خوبی 
داریم، گفت: در تولید محصولات زراعی مانند 
گندم به مرحله تثبیت رسیده ایم و آنچه که 
مورد نیاز کشور است که حدود ۱۰.۵ تا ۱۱ 
میلیون تنُ گندم اســت که در کشور تولید 

می شود.
وی با اشــاره به دلیل واردات گندم گفت: 
واردات گندم مربوط به ذخایر راهبردی کشور 
اســت که هر کشوری این ذخایر را دارد و بر 
اساس مصوبات شورای عالی امنیت ملی پنج 

میلیون تن تعیین شده است.
خاوازی بیان کرد: در زمینه چغندر و نیشکر 
گام های بلندی در کشور برداشته شده است و 
۴۵ درصد نسبت به سال گذشته در فرآورده 
شــکر افزایش عملکرد داشتیم و پیش بینی 

ما این است که امسال ۱.۶ میلیون تن شکر 
تولید کنیم که قــدم کوتاهی تا خودکفایی 

فاصله داریم.
وزیر جهاد کشــاورزی با بیان این که در 
گیاهانی مانند ســبزی و ســیفی در کشور 
بیش بود داریم، گفت: وضعیت باغبانی ما خیلی 
خوب است و در عمده محصولات باید تمرکز 

بر صادرات داشته باشیم.
وی اضافــه کــرد: در حــوزه محصولات 
پروتئینی هم بیش از ۱۱ میلیون تن شیر در 
کشور تولید می شود که بیش از نیاز است و در 
مرغ و ماکیان ۲.۷ میلیون تن تولید داریم که 

کشور در این بحث هم خودکفاست.
خاوازی خاطرنشان کرد: همچنین در بحث 
گوشت قرمز هر سال واردات زیادی حتی تا 
۲۰۰ هزار تن اتفاق می افتاد، اما امسال فقط 

۱۷ هزار تن واردات گوشت قرمز داشته ایم.
وی با اشــاره به ظرفیت عظیم کشور در 
تولید آبزیان گفت: اگر بتوانیم بر روی پرورش 
ماهی در قفس متمرکز شویم، بین یک تا چهار 
میلیون تن می توانیم تولید داشته باشیم که 
گام های اولیه آن برداشته شده است و توسعه 
آبزی پروری را به وضــوح می توان در ایران 

مشاهده کرد.
وی با اشاره به امکان تولید ماهی تیلاپیا 
در قم گفت: در زمینه تولید این ماهی در هر 
هکتار تا ۳۰۰ تن برداشت هم گزارش شده 
اســت و این می تواند در قم که آب شور دارد 
از طرح های مناسب باشــد و به اقتصاد این 

کاهش ۲۵درصدی تولید تخم مرغ

خراسان رضوی پاک از بیماری آنفلوآنزای حاد پرندگان

سخنگوی اتحادیه مرغداران میهن با اشاره به کاهش 
۲۵ درصــدی تولید تخم مرغ، گفت: دولت به مرغداران 
برای تهیه واکسن انفلوانزای فوق حاد پرندگان کمک کند.
ناصر نبی پور با اشاره به افزایش قیمت تخم مرغ در بازار 
گفت: میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری 
به حداکثر ۱۵ هزار تومان رسیده که البته این قیمت هنوز 

با قیمت تمام شده تولید فاصله دارد.
به گفته وی، قیمت تمام شده هر کیلوگرم تخم مرغ 
در حــال حاضر برای تولیدکننده ۱۶ هزار و ۲۰۰ تومان 
و با احتســاب سود ۱۷ درصدی برای خرده فروشی، ۱۹ 
هزار تومان در هر کیلو )هر شانه حدود دو کیلویی، حدود 
۴۰ هزارتومان( بدست مصرف کننده می رسد؛ که معاونت 
امور دام وزارت جهاد کشــاورزی و ستاد تنظیم بازار نیز 

این نرخ را قبول دارند.
نبی پور با اشــاره به اینکه صادرات تخم مرغ مشروط 
به موافقت وزارت جهاد کشاورزی است و با تعرفه انجام 
می شود، گفت: با این شرایط می توانیم بگوییم که تقریباً 
مجوزی برای صادرات صادر نمی شــود و در حال حاضر 
روزانه کل صادرات ما حدود ۲۰ تن اســت، این در حالی 
است که قبلًا تا ۴۰۰ هزار تن صادرات در روز نیز داشتیم 
و همین امسال در برخی از ماه ها صادرات تا ۱۴ هزار تن 

نیز رسیده بود.

 تولید تخم مرغ ۲۵ درصد کاهش یافت
این مقام مســئول با بیان اینکه در حال حاضر عملًا 
صادراتی نداریم، افزود: با شرایط فعلی و افزایش قیمتی 

که رقم خورده، به نظر می رسد تولید بین ۲۰ تا ۲۵ درصد 
کاهش یافته است.

نبی پور، افزایش قیمت نهاده های دامی را در کاهش 
تولید تأثیرگذار دانست و عنوان کرد: سازمان دامپزشکی 
نیز اخیراً در بخشــنامه ای خواستار حذف گله های مرغ 
تخمگذار با سن بالای ۷۰ هفته شده و دلیل این مسئله 
شیوع بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در برخی از 

نقاط کشور بوده است.

وی با بیان اینکه در بخشــنامه سازمان دامپزشکی، 
اســتان هایی مانند تهران، البرز، قم، آذربایجان شرقی و 
اصفهان در اولویت اجرای طرح مذکور هستند، گفت: ۷۰ 
درصد تولید تخم مرغ در این اســتان ها انجام می شود و 
اگر قرار باشــد که این اتفاق بیفتد و گله ها حذف شوند، 

تخم مرغ به شدت گران می شود.
نبی پور با اشاره به اینکه بخشنامه سازمان دامپزشکی 
از نظر علمی درست است، افزود: با این حال این بخشنامه 

از نظر ابعاد اقتصادی و اجتماعی پیامدهایی را به دنبال 
خواهد داشت، ضمن اینکه سازمان دامپزشکی دلیل این 
خواسته خود را کاهش ایمنی گله ها عنوان کرده است و 
ما معتقدیم بهتر است اول از گله ها آزمایش انجام شود و 
بعد از مشخص شدن نتیجه آزمایش، اقدام به حذف کنند.

 دولت در تهیه واکسن آنفلوانزا به مرغداران 
کمک کند

ســخنگوی اتحادیه مرغداران میهن با اشاره به اینکه 
ســازمان دامپزشــکی اعلام کرده اگــر تولیدکنندگان 
می خواهند این مرغ ها را نگه دارند باید واکسن سوم را به 
طیور بزنند، گفت: قیمت واکسن طی ماه های اخیر هفت 
برابر شده و برای خیلی از مرغداران امکان دریافت واکسن 
سوم وجود ندارد. به اعتقاد ما اگر سازمان دامپزشکی بر 
این دستورالعمل اصرار دارد باید دولت برای خرید واکسن 

به مرغداران کمک کند.
نبی پور تصریح کرد: در صورتی که گله های تخم گذار 
حذف شوند تا چند سال آینده نیز نمی توان بازار تخم مرغ 
را ساماندهی کرد، چرا که تولیدکنندگان در شرایطی که 
نهاده های دامی و سایر هزینه های تولید پایین بوده، اقدام 
به ایجاد واحدهای تولیدی و جوجه ریزی کرده اند و حذف 

آنها به راحتی قابل جبران نیست.
وی درباره شیوع بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان 
در کشــور نیز گفت: این بیماری در استان های اردبیل، 
مازنــدران و اراک در جمعیت غاز و اردک های وحشــی 

دیده شده است.

خراسان رضوی که چند سالی است از بیماری آنفلوآنزای حاد پرندگان پاک 
شده است یکی از استان های میزبان پرندگان مهاجر در کشور به شمار می رود 
از این رو هوشــیاری برای جلوگیری از خطر شیوع این بیماری در این خطه 
ضروری اســت.آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان، معروف به آنفلوآنزای مرغی یک 
بیماری ویروسی همه گیر بین پرندگان است که قابلیت سرایت بسیار دارد و 

در صورت شیوع خسارت فراوان به صنعت مرغداری وارد می کند.
این بیماری در سال ۱۳۹۶ در ۶۵ کشور جهان و ۲۵ استان ایران گزارش شد.

هم اکنون  آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در برخی کشــورها مانند ژاپن و 
نقاطی از روسیه و سیبری شایع است و تالاب های ایران نیز با مهاجرت پرندگان 

از این بابت تهدید می شوند.
در حال حاضر بروز آنفلوآنزای فوق  حاد پرندگان در چند اســتان کشــور 
گزارش شده است.در حالی که مسوولان دامپزشکی خراسان رضوی نسبت به 
شیوع این بیماری هشدار می دهند، معتقدند با اقدامات پیشگیرانه از سه سال 
پیش تاکنون موردی از آنفلوآنزای پرندگان در این استان گزارش نشده  است.
هم اکنون هزار و ۶۰۰ واحد مرغداری گوشتی و ۲۶۵ واحد مرغ تخم گذار 
در خراسان رضوی فعالیت دارند و این استان از نظر تولید گوشت سفید و تخم 

 مرغ رتبه های اول تا سوم کشور را به خود اختصاص داده است.
همچنین سالانه حدود ۱۵ هزار پرنده مهاجر زمستانه در اکوسیستم های 

آبی این استان سرشماری می شوند.

خطر انتقال آنفلوآنزا بیشتر از طریق پرندگان مهاجر است
معاون سلامت اداره کل دامپزشکی خراسان رضوی گفت: با توجه به مشاهده 
آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در کشورهای منطقه، خطر انتقال آن به این استان 

با توجه به فصل سرما وجود دارد.
دکتر محمد رشتی باف افزود: آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان اکنون در چند 
استان کشور گزارش شده و از سوی دیگر با توجه  به مشاهده این بیماری در 
ژاپن و نقاطی از روسیه و سیبری، تالاب های ایران از طریق مهاجرت پرندگان 
از سیبری از نظر انتقال بیماری مورد تهدید قرار دارند.وی ادامه داد: آنفلوآنزای 
فوق  حاد پرندگان سویه های متعدد دارد و بیشتر با پرندگان مهاجری منتقل 
می شود که از مناطق شمالی در نیمه دوم سال به  سوی خط استوا پرواز می کنند. 
معاون سلامت اداره کل دامپزشکی خراسان رضوی گفت: این پرندگان در 
مســیر خود از مکان هایی عبور می کنند که در مجاورت پرندگان و مرغ های 
روستایی است که این امر امکان انتقال بیماری را افزایش می دهد و آنفلوآنزا 

بیشتر در تالاب ها مشاهده شده است. 
وی افزود: آنفلوآنزای فوق حاد بیشتر مرغهای تخم گذار را مبتلا می کند و 
خراسان رضوی بعد از استان آذربایجان شرقی بیشترین جمعیت مرغ تخم گذار 
را در کشــور دارد و در صورت انتقال و شیوع آن با رخدادهای سختی مواجه 
خواهیم شد.رشــتی باف ادامه داد: جمعیت مرغ تخم گذار در استان خراسان 
رضوی بین ۹ تا ۱۰ میلیون در ماه و جوجه ریزی مرغ گوشتی ماهانه بین ۶ 

تا هفت میلیون قطعه است.
وی آخرین رخداد آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در خراسان رضوی را مربوط 
به ســال ۱۳۹۶ دانســت و گفت: بیش از سه سال است که موردی از ابتلا به 

آنفلوآنزای حاد پرندگان در این استان مشاهده نشده است.
معاون سلامت اداره کل دامپزشــکی خراسان رضوی افزود: آخرین مورد 
مشاهده این بیماری در این استان در شهرستان طرقبه و شاندیز بود که معدوم 

سازی ۱۰ هزار قطعه طیور در این شهرستان انجام شد. 
وی با اشــاره به غربالگری و نمونه گیری از طیور برای پیشگیری و کنترل 
بیماری آنفلوآنزا در خراسان رضوی ادامه داد: در این راستا سالانه بین ۲۰ هزار 

تا ۲۵ هزار آزمایش سرولوژی و pcr  از طیور استان انجام می شود.
رشتی باف گفت: بر اساس نمونه گیرهای انجام شده تاکنون موردی از بیماری  

آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان در استان خراسان رضوی مشاهده نشده است.

 واکسیناسیون راهکار مقابله با آنفلوآنزای پرندگان
وی افزود: افزایش اقدامات امنیت زیستی به  وسیله مرغداران برای جلوگیری 
از ابتلا به بیماری آنفلوآنزا در گله ها و مراکز تولید و پرورش پرندگان ضروری 
است.معاون سلامت اداره کل دامپزشکی خراسان رضوی ادامه داد: دارندگان 
واحدهای مرغ تخم گذار، مرغ گوشــتی و پرورش دهندگان بوقلمون باید برای 

واکسیناسیون طیور خود و بیمه واحدها اقدام کنند.
وی گفت: تاکنون در قالب کلاس های آموزشی آنلاین و با ارسال پیامک به 
مرغداران استان هشدار داده شده است که به  محض مشاهده علائم این بیماری 
از قبیل مرگ ناگهانی، افزایش تلفات بی دلیل و حتی افت تولید و کاهش خوراک 

مرغ مراتب را گزارش دهند.
رشتی باف افزود: برقراری امنیت زیستی مؤثرترین و کم هزینه ترین شیوه 
مبارزه با بیماری های عفونی و واگیر مانند آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان است. 

وی ادامه داد: آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان می تواند مزارع پرورش بوقلمون 
و مرغ های گوشــتی و تخم گذار را از راه های مختلف آلوده کند که مهم ترین 
راه انتقال این بیماری رفت و آمدهای کنترل  نشده وسایل نقلیه و افراد، لباس 
و کفش آلوده، کود و پرندگان زنده است.معاون سلامت اداره کل دامپزشکی 
خراســان رضوی گفت: مرغداران باید از ورود پرندگان جدید به مرغداری ها 
خودداری کنند و از خرید جوجه یک روزه، پولت، دان و سایر نهاده های طیور 
از دیگر استان ها بدون اخذ مجوز از این اداره کل پرهیز نمایند.وی افزود: با توجه 
 به اینکه سیاست دامپزشکی معدوم سازی پرندگان مبتلاست، به مرغداران توصیه 

می شود با توجه  به تلفات بسیار شیوع این بیماری، نسبت به واکسینه کردن طیور 
اقدام کنند.رشتی باف ادامه داد: اگر این بیماری شیوع یابد، سازمان دامپزشکی 
به واحدهایی که بیمه نیستند هیچ گونه خسارتی نخواهد داد و خسارت فقط از 

طریق بیمه پرداخت خواهد شد.

 کشف یک هزار پرنده  وحشی قاچاق  
مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی نیز به خبرنگار ایرنا گفت: 
پرندگان مهاجر زمستانه آبزی و کنارآبزی، از اواسط تابستان به زیستگاههای 
تالابی و رودخانه ای این اســتان مهاجرت می کنند، ســالانه حدود ۱۵ هزار 
قطعه پرنده مهاجر زمستانه در اکوسیستم های آبی استان سرشماری می شوند.
تورج همتی افزود: تعداد گونه های مشــاهده شــده در این استان هرسال 
حدود ۴۰ گونه می باشد و این گونه ها با سپری شدن فصل سرما، به تدریج به 

مناطق شمالی برمی گردند. 
وی به تغییرات اقلیمی و آب و هوایی در زیستگاههای خراسان رضوی اشاره 
و بیان کرد: میزان آب رودخانه ها و تالاب ها در برخی مناطق تغییرات فراوان 
داشته که این تخریب و کاهش مطلوبیت شرایط، تاثیر مستقیم بر میزان ورود 

پرندگان مهاجر دارد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت خراسان رضوی ادامه داد: این استان در 
حوزه اقامتگاهی ویژه پرندگان شکاری جزو بهترین استان های کشور است و 
گذرگاهی برای پرندگانی مانند شاهین یا بالابان که بیشترین جمعیت را در 

کشور دارند محسوب می شود. 
وی با بیان اینکه از ابتدای امسال بیش از هزار قطعه پرنده وحشی در این 
استان از قاچاقچیان کشف شده است گفت: چالش حضور قاچاقچیان و دلالان 
این گونه از پرندگان نیز به مراتب در خراسان رضوی بیشتر است هرچند در 
این سال ها یگان حفاظت سازمان محیط زیست استان در مشهد و شهرستان ها 
به خوبی توانسته این موضوع را مدیریت کند و موارد متعددی از بازگردانی این 

پرندگان به چرخه طبیعی خود را داشته  است.
همتی با بیان اینکه به منظور پیشگیری از شیوع انواع بیماری در حیات وحش 
با تاکید بر بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان، اقدامات متعدد در استان انجام 
شده است افزود: دستورالعمل پیشگیری و کنترل بیماری آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان ۲ بار در سال به تمامی واحدهای تابعه ابلاغ و بر انجام اقدامات تاکید 
می شود.وی ادامه داد: در این راستا پایش مراکز نگهداری از حیات وحش استان 
نظیر باغ وحش وکیل آباد، باغ پرندگان و سایت های تکثیر و پرورش به صورت 
مداوم انجام می شــود.مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی گفت: 
همچنین زیستگاه های آبی در سراسر استان برای این منظور در نیمه دوم سال 
جاری هر ماه یکبار مورد پایش قرار می گیرند و جداول و فرم مخصوص پایش 
زیستگاه های آبی استان با تاکید بر نوع گونه پرندگان، جمعیت و بررسی وضعیت 

عمومی پرندگان تنظیم و به سازمان حفاظت محیط زیست ارسال می شود.
وی افــزود: در راســتای افزایــش حفاظت فیزیکی تالابهــا هماهنگی و 
همــکاری بیش از پیش با نیروی انتظامی در صورت مواجهه با شــکارچیان 
 و حامالان پرندگان وحشــی در تمامی نقاط و گذرهای اصلی و فرعی استان

 انجام شده است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
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شماره : 967

 بیانیه پایانی دوازدهمین نشست وزارتی اوپک و غیر اوپک
دوازدهمین نشســت وزیران نفت و انرژی کشورهای تولیدکننده عضو 
و غیرعضو اوپک شامگاه پنجشــنبه )۱۳ آذرماه( با صدور بیانیه ای به کار 

خود پایان داد.
دوازدهمین نشست وزیران نفت و انرژی تولیدکنندگان عضو و غیرعضو 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( شامگاه پنجشنبه )۱۳ آذرماه( 
از طریق ویدیوکنفرانس با حضور ۲۳ کشــور عضو با انتشار بیانیه ای به کار 

خود پایان داد.
ابتدای نشست به نیکولای شولگینوف، وزیر جدید انرژی روسیه خوشامد 
گفته شد همچنین بر حقوق ملت ها و دولت ها و حاکمیت دائمی بر ثروت و 
منابع طبیعی شان تاکید شد. در ادامه به تعهد کشورهای تولیدکننده حاضر 
در توافقنامه همکاری )Declaration of Cooperation( بر منافع مشترک
کشــورهای تولیدکننده، عرضه کارآمد، مقــرون به صرفه و مطمئن برای
مصرف کنندگان و بازگشت منصفانه سرمایه گذاری و بازار پایدار تأکید شد؛
توافق دهمین نشست فوق العاده اوپک و غیر اوپک در ۱۲ آوریل سال ۲۰۲۰
برای کاهش تدریجی تولید نفت خام و اجماع یازدهمین نشست اوپک و غیر

اوپک در ششم ژوئن نیز مورد توجه قرار گرفت.
در این نشست از عملکرد مثبت اعضا در پایبندی به توافق کاهش تولید از
زمان نشست وزیران اوپک و غیر اوپک در ماه ژوئن و از اقدام سازنده بسیاری
از کشورها برای جبران تخلف های خود در ماه های گذشته بر اساس توافق
نشست وزارتی در ماه ژوئن و ماه سپتامبر ۲۰۲۰ استقبال شد و با نگاهی به
)DOC( آینده، بر اهمیت تلاش همه شرکت کنندگان در توافقنامه همکاری

و تولیدکنندگان عمده نفت برای برقراری توازن و تثبیت بازار تاکید شد.
همچنین گفته شــد که قرنطینه و محدویت هــای دوباره و اقدام های 
سختگیرانه تر برای مهار ویروس کرونا با تردیدهای بسیار در فصل زمستان، 

همچنان بر اقتصاد جهانی و بهبود تقاضای نفت تأثیر می گذارد.
بر مبنای توافقنامه همکاری اوپک و غیراوپک )DOC(، با توجه به بنیان های 
کنونی بازار نفت و چشــم انداز سال ۲۰۲۱، در این نشست بر پایبندی به 
توافق کاهش عرضه در ۱۲ آوریل ۲۰۲۰ که در ماه های ژوئن و ســپتامبر 
هم اصلاح شده بود، تاکید شد تا به تدریج و با توجه به شرایط بازار تسهیل 

کاهش )افزایش تولید( به روزانه دو میلیون بشکه برسد.
بنا بر اعلام وزارت نفت،کشورهای شرکت کننده در توافقنامه همکاری 
نیز تصمیم گرفتند در ماه ژانویه ۲۰۲۱، به صورت داوطلبانه تولید را ۵۰۰ 
هزار بشکه در روز تسهیل کنند و این رقم را از روزانه ۷ میلیون و ۷۰۰ هزار 

بشکه به ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در روز برسانند.
افزون بر این، کشــورهای شرکت کننده در توافقنامه همکاری مشترک 
توافق کردند که از ماه ژانویه نشســت وزیران اوپک و غیر اوپک را - برای 
ارزیابی شرایط بازار و تصمیم گیری درباره تعدیل بیشتر تولید در ماه بعد 
از آن - به صورت ماهانه برگزار کنند و تسهیل تولید ماهانه بیشتر از ۵۰۰ 

هزار بشکه در روز نباشد.
در این نشســت همچنین توافق شد که دوره جبران تخلف تعیین شده 
در یازدهمین نشســت وزیران اوپک و غیراوپک و پس از آن در ســپتامبر 
۲۰۲۰ برای دوره ژانویه تا پایان مارس ۲۰۲۱ تمدید شود، تا این اطمینان 
حاصل شود که همه کشورهای شرکت کننده در توافقنامه همکاری تخطی 

در پایبندی را جبران می کنند.

 کمبود بنزین در ونزوئلا وخیم تر شد
شرکت نفتی دولتی PDVSA ونزوئلا تولید بنزین در پالایشگاه ال پالیتو

را پس از بروز مشکلی که به آتش سوزی منجر شد، معلق کرده است.
پالایشــگاه ال پالیتو ظرفیت تولید روزانه ۱۴۶ بشکه را دارد و کمتر از 
یک هفته از آغاز مجدد فعالیتش می گذشت که با آتش سوزی روبرو شد. 
بدنبال تعلیق فعالیت ال پالیتو، ونزوئلا اکنون برای تولید بنزین تنها روی 
پالایشگاه کاردون حساب می کند. تاسیسات کاردون ظرفیت پالایش ۳۰۰ 
هزار بشکه در روز نفت را دارد اما بر اساس گزارش رویترز، تولید بنزین این 

پالایشگاه تا روز چهارشنبه ۳۰ هزار بشکه در روز بوده است.
کمبود بنزین در ونزوئلا نتیجه تولید کمتر نفت خام و سالها سوءمدیریت 
پالایشگاهها و همچنین تحریمهای آمریکاست که مانع واردات بنزین به این 
کشــور آمریکای جنوبی شده است. با وجود این که ونزوئلا اوایل امسال از 
ایران بنزین وارد کرد اما کمبود بنزین به حدی شدید بوده است که مردم 
به سمت استفاده از نفت از میادین و تولید دست ساز بنزین روی آورده اند.

رویترز ماه گذشته به نقل از منابع آگاه گزارش داده بود در میدان نفتی 
تعطیل شده لاکانسپسیون در غرب ونزوئلا، مردم از خطوط لوله که برای 
انتقال نفت این میدان به مخازن مورد استفاده قرار می گیرد، نفت را به سرقت 
می برند. کارمندان شرکت PDVSA که حقوقشان با توجه به ابرتورم ونزوئلا
بسیار ناچیز است، با قبول رشوه چشمشان را به روی این سرقتها می بندند.

تولید نفت ونزوئلا تحت فشار تحریمهای واشنگتن و پاندمی ویروس کرونا 
امسال به رکورد پایینی سقوط کرده است. تولید این کشور در سپتامبر به 
۳۹۷ هزار بشــکه در روز در مقایســه با ۱.۲ میلیون بشکه در روز پیش از 
ژانویه ســال ۲۰۱۹ که آمریکا دولت ونزوئلا و صنعت نفت این کشور را را 

هدف تحریم قرار داد، کاهش پیدا کرد.
بر اساس گزارش اویل پرایس، با این حال جدیدترین آماری که بلومبرگ 
منتشــر کرده است نشان می دهد صادرات نفت ونزوئلا در نوامبر به بیش 
از ۵۰۰ هزار بشکه در روز افزایش پیدا کرد و این کشور با غیرفعال کردن 
فرستنده نفتکشها و تغییر نام آنها موفق شد به دور زدن تحریمها ادامه دهد.

 پیشروی نفت به ۵۰ دلار در پی توافق اوپک پلاس
نفت در معامــلات روز جمعه در واکنش به توافق اعضای اوپک پلاس 
برای افزایش تدریجی تولید و پایان ابهامات درباره سرنوشت اتحاد بزرگترین 

تولیدکنندگان جهان، به سوی مرز ۵۰ دلار پیشروی کرد.
بهای معاملات نفت در لندن پس از این که روز پنج شنبه در بالاترین 
حد ۹ ماه اخیر بسته شد، روز جمعه ۱.8 درصد صعود کرد. این گروه افزایش 
تولید ۵۰۰ هزار بشکه در روز نفت را در ژانویه آغاز می کند و وزیران برای 
تصمیم گیری درباره گام بعدی، دیدارهای ماهانه خواهند شــد. توافق روز 
پنج شنبه وزیران اوپک پلاس با توجه به اختلاف شدیدی که میان عربستان 
سعودی و امارات متحده عربی وجود داشت، از شکست همبستگی این گروه 

جلوگیری کرد.
توافق اخیر پس از یک هفته مذاکره حاصل شــد و رضایت اعضایی که 
نگران شــکنندگی بازار مانده اند و همچنین کشورهایی که خواهان تولید 
بالاتر برای سود بردن از قیمتهای بالاتر بودند را فراهم کرد. بهای نفت در 
هفته های اخیر تحت تاثیر خوش بینی به ساخت واکسنهای کووید ۱۹ و 

کمک آنها به تقویت تقاضا برای سوخت روند افزایشی داشته است.
ویکتور شام، نایب رییس شرکت مشاوره انرژی آی اچ اس مارکیت اظهار 
کرد: بازار از تصمیم اوپک پلاس برای حرکت محتاطانه و تدریجی در افزایش 
تولید راضی است. با توجه به ابهاماتی که وجود دارد، تصمیم اخیر معقولانه 
به نظر می رســد.بهای معاملات نفت برنت یک دلار و چهار سنت معادل 
۲.۱ درصد افزایش یافت و به ۴۹ دلار و ۷۵ سنت در هر بشکه رسید. بهای 
معاملات نفت وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 8۴ سنت معادل ۱.8 درصد 

افزایش یافت وبه ۴۶ دلار و ۴8 سنت در هر بشکه رسید.
پیش از نشست روز پنج شنبه اوپک پلاس، ناظران بازار انتظار داشتند 
این گروه محدودیت عرضه فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در روز را به مدت سه ماه 
دیگر تمدید کند اما الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه روز گذشته 
گفت: تنظیم محدودیت عرضه می تواند در هر جهتی باشد و تصمیم گیری 

بر مبنای تمامی عوامل مثبت و منفی انجام می گیرد.
طبق اظهارات تحلیلگران شرکت تی دی سکیوریتیز، این توافق همچنان 
باعث خواهد شد بازار در سه ماهه نخست سال آینده در کمبود عرضه بماند.

زیرساخت های اهواز مناسب بارش های تغییر اقلیمی نیست

استانداری خوزستان گفت: زیرساخت های 
دفع آب های ســطحی و فاضــلاب در اهواز 
مناســب بارش های اقلیمی نیست و نیاز به 

پمپ های دفاع آب دارد.
غلامرضــا شــریعتی در مراســم افتتاح 
طرح هــای وزارت نیرو کــه به صورت ویدئو 
کنفرانس با حضور رئیس جمهور برگزار شد، 
اظهار کرد: از ســال ۹۵ تاکنــون با عنایت 
رئیس جمهور اقدامات بســیار گســترده و 
ارزشمندی انجام شده که از آن جمله می توان 
به ایجاد ۱۵ پست برق GIS که خریدهای آن
نیز هم زمان انجام شده و پایداری شبکه برق
را بیشتر می کند، اشاره کرد که در تاریخ کشور
بی سابقه بوده و هیچ استانی به این میزان پست

برق GIS ندارد.
وی در خصوص آب گرفتگی ها گفت: سال 
گذشــته نیز بارش تندری و شدید داشتیم 
که رئیس جمهــور نیز با ما تماس گرفت؛ به 
علت اینکه زیرساخت های اهواز با بارش هایی 
که بــا تغییر اقلیم داریم، متناســب نبوده، 
آب گرفتگی های شدیدی را در اهواز، کارون 
و آبادان داشتیم که بیش از هشت تا ۱۰ روز 
ادامه داشت و خسارت ها و مسائل مختلفی به 

دنبال داشت.
شــریعتی بیان کرد: سیستم فاضلاب و 
جمع آوری آب های سطحی دو مقوله است، 
در بحث فاضلاب اهواز یک مشــکلاتی دارد 
که بــا عنایت مقام معظــم رهبری و دولت 

امســال ۵۰ میلیون یورو برای اصلاح شبکه 
فاضلاب در اختیار اســت و ۴۰ میلیون یورو 
فاینانــس خارجی برای تصفیه خانه فاضلاب 
غرب شروع شده و امیدوارم که در سال آینده 
نیز ۵۰ میلیون یورو اختصاص پیدا کند تا ۵۰ 
درصد نیاز مالی برای تکمیل شبکه فاضلاب 

تأمین شود.
استاندار خوزستان عنوان کرد: با توجه به 
بررسی های کارشناسی و طراحی های مشاور، 
بین ۶۷ تا ۷۰ درصد مشکلات فاضلاب اهواز 

با اختصاص این ۱۴۰ میلیون یورو حل می شود 
که اگر به این استاندارد برسیم میانگین اهواز 

حتی نسبت به کشور بیشتر می شود.

 نیاز به ایستگاه های پمپاژ
شــریعتی با اشــاره به اینکــه در قانون 
جمع آوری آب های سطحی به عنوان یکی از 
وظایف شهرداری ها تعیین شده که جدای از 
فاضلاب است، بیان کرد: اهواز یک شهر بدون 
شیب است که جابجایی آب های سطحی یا 

حتی فاضلاب ثقلی صورت نمی گیرد و حتماً 
ایســتگاه های پمپاژ عظیم می خواهد. طی 
سال های گذشــته اقدامی برای جمع آوری 
آب های سطحی نشده بود و هزینه مجموع 
جمع آوری آب های ســطحی اهواز به قیمت 
اکنون ۱۲ هزار میلیارد تومان برآورد می شود.

وی تصریح کرد: از سال گذشته طرح های 
ضربتی را بین آبفا و شهرداری توزیع کردیم 
تا در نقاطی که مشکل جدی داریم، به نحوی 
کار شود که هنگام بارش فراوان ماندآب ها به 

حداقل برسد نه اینکه مردم هشت تا ۱۰ روز 
گرفتار شوند؛ این طرح ها اجرا شده و به همین 
علت عمده نقاط اهواز که سال گذشته چند 
روز درگیر بارش بودند، امسال آب گرفتگی آنها 
بعد از ۱۵ تا ۲۰ ســاعت رفع شد و مناطقی 
مثل شهرک دانشگاه، کیانشهر، منبع آب و 

پادادشهر از آن جمله هستند.
شریعتی تصریح کرد: دو منطقه همچنان 
گرفتار هستند یکی خیابان انقلاب )کمپلو( و 
دیگــری هم منطقه کوی علوی و الغدیر که 
مشــکلاتی داشتیم و ایراداتی در کار بود؛ در 
این دو منطقه آب ایستایی داشت ولی تا ظهر 
روز گذشته آب منازل خارج شده و اکنون بعضاً 

آب در خیابان باقی مانده است.
استاندار خوزستان گفت: با انجام اقدامات 
مختلف آب گرفتگی همین دو منطقه نیز ظرف 
سه روز رفع شــده و طی مذاکرات با رئیس 
ســازمان برنامه وبودجه در تلاش هستیم تا 
مشــکلات آنها را حل کنیم؛ ظرف دو و نیم 
روز ۹۷ میلی متر بارندگی در اهواز داشــتیم 

که ۵۶ میلی متر آن ظرف چهار ساعت بود.
شریعتی با اشــاره به اینکه در ماهشهر و 
بندرامام نیز مشکلاتی داشتیم، گفت: متوسط 
بارش سالیانه درازمدت ماهشهر حدود ۱8۰ 
میلی متــر بود کــه ۱۶8 میلی متر بارندگی 
ظرف دو روز داشتیم؛ روز گذشته آب از نقاط 
مختلف بندرامام و منازل شهروندان خارج و 
رئیس سازمان برنامه وبودجه نیز دستور حضور 
بنیاد مسکن برای برآورد خسارت ها و پرداخت 

جبران خسارت به مردم را صادر کرد.

بیانیه پایانی دوازدهمین نشست وزارتی اوپک و غیر اوپک
دوازدهمین نشست وزیران نفت و انرژی کشورهای 
تولیدکننده عضو و غیرعضو اوپک شــامگاه پنجشنبه 

)۱۳ آذرماه( با صدور بیانیه ای به کار خود پایان داد.
دوازدهمیــن نشســت وزیــران نفــت و انــرژی 
تولیدکنندگان عضو و غیرعضو ســازمان کشــورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( شامگاه پنجشنبه )۱۳ آذرماه( 
از طریق ویدیوکنفرانس با حضور ۲۳ کشور عضو با انتشار 

بیانیه ای به کار خود پایان داد.
ابتدای نشســت به نیکــولای شــولگینوف، وزیر 
جدید انرژی روسیه خوشــامد گفته شد همچنین بر 
حقوق ملت ها و دولت هــا و حاکمیت دائمی بر ثروت 
و منابــع طبیعی شــان تاکید شــد. در ادامه به تعهد 
کشــورهای تولیدکننده حاضر در توافقنامه همکاری 
)Declaration of Cooperation( بر منافع مشــترک 
کشورهای تولیدکننده، عرضه کارآمد، مقرون به صرفه 
و مطمئن برای مصرف کنندگان و بازگشــت منصفانه 
ســرمایه گذاری و بازار پایدار تأکید شد؛ توافق دهمین 
نشست فوق العاده اوپک و غیر اوپک در ۱۲ آوریل سال 
۲۰۲۰ بــرای کاهش تدریجی تولید نفت خام و اجماع 
یازدهمین نشست اوپک و غیر اوپک در ششم ژوئن نیز 

مورد توجه قرار گرفت.
در این نشست از عملکرد مثبت اعضا در پایبندی به 
توافق کاهش تولید از زمان نشست وزیران اوپک و غیر 
اوپک در ماه ژوئن و از اقدام سازنده بسیاری از کشورها 
بــرای جبران تخلف های خود در ماه های گذشــته بر 
اساس توافق نشست وزارتی در ماه ژوئن و ماه سپتامبر 
۲۰۲۰ استقبال شد و با نگاهی به آینده، بر اهمیت تلاش 
همه شــرکت کنندگان در توافقنامه همکاری )DOC( و 
تولیدکنندگان عمده نفت برای برقراری توازن و تثبیت 

بازار تاکید شد.
همچنین گفته شــد که قرنطینه و محدویت های 
دوباره و اقدام های ســختگیرانه تر بــرای مهار ویروس 
کرونا با تردیدهای بســیار در فصل زمستان، همچنان 
بر اقتصاد جهانی و بهبود تقاضای نفت تأثیر می گذارد.
،)DOC( بر مبنای توافقنامه همکاری اوپک و غیراوپک
با توجه به بنیان های کنونی بازار نفت و چشم انداز سال 
۲۰۲۱، در این نشست بر پایبندی به توافق کاهش عرضه 
در ۱۲ آوریل ۲۰۲۰ که در ماه های ژوئن و ســپتامبر 
هم اصلاح شــده بود، تاکید شد تا به تدریج و با توجه 
به شرایط بازار تسهیل کاهش )افزایش تولید( به روزانه 

دو میلیون بشکه برسد.
بنا بر اعلام وزارت نفت،کشورهای شرکت کننده در 
توافقنامه همکاری نیز تصمیــم گرفتند در ماه ژانویه 

۲۰۲۱، به صورت داوطلبانه تولید را ۵۰۰ هزار بشــکه 
در روز تســهیل کنند و این رقم را از روزانه ۷ میلیون 
و ۷۰۰ هزار بشــکه به ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در 

روز برسانند.
افزون بر این، کشورهای شرکت کننده در توافقنامه 
همکاری مشترک توافق کردند که از ماه ژانویه نشست 
وزیران اوپک و غیر اوپک را - برای ارزیابی شرایط بازار 
و تصمیم گیری درباره تعدیل بیشتر تولید در ماه بعد 
از آن - به صورت ماهانه برگزار کنند و تســهیل تولید 

ماهانه بیشتر از ۵۰۰ هزار بشکه در روز نباشد.
در این نشست همچنین توافق شد که دوره جبران 
تخلف تعیین شده در یازدهمین نشست وزیران اوپک 
و غیراوپک و پس از آن در ســپتامبر ۲۰۲۰ برای دوره 
ژانویه تا پایان مارس ۲۰۲۱ تمدید شود، تا این اطمینان 
حاصل شــود که همه کشــورهای شــرکت کننده در 
توافقنامه همکاری تخطی در پایبندی را جبران می کنند.
کشورهای عضو و غیر اوپک، از عبدالعزیز بن سلمان، 
وزیر انرژی عربســتان ســعودی خواستند که به نقش 
خود به عنوان رئیس نشســت اوپک و غیر اوپک ادامه 
دهد. همه کشورهای شرکت کننده از استقامت، تلاش 
و پشتکار فوق العاده وی در کمک به مقابله با آثار منفی 
همه گیــری ویروس کرونا و ایجاد ثبات در بازار نفت از 
طریق اجــرای موفقیت آمیز اهداف توافقنامه همکاری 
قدردانی کردند. عبدالعزیز بن سلمان نیز ادامه فعالیت به 
عنوان رئیس نشست را پذیرفت و متعهد شد که با قدرت 
برقراری ثبات پایدار بازار نفت مورد نظر تولیدکنندگان 

و مصرف کنندگان را پیگیری کند.
در دوازدهمیــن نشســت وزیــران نفــت و انرژی 
کشورهای تولیدکننده عضو و غیرعضو اوپک همچنین 
از الکســاندر نواک، معاون نخســت وزیر روسیه، برای 
همکاری در ریاســت این نشســت قدردانــی و از وی 
خواسته شد تا به نقش خود در اداره این نشست ادامه 
دهد و از وی به  دلیل تلاش های خستگی ناپذیر و حمایت 
قاطعانه اش از توافقنامه همکاری در دوران بسیار دشوار، 

قدردانی شد.
سرانجام به چهار سالگی امضای توافقنامه همکاری 
از ۱۰ دسامبر ۲۰۱۶ اشاره و از کشورهای شرکت کننده 
بــرای تعهد مداوم خود به اصول بنیادی این توافقنامه 

قدردانی شد.

 کمبود بنزین در ونزوئلا وخیم تر شد
شرکت نفتی دولتی PDVSA ونزوئلا تولید بنزین در
پالایشــگاه ال پالیتو را پس از بروز مشکلی که به آتش 

سوزی منجر شد، معلق کرده است.
پالایشگاه ال پالیتو ظرفیت تولید روزانه ۱۴۶ بشکه 
را دارد و کمتر از یک هفته از آغاز مجدد فعالیتش می 
گذشــت که با آتش سوزی روبرو شــد. بدنبال تعلیق 
فعالیت ال پالیتو، ونزوئلا اکنون برای تولید بنزین تنها 
روی پالایشــگاه کاردون حســاب می کند. تاسیسات 
کاردون ظرفیت پالایش ۳۰۰ هزار بشــکه در روز نفت 
را دارد اما بر اســاس گزارش رویترز، تولید بنزین این 
پالایشگاه تا روز چهارشنبه ۳۰ هزار بشکه در روز بوده 

است.کمبود بنزین در ونزوئلا نتیجه تولید کمتر نفت خام 
و سالها سوءمدیریت پالایشگاهها و همچنین تحریمهای 
آمریکاست که مانع واردات بنزین به این کشور آمریکای 
جنوبی شده است. با وجود این که ونزوئلا اوایل امسال از 
ایران بنزین وارد کرد اما کمبود بنزین به حدی شدید 
بوده است که مردم به سمت استفاده از نفت از میادین 

و تولید دست ساز بنزین روی آورده اند.
رویترز ماه گذشته به نقل از منابع آگاه گزارش داده 
بود در میدان نفتی تعطیل شده لاکانسپسیون در غرب 
ونزوئــلا، مردم از خطوط لوله که برای انتقال نفت این 
میدان به مخازن مورد استفاده قرار می گیرد، نفت را به 
سرقت می برند. کارمندان شرکت PDVSA که حقوقشان

با توجه به ابرتورم ونزوئلا بسیار ناچیز است، با قبول رشوه 
چشمشان را به روی این سرقتها می بندند.

تولید نفت ونزوئلا تحت فشار تحریمهای واشنگتن 
و پاندمی ویروس کرونا امسال به رکورد پایینی سقوط 
کرده اســت. تولید این کشور در سپتامبر به ۳۹۷ هزار 
بشــکه در روز در مقایسه با ۱.۲ میلیون بشکه در روز 
پیش از ژانویه ســال ۲۰۱۹ که آمریکا دولت ونزوئلا و 
صنعت نفت این کشــور را را هــدف تحریم قرار داد، 

کاهش پیدا کرد.
بر اساس گزارش اویل پرایس، با این حال جدیدترین 
آماری که بلومبرگ منتشــر کرده است نشان می دهد 
صادرات نفت ونزوئــلا در نوامبر به بیش از ۵۰۰ هزار 
بشکه در روز افزایش پیدا کرد و این کشور با غیرفعال 
کردن فرستنده نفتکشها و تغییر نام آنها موفق شد به 

دور زدن تحریمها ادامه دهد.

 پیشــروی نفت بــه ۵۰ دلار در پی توافق 
اوپک پلاس

نفــت در معاملات روز جمعــه در واکنش به توافق 
اعضای اوپک پلاس برای افزایش تدریجی تولید و پایان 
ابهامات درباره سرنوشت اتحاد بزرگترین تولیدکنندگان 

جهان، به سوی مرز ۵۰ دلار پیشروی کرد.
بهای معاملات نفت در لندن پس از این که روز پنج 
شنبه در بالاترین حد ۹ ماه اخیر بسته شد، روز جمعه 
۱.8 درصد صعود کرد. این گروه افزایش تولید ۵۰۰ هزار 
بشــکه در روز نفت را در ژانویه آغاز می کند و وزیران 
برای تصمیم گیری درباره گام بعدی، دیدارهای ماهانه 
خواهند شد. توافق روز پنج شنبه وزیران اوپک پلاس با 
توجه به اختلاف شدیدی که میان عربستان سعودی و 
امارات متحده عربی وجود داشت، از شکست همبستگی 

این گروه جلوگیری کرد.

سی و پنجمین هفته از پویش »هرهفته_الف_ب_ایران » امروز پنجشنبه )۱۳ 
آذر( بــا افتتاح  ۲۵ پروژه صنعت برق که با حضور رییس جمهوری به صورت 

ویدئوکنفرانسی انجام شد ،همراه بود .
در طی هفت ســال از دولت تدبیر و امید فعالیت های چشــمگیری برای 
تغییر زیرساخت ها در حوزه های مختلف  و  اقدامات موثری  در این زمینه به 
خصوص در حوزه زیر ساختی انرژی انجام گرفت که با سرمایه گذاری در این 
حوزه ها و افتتاح طرح های برقرسانی  بارقه ای از امید در استانها بوجود آمد.
با این رویکرد، در سی و پنجمین هفته از  پویش #هرهفته_الف_ب_ایران

طرح هایی به ارزش ۵ هزار و ۹۳۶ میلیارد تومان در ســه اســتان خوزستان، 
خراســان رضوی و سیستان و بلوچستان افتتاح و بهره برداری شد که از این 
تعداد ۱۵ پروژه در استان سیستان و بلوچستان، یک پروژه در استان خراسان 

رضوی و ۹ پروژه هم در استان خوزستان به بهره برداری رسید.
بــا افتتاح این نیروگاه ها ۲۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید در دولت تدبیر و 

امید به ظرفیت نیروگاهی کشور اضافه می شود .
حجت الاســلام والمسلمین حسن روحانی در آیین بهره برداری رسمی از 
طرح های ملی وزارت نیرو گفت: اگر  به سال های قبل مخصوصا در روزهای 
جنگ تحمیلی برگردیم، روزهایی بود که مردم چند ساعت برق نداشتند، یکی 
از افتخارات دولت یازدهم و دوازدهم این بوده که در تابستان قطعی برق نداشتیم 
یا اگر بوده موارد معدود و کوچکی بوده اســت.وی با بیان اینکه هر کجا مردم 
وارد کار شوند و همکاری کنند، به نتایج فوق العاده دست می یابیم، افزود: در 
سال های اخیر ما به طور متوسط سالی ۲۵۰۰ مگاوات برق به ظرفیت تولید 
برق اضافه کردیم در طول این دولت و انشاالله تا پایان این دولت به حدود ۲۰ 

هزار مگاوات برق جدید و شاید یک مقدار بیشتر خواهیم رسید.

رییس جمهوری یادآور شــد: دولت تدبیر و امید برق رسانی به روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار را به پایان رساند یعنی در کشور روستای ۲۰ خانوار نداریم که 
برق نداشته باشد و الان به فکر روستاهای ۱۰ خانوار هستیم که برق دار شوند.

رییس دولت تدبیر و امید خاطرنشان کرد: این که ما در هر ماه ۳۵ روستای 
ما به شبکه برق متصل می شود بسیار مهم است.

وی گفت: دولت تدبیر و امید دولتی بوده که در تمام زمینه ها آب برق گاز 
ارتباطات راه و آموزش در روستاها تحول ایجاد کرده که قابل مقایسه با دولت 

های قبل نیست.
رییس جمهوری با بیان اینکه بهبود راندمان برق برای ما بسیار حائز اهمیت 
است، اظهارکرد: درست است ۲۵۰۰ مگاوات برق تولید و نیروگاه های جدید 
تاســیس کردیم اما رقم بالای چهار هزار مگاوات برق مجازی هم ایجاد شد و 
با کمک مردم و تغییر ساعات استفاده از برق توانستیم از سرمایه گذاری های 

غیر ضروری بی نیاز شویم.
روحانی یاد آور شد: رشد مصرف برق در سالهای قبل ۵ درصد و امسال یک 

درصد بود و این یعنی مردم همکاری کردند.
سیستان و بلوچستان نخستین استان میزبان افتتاح ۱۵ پروژه به ارزش یکهزار 
و ۴۳8 میلیارد تومان در شــهرهای زاهدان، زابل، ایرانشهر، سراوان و نیکشهر 
بــود که با ارتبــاط تصویری رییس جمهوری و معاون وزیر نیرو در امور برق و 
انرژی، استاندار و جمعی از مسوولان این استان طرح ها  به بهره برداری رسید.
نخستین طرح با کلنگ ساخت خط دو مداره ۲۳۰ کیلو ولت زاهدان-میرجاوه 
به زمین زده شد که این خط دو مداره به طول ۱۵۰ کیلومتر در محل پست 

۲۳۰ کیلوولت پرواز زاهدان با اعتبار ۱۶۰ میلیارد تومان انجام شد.
تامین انرژی الکتریکی مورد نیاز منطقه ویژه اقتصادی میرجاوه، کمک به 

توســعه صنایع در سال جهش تولید و ارائه زیر ساخت مناسب جهت افرایش 
صادرات برق به کشور پاکستان از جمله مزایای این پروژه است.

بنا به گفته مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سیستان وبلوچستان؛ این پروژه 
تا سال ۱۴۰۱ به بهره برداری خواهد رسد.

کلنگ ساخت مرکز دیسپاچینگ برق منطقه ای جنوب شرق کشور نیز از 
دیگر طرح های اســتان سیستان و بلوچستان بود که با اعتباری بالغ بر ۲۵۰ 
میلیارد ریال به زمین زده شد.این مرکز دیسپاچینگی اولین مرکز یکپارچه با 

بهره مندی از سیستم SCADA/EMS بومی است.
قابلیت راهبری و کنترل ایســتگاه های داخل کشور و تبادلی با کشورهای
همســایه، راهبری مجزا جهت کنترل و پایــش نیروگاه های تولید پراکنده و
تجدیدپذیر، امکان اتصال ۳۰ ایســتگاه انتقــال و نیروگاهی و افزایش تا ۱۰۰
DTS )Dispatching Training ایستگاه بهره مندی از ماژول های مربوط به سیستم
System، امکان ارتباط با مراکز دیســپاچینگ هم سطح در استان های مجاور، 
ارتباط با مراکز دیسپاچینگ ملی و پشتیبان، ارتباط با مراکز دیسپاچینگ فوق 
توزیع در سطح سیستان و بلوچستان، قابلیت دریافت اطلاعات PPP از جمله 

اهداف و مزایای انجام این طرح خواهد بود.
افتتاح خط  ۴۰۰ کیلوولت زاهدانPبم، نیروگاه های مقیاس کوچک سراوان، 
ایرانشــهر و نیروگاه بادی میل نادر به ظرفیت ۳8.۵ مگاوات و ۱۱ پروژه خط 
انتقال شبکه فوق توزیع برق از دیگر طرح هایی بود که همراه این کلنگ زنی ها 
به بهره برداری رسید.تکمیل رینگ ۴۰۰ کیلوولت شرق کشور، بهبود پایداری و 
قابلیت اطمینان شبکه برق در استان سیستان و بلوچستان و جنوب شرق کشور 
و تامین نیازمندی صنایع جدید استان در سال جهش تولید از جمله مزایای 

فنی این پروژه ها به شمار می رود.

تحولی غرورآفرین در صنعت برق استانی با افتتاح نیروگاه ها

 بیانیه پایانی دوازدهمین نشست وزارتی اوپک و غیر اوپک
دوازدهمین نشســت وزیران نفت و انرژی کشورهای تولیدکننده عضو 
و غیرعضو اوپک شامگاه پنجشــنبه )۱۳ آذرماه( با صدور بیانیه ای به کار 

خود پایان داد.
دوازدهمین نشست وزیران نفت و انرژی تولیدکنندگان عضو و غیرعضو 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( شامگاه پنجشنبه )۱۳ آذرماه( 
از طریق ویدیوکنفرانس با حضور ۲۳ کشــور عضو با انتشار بیانیه ای به کار 

خود پایان داد.
ابتدای نشست به نیکولای شولگینوف، وزیر جدید انرژی روسیه خوشامد 
گفته شد همچنین بر حقوق ملت ها و دولت ها و حاکمیت دائمی بر ثروت و 
منابع طبیعی شان تاکید شد. در ادامه به تعهد کشورهای تولیدکننده حاضر 
در توافقنامه همکاری )Declaration of Cooperation( بر منافع مشترک
کشــورهای تولیدکننده، عرضه کارآمد، مقــرون به صرفه و مطمئن برای
مصرف کنندگان و بازگشت منصفانه سرمایه گذاری و بازار پایدار تأکید شد؛
توافق دهمین نشست فوق العاده اوپک و غیر اوپک در ۱۲ آوریل سال ۲۰۲۰
برای کاهش تدریجی تولید نفت خام و اجماع یازدهمین نشست اوپک و غیر

اوپک در ششم ژوئن نیز مورد توجه قرار گرفت.
در این نشست از عملکرد مثبت اعضا در پایبندی به توافق کاهش تولید از
زمان نشست وزیران اوپک و غیر اوپک در ماه ژوئن و از اقدام سازنده بسیاری
از کشورها برای جبران تخلف های خود در ماه های گذشته بر اساس توافق
نشست وزارتی در ماه ژوئن و ماه سپتامبر ۲۰۲۰ استقبال شد و با نگاهی به
)DOC( آینده، بر اهمیت تلاش همه شرکت کنندگان در توافقنامه همکاری

و تولیدکنندگان عمده نفت برای برقراری توازن و تثبیت بازار تاکید شد.
همچنین گفته شــد که قرنطینه و محدویت هــای دوباره و اقدام های 
سختگیرانه تر برای مهار ویروس کرونا با تردیدهای بسیار در فصل زمستان، 

همچنان بر اقتصاد جهانی و بهبود تقاضای نفت تأثیر می گذارد.
بر مبنای توافقنامه همکاری اوپک و غیراوپک )DOC(، با توجه به بنیان های 
کنونی بازار نفت و چشــم انداز سال ۲۰۲۱، در این نشست بر پایبندی به 
توافق کاهش عرضه در ۱۲ آوریل ۲۰۲۰ که در ماه های ژوئن و ســپتامبر 
هم اصلاح شده بود، تاکید شد تا به تدریج و با توجه به شرایط بازار تسهیل 

کاهش )افزایش تولید( به روزانه دو میلیون بشکه برسد.
بنا بر اعلام وزارت نفت،کشورهای شرکت کننده در توافقنامه همکاری 
نیز تصمیم گرفتند در ماه ژانویه ۲۰۲۱، به صورت داوطلبانه تولید را ۵۰۰ 
هزار بشکه در روز تسهیل کنند و این رقم را از روزانه ۷ میلیون و ۷۰۰ هزار 

بشکه به ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در روز برسانند.
افزون بر این، کشــورهای شرکت کننده در توافقنامه همکاری مشترک 
توافق کردند که از ماه ژانویه نشســت وزیران اوپک و غیر اوپک را - برای 
ارزیابی شرایط بازار و تصمیم گیری درباره تعدیل بیشتر تولید در ماه بعد 
از آن - به صورت ماهانه برگزار کنند و تسهیل تولید ماهانه بیشتر از ۵۰۰ 

هزار بشکه در روز نباشد.
در این نشســت همچنین توافق شد که دوره جبران تخلف تعیین شده 
در یازدهمین نشســت وزیران اوپک و غیراوپک و پس از آن در ســپتامبر 
۲۰۲۰ برای دوره ژانویه تا پایان مارس ۲۰۲۱ تمدید شود، تا این اطمینان 
حاصل شود که همه کشورهای شرکت کننده در توافقنامه همکاری تخطی 

در پایبندی را جبران می کنند.

 کمبود بنزین در ونزوئلا وخیم تر شد
شرکت نفتی دولتی PDVSA ونزوئلا تولید بنزین در پالایشگاه ال پالیتو

را پس از بروز مشکلی که به آتش سوزی منجر شد، معلق کرده است.
پالایشــگاه ال پالیتو ظرفیت تولید روزانه ۱۴۶ بشکه را دارد و کمتر از 
یک هفته از آغاز مجدد فعالیتش می گذشت که با آتش سوزی روبرو شد. 
بدنبال تعلیق فعالیت ال پالیتو، ونزوئلا اکنون برای تولید بنزین تنها روی 
پالایشگاه کاردون حساب می کند. تاسیسات کاردون ظرفیت پالایش ۳۰۰ 
هزار بشکه در روز نفت را دارد اما بر اساس گزارش رویترز، تولید بنزین این 

پالایشگاه تا روز چهارشنبه ۳۰ هزار بشکه در روز بوده است.
کمبود بنزین در ونزوئلا نتیجه تولید کمتر نفت خام و سالها سوءمدیریت 
پالایشگاهها و همچنین تحریمهای آمریکاست که مانع واردات بنزین به این 
کشــور آمریکای جنوبی شده است. با وجود این که ونزوئلا اوایل امسال از 
ایران بنزین وارد کرد اما کمبود بنزین به حدی شدید بوده است که مردم 
به سمت استفاده از نفت از میادین و تولید دست ساز بنزین روی آورده اند.

رویترز ماه گذشته به نقل از منابع آگاه گزارش داده بود در میدان نفتی 
تعطیل شده لاکانسپسیون در غرب ونزوئلا، مردم از خطوط لوله که برای 
انتقال نفت این میدان به مخازن مورد استفاده قرار می گیرد، نفت را به سرقت 
می برند. کارمندان شرکت PDVSA که حقوقشان با توجه به ابرتورم ونزوئلا
بسیار ناچیز است، با قبول رشوه چشمشان را به روی این سرقتها می بندند.

تولید نفت ونزوئلا تحت فشار تحریمهای واشنگتن و پاندمی ویروس کرونا 
امسال به رکورد پایینی سقوط کرده است. تولید این کشور در سپتامبر به 
۳۹۷ هزار بشــکه در روز در مقایســه با ۱.۲ میلیون بشکه در روز پیش از 
ژانویه ســال ۲۰۱۹ که آمریکا دولت ونزوئلا و صنعت نفت این کشور را را 

هدف تحریم قرار داد، کاهش پیدا کرد.
بر اساس گزارش اویل پرایس، با این حال جدیدترین آماری که بلومبرگ 
منتشــر کرده است نشان می دهد صادرات نفت ونزوئلا در نوامبر به بیش 
از ۵۰۰ هزار بشکه در روز افزایش پیدا کرد و این کشور با غیرفعال کردن 
فرستنده نفتکشها و تغییر نام آنها موفق شد به دور زدن تحریمها ادامه دهد.

 پیشروی نفت به ۵۰ دلار در پی توافق اوپک پلاس
نفت در معامــلات روز جمعه در واکنش به توافق اعضای اوپک پلاس 
برای افزایش تدریجی تولید و پایان ابهامات درباره سرنوشت اتحاد بزرگترین 

تولیدکنندگان جهان، به سوی مرز ۵۰ دلار پیشروی کرد.
بهای معاملات نفت در لندن پس از این که روز پنج شنبه در بالاترین 
حد ۹ ماه اخیر بسته شد، روز جمعه ۱.8 درصد صعود کرد. این گروه افزایش 
تولید ۵۰۰ هزار بشکه در روز نفت را در ژانویه آغاز می کند و وزیران برای 
تصمیم گیری درباره گام بعدی، دیدارهای ماهانه خواهند شــد. توافق روز 
پنج شنبه وزیران اوپک پلاس با توجه به اختلاف شدیدی که میان عربستان 
سعودی و امارات متحده عربی وجود داشت، از شکست همبستگی این گروه 

جلوگیری کرد.
توافق اخیر پس از یک هفته مذاکره حاصل شــد و رضایت اعضایی که 
نگران شــکنندگی بازار مانده اند و همچنین کشورهایی که خواهان تولید 
بالاتر برای سود بردن از قیمتهای بالاتر بودند را فراهم کرد. بهای نفت در 
هفته های اخیر تحت تاثیر خوش بینی به ساخت واکسنهای کووید ۱۹ و 

کمک آنها به تقویت تقاضا برای سوخت روند افزایشی داشته است.
ویکتور شام، نایب رییس شرکت مشاوره انرژی آی اچ اس مارکیت اظهار 
کرد: بازار از تصمیم اوپک پلاس برای حرکت محتاطانه و تدریجی در افزایش 
تولید راضی است. با توجه به ابهاماتی که وجود دارد، تصمیم اخیر معقولانه 
به نظر می رســد.بهای معاملات نفت برنت یک دلار و چهار سنت معادل 
۲.۱ درصد افزایش یافت و به ۴۹ دلار و ۷۵ سنت در هر بشکه رسید. بهای 
معاملات نفت وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 8۴ سنت معادل ۱.8 درصد 

افزایش یافت وبه ۴۶ دلار و ۴8 سنت در هر بشکه رسید.
پیش از نشست روز پنج شنبه اوپک پلاس، ناظران بازار انتظار داشتند 
این گروه محدودیت عرضه فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در روز را به مدت سه ماه 
دیگر تمدید کند اما الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه روز گذشته 
گفت: تنظیم محدودیت عرضه می تواند در هر جهتی باشد و تصمیم گیری 

بر مبنای تمامی عوامل مثبت و منفی انجام می گیرد.
طبق اظهارات تحلیلگران شرکت تی دی سکیوریتیز، این توافق همچنان 
باعث خواهد شد بازار در سه ماهه نخست سال آینده در کمبود عرضه بماند.

زیرساخت های اهواز مناسب بارش های تغییر اقلیمی نیست

استانداری خوزستان گفت: زیرساخت های 
دفع آب های ســطحی و فاضــلاب در اهواز 
مناســب بارش های اقلیمی نیست و نیاز به 

پمپ های دفاع آب دارد.
غلامرضــا شــریعتی در مراســم افتتاح 
طرح هــای وزارت نیرو کــه به صورت ویدئو 
کنفرانس با حضور رئیس جمهور برگزار شد، 
اظهار کرد: از ســال ۹۵ تاکنــون با عنایت 
رئیس جمهور اقدامات بســیار گســترده و 
ارزشمندی انجام شده که از آن جمله می توان 
به ایجاد ۱۵ پست برق GIS که خریدهای آن
نیز هم زمان انجام شده و پایداری شبکه برق
را بیشتر می کند، اشاره کرد که در تاریخ کشور
بی سابقه بوده و هیچ استانی به این میزان پست

برق GIS ندارد.
وی در خصوص آب گرفتگی ها گفت: سال 
گذشــته نیز بارش تندری و شدید داشتیم 
که رئیس جمهــور نیز با ما تماس گرفت؛ به 
علت اینکه زیرساخت های اهواز با بارش هایی 
که بــا تغییر اقلیم داریم، متناســب نبوده، 
آب گرفتگی های شدیدی را در اهواز، کارون 
و آبادان داشتیم که بیش از هشت تا ۱۰ روز 
ادامه داشت و خسارت ها و مسائل مختلفی به 

دنبال داشت.
شــریعتی بیان کرد: سیستم فاضلاب و 
جمع آوری آب های سطحی دو مقوله است، 
در بحث فاضلاب اهواز یک مشــکلاتی دارد 
که بــا عنایت مقام معظــم رهبری و دولت 

امســال ۵۰ میلیون یورو برای اصلاح شبکه 
فاضلاب در اختیار اســت و ۴۰ میلیون یورو 
فاینانــس خارجی برای تصفیه خانه فاضلاب 
غرب شروع شده و امیدوارم که در سال آینده 
نیز ۵۰ میلیون یورو اختصاص پیدا کند تا ۵۰ 
درصد نیاز مالی برای تکمیل شبکه فاضلاب 

تأمین شود.
استاندار خوزستان عنوان کرد: با توجه به 
بررسی های کارشناسی و طراحی های مشاور، 
بین ۶۷ تا ۷۰ درصد مشکلات فاضلاب اهواز 

با اختصاص این ۱۴۰ میلیون یورو حل می شود 
که اگر به این استاندارد برسیم میانگین اهواز 

حتی نسبت به کشور بیشتر می شود.

 نیاز به ایستگاه های پمپاژ
شــریعتی با اشــاره به اینکــه در قانون 
جمع آوری آب های سطحی به عنوان یکی از 
وظایف شهرداری ها تعیین شده که جدای از 
فاضلاب است، بیان کرد: اهواز یک شهر بدون 
شیب است که جابجایی آب های سطحی یا 

حتی فاضلاب ثقلی صورت نمی گیرد و حتماً 
ایســتگاه های پمپاژ عظیم می خواهد. طی 
سال های گذشــته اقدامی برای جمع آوری 
آب های سطحی نشده بود و هزینه مجموع 
جمع آوری آب های ســطحی اهواز به قیمت 
اکنون ۱۲ هزار میلیارد تومان برآورد می شود.

وی تصریح کرد: از سال گذشته طرح های 
ضربتی را بین آبفا و شهرداری توزیع کردیم 
تا در نقاطی که مشکل جدی داریم، به نحوی 
کار شود که هنگام بارش فراوان ماندآب ها به 

حداقل برسد نه اینکه مردم هشت تا ۱۰ روز 
گرفتار شوند؛ این طرح ها اجرا شده و به همین 
علت عمده نقاط اهواز که سال گذشته چند 
روز درگیر بارش بودند، امسال آب گرفتگی آنها 
بعد از ۱۵ تا ۲۰ ســاعت رفع شد و مناطقی 
مثل شهرک دانشگاه، کیانشهر، منبع آب و 

پادادشهر از آن جمله هستند.
شریعتی تصریح کرد: دو منطقه همچنان 
گرفتار هستند یکی خیابان انقلاب )کمپلو( و 
دیگــری هم منطقه کوی علوی و الغدیر که 
مشــکلاتی داشتیم و ایراداتی در کار بود؛ در 
این دو منطقه آب ایستایی داشت ولی تا ظهر 
روز گذشته آب منازل خارج شده و اکنون بعضاً 

آب در خیابان باقی مانده است.
استاندار خوزستان گفت: با انجام اقدامات 
مختلف آب گرفتگی همین دو منطقه نیز ظرف 
سه روز رفع شــده و طی مذاکرات با رئیس 
ســازمان برنامه وبودجه در تلاش هستیم تا 
مشــکلات آنها را حل کنیم؛ ظرف دو و نیم 
روز ۹۷ میلی متر بارندگی در اهواز داشــتیم 

که ۵۶ میلی متر آن ظرف چهار ساعت بود.
شریعتی با اشــاره به اینکه در ماهشهر و 
بندرامام نیز مشکلاتی داشتیم، گفت: متوسط 
بارش سالیانه درازمدت ماهشهر حدود ۱8۰ 
میلی متــر بود کــه ۱۶8 میلی متر بارندگی 
ظرف دو روز داشتیم؛ روز گذشته آب از نقاط 
مختلف بندرامام و منازل شهروندان خارج و 
رئیس سازمان برنامه وبودجه نیز دستور حضور 
بنیاد مسکن برای برآورد خسارت ها و پرداخت 

جبران خسارت به مردم را صادر کرد.

بیانیه پایانی دوازدهمین نشست وزارتی اوپک و غیر اوپک
دوازدهمین نشست وزیران نفت و انرژی کشورهای 
تولیدکننده عضو و غیرعضو اوپک شــامگاه پنجشنبه 

)۱۳ آذرماه( با صدور بیانیه ای به کار خود پایان داد.
دوازدهمیــن نشســت وزیــران نفــت و انــرژی 
تولیدکنندگان عضو و غیرعضو ســازمان کشــورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( شامگاه پنجشنبه )۱۳ آذرماه( 
از طریق ویدیوکنفرانس با حضور ۲۳ کشور عضو با انتشار 

بیانیه ای به کار خود پایان داد.
ابتدای نشســت به نیکــولای شــولگینوف، وزیر 
جدید انرژی روسیه خوشــامد گفته شد همچنین بر 
حقوق ملت ها و دولت هــا و حاکمیت دائمی بر ثروت 
و منابــع طبیعی شــان تاکید شــد. در ادامه به تعهد 
کشــورهای تولیدکننده حاضر در توافقنامه همکاری 
)Declaration of Cooperation( بر منافع مشــترک 
کشورهای تولیدکننده، عرضه کارآمد، مقرون به صرفه 
و مطمئن برای مصرف کنندگان و بازگشــت منصفانه 
ســرمایه گذاری و بازار پایدار تأکید شد؛ توافق دهمین 
نشست فوق العاده اوپک و غیر اوپک در ۱۲ آوریل سال 
۲۰۲۰ بــرای کاهش تدریجی تولید نفت خام و اجماع 
یازدهمین نشست اوپک و غیر اوپک در ششم ژوئن نیز 

مورد توجه قرار گرفت.
در این نشست از عملکرد مثبت اعضا در پایبندی به 
توافق کاهش تولید از زمان نشست وزیران اوپک و غیر 
اوپک در ماه ژوئن و از اقدام سازنده بسیاری از کشورها 
بــرای جبران تخلف های خود در ماه های گذشــته بر 
اساس توافق نشست وزارتی در ماه ژوئن و ماه سپتامبر 
۲۰۲۰ استقبال شد و با نگاهی به آینده، بر اهمیت تلاش 
همه شــرکت کنندگان در توافقنامه همکاری )DOC( و 
تولیدکنندگان عمده نفت برای برقراری توازن و تثبیت 

بازار تاکید شد.
همچنین گفته شــد که قرنطینه و محدویت های 
دوباره و اقدام های ســختگیرانه تر بــرای مهار ویروس 
کرونا با تردیدهای بســیار در فصل زمستان، همچنان 
بر اقتصاد جهانی و بهبود تقاضای نفت تأثیر می گذارد.
،)DOC( بر مبنای توافقنامه همکاری اوپک و غیراوپک
با توجه به بنیان های کنونی بازار نفت و چشم انداز سال 
۲۰۲۱، در این نشست بر پایبندی به توافق کاهش عرضه 
در ۱۲ آوریل ۲۰۲۰ که در ماه های ژوئن و ســپتامبر 
هم اصلاح شــده بود، تاکید شد تا به تدریج و با توجه 
به شرایط بازار تسهیل کاهش )افزایش تولید( به روزانه 

دو میلیون بشکه برسد.
بنا بر اعلام وزارت نفت،کشورهای شرکت کننده در 
توافقنامه همکاری نیز تصمیــم گرفتند در ماه ژانویه 

۲۰۲۱، به صورت داوطلبانه تولید را ۵۰۰ هزار بشــکه 
در روز تســهیل کنند و این رقم را از روزانه ۷ میلیون 
و ۷۰۰ هزار بشــکه به ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در 

روز برسانند.
افزون بر این، کشورهای شرکت کننده در توافقنامه 
همکاری مشترک توافق کردند که از ماه ژانویه نشست 
وزیران اوپک و غیر اوپک را - برای ارزیابی شرایط بازار 
و تصمیم گیری درباره تعدیل بیشتر تولید در ماه بعد 
از آن - به صورت ماهانه برگزار کنند و تســهیل تولید 

ماهانه بیشتر از ۵۰۰ هزار بشکه در روز نباشد.
در این نشست همچنین توافق شد که دوره جبران 
تخلف تعیین شده در یازدهمین نشست وزیران اوپک 
و غیراوپک و پس از آن در ســپتامبر ۲۰۲۰ برای دوره 
ژانویه تا پایان مارس ۲۰۲۱ تمدید شود، تا این اطمینان 
حاصل شــود که همه کشــورهای شــرکت کننده در 
توافقنامه همکاری تخطی در پایبندی را جبران می کنند.
کشورهای عضو و غیر اوپک، از عبدالعزیز بن سلمان، 
وزیر انرژی عربســتان ســعودی خواستند که به نقش 
خود به عنوان رئیس نشســت اوپک و غیر اوپک ادامه 
دهد. همه کشورهای شرکت کننده از استقامت، تلاش 
و پشتکار فوق العاده وی در کمک به مقابله با آثار منفی 
همه گیــری ویروس کرونا و ایجاد ثبات در بازار نفت از 
طریق اجــرای موفقیت آمیز اهداف توافقنامه همکاری 
قدردانی کردند. عبدالعزیز بن سلمان نیز ادامه فعالیت به 
عنوان رئیس نشست را پذیرفت و متعهد شد که با قدرت 
برقراری ثبات پایدار بازار نفت مورد نظر تولیدکنندگان 

و مصرف کنندگان را پیگیری کند.
در دوازدهمیــن نشســت وزیــران نفــت و انرژی 
کشورهای تولیدکننده عضو و غیرعضو اوپک همچنین 
از الکســاندر نواک، معاون نخســت وزیر روسیه، برای 
همکاری در ریاســت این نشســت قدردانــی و از وی 
خواسته شد تا به نقش خود در اداره این نشست ادامه 
دهد و از وی به  دلیل تلاش های خستگی ناپذیر و حمایت 
قاطعانه اش از توافقنامه همکاری در دوران بسیار دشوار، 

قدردانی شد.
سرانجام به چهار سالگی امضای توافقنامه همکاری 
از ۱۰ دسامبر ۲۰۱۶ اشاره و از کشورهای شرکت کننده 
بــرای تعهد مداوم خود به اصول بنیادی این توافقنامه 

قدردانی شد.

 کمبود بنزین در ونزوئلا وخیم تر شد
شرکت نفتی دولتی PDVSA ونزوئلا تولید بنزین در
پالایشــگاه ال پالیتو را پس از بروز مشکلی که به آتش 

سوزی منجر شد، معلق کرده است.
پالایشگاه ال پالیتو ظرفیت تولید روزانه ۱۴۶ بشکه 
را دارد و کمتر از یک هفته از آغاز مجدد فعالیتش می 
گذشــت که با آتش سوزی روبرو شــد. بدنبال تعلیق 
فعالیت ال پالیتو، ونزوئلا اکنون برای تولید بنزین تنها 
روی پالایشــگاه کاردون حســاب می کند. تاسیسات 
کاردون ظرفیت پالایش ۳۰۰ هزار بشــکه در روز نفت 
را دارد اما بر اســاس گزارش رویترز، تولید بنزین این 
پالایشگاه تا روز چهارشنبه ۳۰ هزار بشکه در روز بوده 

است.کمبود بنزین در ونزوئلا نتیجه تولید کمتر نفت خام 
و سالها سوءمدیریت پالایشگاهها و همچنین تحریمهای 
آمریکاست که مانع واردات بنزین به این کشور آمریکای 
جنوبی شده است. با وجود این که ونزوئلا اوایل امسال از 
ایران بنزین وارد کرد اما کمبود بنزین به حدی شدید 
بوده است که مردم به سمت استفاده از نفت از میادین 

و تولید دست ساز بنزین روی آورده اند.
رویترز ماه گذشته به نقل از منابع آگاه گزارش داده 
بود در میدان نفتی تعطیل شده لاکانسپسیون در غرب 
ونزوئــلا، مردم از خطوط لوله که برای انتقال نفت این 
میدان به مخازن مورد استفاده قرار می گیرد، نفت را به 
سرقت می برند. کارمندان شرکت PDVSA که حقوقشان

با توجه به ابرتورم ونزوئلا بسیار ناچیز است، با قبول رشوه 
چشمشان را به روی این سرقتها می بندند.

تولید نفت ونزوئلا تحت فشار تحریمهای واشنگتن 
و پاندمی ویروس کرونا امسال به رکورد پایینی سقوط 
کرده اســت. تولید این کشور در سپتامبر به ۳۹۷ هزار 
بشــکه در روز در مقایسه با ۱.۲ میلیون بشکه در روز 
پیش از ژانویه ســال ۲۰۱۹ که آمریکا دولت ونزوئلا و 
صنعت نفت این کشــور را را هــدف تحریم قرار داد، 

کاهش پیدا کرد.
بر اساس گزارش اویل پرایس، با این حال جدیدترین 
آماری که بلومبرگ منتشــر کرده است نشان می دهد 
صادرات نفت ونزوئــلا در نوامبر به بیش از ۵۰۰ هزار 
بشکه در روز افزایش پیدا کرد و این کشور با غیرفعال 
کردن فرستنده نفتکشها و تغییر نام آنها موفق شد به 

دور زدن تحریمها ادامه دهد.

 پیشــروی نفت بــه ۵۰ دلار در پی توافق 
اوپک پلاس

نفــت در معاملات روز جمعــه در واکنش به توافق 
اعضای اوپک پلاس برای افزایش تدریجی تولید و پایان 
ابهامات درباره سرنوشت اتحاد بزرگترین تولیدکنندگان 

جهان، به سوی مرز ۵۰ دلار پیشروی کرد.
بهای معاملات نفت در لندن پس از این که روز پنج 
شنبه در بالاترین حد ۹ ماه اخیر بسته شد، روز جمعه 
۱.8 درصد صعود کرد. این گروه افزایش تولید ۵۰۰ هزار 
بشــکه در روز نفت را در ژانویه آغاز می کند و وزیران 
برای تصمیم گیری درباره گام بعدی، دیدارهای ماهانه 
خواهند شد. توافق روز پنج شنبه وزیران اوپک پلاس با 
توجه به اختلاف شدیدی که میان عربستان سعودی و 
امارات متحده عربی وجود داشت، از شکست همبستگی 

این گروه جلوگیری کرد.

سی و پنجمین هفته از پویش »هرهفته_الف_ب_ایران » امروز پنجشنبه )۱۳ 
آذر( بــا افتتاح  ۲۵ پروژه صنعت برق که با حضور رییس جمهوری به صورت 

ویدئوکنفرانسی انجام شد ،همراه بود .
در طی هفت ســال از دولت تدبیر و امید فعالیت های چشــمگیری برای 
تغییر زیرساخت ها در حوزه های مختلف  و  اقدامات موثری  در این زمینه به 
خصوص در حوزه زیر ساختی انرژی انجام گرفت که با سرمایه گذاری در این 
حوزه ها و افتتاح طرح های برقرسانی  بارقه ای از امید در استانها بوجود آمد.
با این رویکرد، در سی و پنجمین هفته از  پویش #هرهفته_الف_ب_ایران

طرح هایی به ارزش ۵ هزار و ۹۳۶ میلیارد تومان در ســه اســتان خوزستان، 
خراســان رضوی و سیستان و بلوچستان افتتاح و بهره برداری شد که از این 
تعداد ۱۵ پروژه در استان سیستان و بلوچستان، یک پروژه در استان خراسان 

رضوی و ۹ پروژه هم در استان خوزستان به بهره برداری رسید.
بــا افتتاح این نیروگاه ها ۲۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید در دولت تدبیر و 

امید به ظرفیت نیروگاهی کشور اضافه می شود .
حجت الاســلام والمسلمین حسن روحانی در آیین بهره برداری رسمی از 
طرح های ملی وزارت نیرو گفت: اگر  به سال های قبل مخصوصا در روزهای 
جنگ تحمیلی برگردیم، روزهایی بود که مردم چند ساعت برق نداشتند، یکی 
از افتخارات دولت یازدهم و دوازدهم این بوده که در تابستان قطعی برق نداشتیم 
یا اگر بوده موارد معدود و کوچکی بوده اســت.وی با بیان اینکه هر کجا مردم 
وارد کار شوند و همکاری کنند، به نتایج فوق العاده دست می یابیم، افزود: در 
سال های اخیر ما به طور متوسط سالی ۲۵۰۰ مگاوات برق به ظرفیت تولید 
برق اضافه کردیم در طول این دولت و انشاالله تا پایان این دولت به حدود ۲۰ 

هزار مگاوات برق جدید و شاید یک مقدار بیشتر خواهیم رسید.

رییس جمهوری یادآور شــد: دولت تدبیر و امید برق رسانی به روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار را به پایان رساند یعنی در کشور روستای ۲۰ خانوار نداریم که 
برق نداشته باشد و الان به فکر روستاهای ۱۰ خانوار هستیم که برق دار شوند.

رییس دولت تدبیر و امید خاطرنشان کرد: این که ما در هر ماه ۳۵ روستای 
ما به شبکه برق متصل می شود بسیار مهم است.

وی گفت: دولت تدبیر و امید دولتی بوده که در تمام زمینه ها آب برق گاز 
ارتباطات راه و آموزش در روستاها تحول ایجاد کرده که قابل مقایسه با دولت 

های قبل نیست.
رییس جمهوری با بیان اینکه بهبود راندمان برق برای ما بسیار حائز اهمیت 
است، اظهارکرد: درست است ۲۵۰۰ مگاوات برق تولید و نیروگاه های جدید 
تاســیس کردیم اما رقم بالای چهار هزار مگاوات برق مجازی هم ایجاد شد و 
با کمک مردم و تغییر ساعات استفاده از برق توانستیم از سرمایه گذاری های 

غیر ضروری بی نیاز شویم.
روحانی یاد آور شد: رشد مصرف برق در سالهای قبل ۵ درصد و امسال یک 

درصد بود و این یعنی مردم همکاری کردند.
سیستان و بلوچستان نخستین استان میزبان افتتاح ۱۵ پروژه به ارزش یکهزار 
و ۴۳8 میلیارد تومان در شــهرهای زاهدان، زابل، ایرانشهر، سراوان و نیکشهر 
بــود که با ارتبــاط تصویری رییس جمهوری و معاون وزیر نیرو در امور برق و 
انرژی، استاندار و جمعی از مسوولان این استان طرح ها  به بهره برداری رسید.
نخستین طرح با کلنگ ساخت خط دو مداره ۲۳۰ کیلو ولت زاهدان-میرجاوه 
به زمین زده شد که این خط دو مداره به طول ۱۵۰ کیلومتر در محل پست 

۲۳۰ کیلوولت پرواز زاهدان با اعتبار ۱۶۰ میلیارد تومان انجام شد.
تامین انرژی الکتریکی مورد نیاز منطقه ویژه اقتصادی میرجاوه، کمک به 

توســعه صنایع در سال جهش تولید و ارائه زیر ساخت مناسب جهت افرایش 
صادرات برق به کشور پاکستان از جمله مزایای این پروژه است.

بنا به گفته مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سیستان وبلوچستان؛ این پروژه 
تا سال ۱۴۰۱ به بهره برداری خواهد رسد.

کلنگ ساخت مرکز دیسپاچینگ برق منطقه ای جنوب شرق کشور نیز از 
دیگر طرح های اســتان سیستان و بلوچستان بود که با اعتباری بالغ بر ۲۵۰ 
میلیارد ریال به زمین زده شد.این مرکز دیسپاچینگی اولین مرکز یکپارچه با 

بهره مندی از سیستم SCADA/EMS بومی است.
قابلیت راهبری و کنترل ایســتگاه های داخل کشور و تبادلی با کشورهای
همســایه، راهبری مجزا جهت کنترل و پایــش نیروگاه های تولید پراکنده و
تجدیدپذیر، امکان اتصال ۳۰ ایســتگاه انتقــال و نیروگاهی و افزایش تا ۱۰۰
DTS )Dispatching Training ایستگاه بهره مندی از ماژول های مربوط به سیستم
System، امکان ارتباط با مراکز دیســپاچینگ هم سطح در استان های مجاور، 
ارتباط با مراکز دیسپاچینگ ملی و پشتیبان، ارتباط با مراکز دیسپاچینگ فوق 
توزیع در سطح سیستان و بلوچستان، قابلیت دریافت اطلاعات PPP از جمله 

اهداف و مزایای انجام این طرح خواهد بود.
افتتاح خط  ۴۰۰ کیلوولت زاهدانPبم، نیروگاه های مقیاس کوچک سراوان، 
ایرانشــهر و نیروگاه بادی میل نادر به ظرفیت ۳8.۵ مگاوات و ۱۱ پروژه خط 
انتقال شبکه فوق توزیع برق از دیگر طرح هایی بود که همراه این کلنگ زنی ها 
به بهره برداری رسید.تکمیل رینگ ۴۰۰ کیلوولت شرق کشور، بهبود پایداری و 
قابلیت اطمینان شبکه برق در استان سیستان و بلوچستان و جنوب شرق کشور 
و تامین نیازمندی صنایع جدید استان در سال جهش تولید از جمله مزایای 

فنی این پروژه ها به شمار می رود.

تحولی غرورآفرین در صنعت برق استانی با افتتاح نیروگاه ها
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شماره : 967

 تقدیراداره کل نوســازی مدارس استان مرکزی از مخابرات 
منطقه مرکزی

مدیر کل اداره نوسازی مدارس استان، با اهداء لوح تقدیر از مدیر مخابرات 
منطقه مرکزی تجلیل کرد.

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد: به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه 
مرکزی، حســین محمدی مدیر کل اداره نوسازی مدارس استان مرکزی 
با اهداء لوح تقدیر از تلاش ها و زحمات مدیر منطقه وکارکنان مخابرات 
منطقــه مرکزی در برقراری ارتباط پایدار راه دور در آیین افتتاح متمرکز 
۱۵۵۰ طرح که توســط رییس جمهور واستاندار مرکزی انجام شد تقدیر 

وتجلیل به عمل آورد.
گفتنی اســت این مراسم با مهیا نمودن زیر ساخت لازم توسط مخا 

برات به صورت ویدیو کنفرانس برگزار گردید .

 دوباره خوزستان دوباره پویش هر هفته- الف- ب- ایران

پروژه های برق منطقه ای خوزســتان با حضور رئیس جمهور افتتاح 
می شود

پروژه های شــرکت برق منطقه ای خوزستان و بخش تولید در هفته 
ســی ام پویش هر هفته- الف- ب- ایران با حضور رئیس جمهور و وزیر 

نیرو به صورت ویدئو کنفرانس افتتاح رسمی می شوند.
روز پنج شنبه هفته جاری پروژه های شرکت برق منطقه ای خوزستان 
با حضور ویدئو کنفرانسی رئیس جمهور ، وزیر نیرو و مدیرعامل شرکت 

توانیر افتتاح خواهد شد.
۹ پروژه شامل پنج نیروگاه DG و تجدید پذیر تولید برق و ۴ پروژه پست 

و خط انتقال و فوق توزیع در این مراسم افتتاح خواهد شد.
از جمله پروژه های مهم شرکت برق منطقه ای خوزستان که در سی 
امین پویش هر هفته- الف- ب- ایران وزارت نیرو افتتاح خواهد شد می 
توان به نصب ترانس دوم پست ۴۰۰ کیلو ولت باغملک و افتتاح فاز اول 

پست های ۱۳۲ کیلو ولت شیبان و شهید منجزی گتوند اشاره کرد.
ارزش سرمایه گذاری پروژه هایی که روز پنج شنبه در خوزستان افتتاح 

می شود بیش از هزار میلیارد تومان است.
این دومین پویش هر هفته- الف- ب- ایران در خوزستان در سال جاری 
اســت که در آن پروژه های شــرکت برق منطقه ای خوزستان به صورت 

رسمی افتتاح و مورد بهره برداری قرار می گیرند.

 بیش از ۱۷ هزار آسیب دیده از کرونا در البرز مورد حمایت 
قرار گرفتند

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری البرز اعلام کرد که ۱۷ هزار 
و ۶۹۱ نفر از شــاغلان آســیب دیده از شیوع ویروس کرونا در این استان 

مورد حمایت تسهیلاتی قرار گرفتند.
جهانگیر شــاهمرادی افزود: براین اساس ۳۵۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان تســهیلات  برای حمایت از این شاغلان درخواست شد که  ۱۹۴ 

میلیارد و ۳۶۰ میلیون تومان آن تاکنون پرداخت شده است.
وی ادامه داد: بیشترین تبعات منفی ویروس کرونا در حوزه اقتصادی 

رستوران ها  بوده که با کاهش فروش مواجه شدند.
شــاهمرادی بیان داشــت:  تاکنون  هفت هزار و ۱۶۶  مورد پرداخت 

تسهیلات حمایتی  در حوزه کسب و کار استان البرز انجام شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری البرز با اشــاره به افتتاح 
مرکز شــبانه روزی فوریت های تولید و ســرمایه گذاری در استان البرز 
 گفت: با راه اندازی این مرکز، مشــکلات واحدهای تولیدی و بنگاه های
 صنعتی در هر ســاعت از شبانه روز که منعکس شود مورد پیگیری قرار 

می گیرد.
اســتان البرز دارای سه هزار و ۵۰۰ واحد تولیدی و صنعتی است که  
طبق آخرین  بررسی ها ۷۰ درصد آنها فعال و مابقی نیمه فعال هستند. 

از مجموع کل واحدهای تولیدی و صنعتی استان البرز حدود سه هزار 
واحد تولیدی آنها کوچک و با اشتغالزایی کمتر از ۵۰ نفر راه اندازی شده اند.
 بیش از ۵۵ درصد واحدهای صنعتی اســتان در شهرک های صنعتی 
دولتی و غیردولتی مستقر بوده  که دارای ظرفیت اشتغالزایی این  واحدها  

۶۷ هزار نفر است .

 محدودیت ها در کرمانشاه کماکان ادامه خواهد داشت
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری کرمانشاه با تاکید بر ادامه 
مراقبت ها و حساسیت ها نسبت به رعایت پروتکل ها گفت: محدودیت تردد 
شبانه و عدم ورود خودرو به شهرها کماکان در استان ادامه خواهد داشت.
»حســین خوش اقبال«  ضمن تقدیر از همراهی و همکاری بازاریان 
و مردم استان در اجرای طرح محدودیت ها و ممنوعیت ها افزود: نتیجه 
رعایت ها و همراهی ها موجب شد تا شهرستان های استان از وضعیت قرمز 
خارج شوند هر چند که سنقروکلیایی کماکان در وضعیت قرمز قرار دارد.
رییس کمیته امنیتی و اجتماعی ستاد مدیریت کرونا کرمانشاه گفت: 
براساس آخرین آمار وضعیت شهرستان های کرمانشاه، اسلام آبادغرب، پاوه، 
جوانرود، روانسر، سرپل ذهاب، صحنه، قصرشیرین، کنگاور و گیلانغرب 

نارنجی است.  
به گفته خوش اقبال، در همین حال علاوه بر دالاهو، ثلاث باباجانی با 
خروج از وضعیت نارنجی در وضعیت زرد قرار گرفته و در مقابل شهرستان 

سنقروکلیایی کماکان قرمز رنگ است.
معاون استاندار کرمانشاه افزود: بر این اساس از فردا، محدودیت ها و 
ممنوعیت تردد خودروها در ورودی و خروجی شهرها ادامه خواهد داشت 
و ممنوعیت تردد خودروهای شخصی از ساعت ۲۱ شب تا چهار صبح در 

شهرستان های با وضعیت نارنجی کماکان برقرار خواهد بود.    
   وی در خصوص چگونگی فعالیت مشاغل از صبح شنبه ۱۵ آذر ماه 
نیز گفت: در شهرستان های با وضعیت نارنجی مشاغل گروه های یک و ۲ 
اجازه فعالیت خواهند داشت و گروه های ۳ و ۴ همچنان تعطیل خواهند 

بود و در شهرستان های زرد نیز تنها گروه ۴ تعطیل است.  
خوش اقبال در خصوص وضعیت کارکنان ادارات استان نیز گفت: در 
شهرستانهای با وضعیت نارنجی، کارکنان ادارات ضروری با تشخیص مقام 
بالاتر تا یک سوم کارکنان و دستگاه های غیرضروری تا یک دوم کارکنان 
فعالیت می کنند.معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری کرمانشاه 
خاطرنشــان کرد: با توجه به شکنندگی شرایط شهرستان ها و در پیش 
بودن سرما احتمال بازگشت به شرایط سابق و قرمز شدن وضعیت استان 
همچنان وجود دارد لذا از تمام هم اســتانی ها استدعا داریم همچنان با 
نهایت حساســیت، رعایت پروتکل های بهداشــتی را داشته باشند و با 
محدودیــت ها و ممنوعیت ها همراهی کنند.۶۴۰ نفر با علایم کرونا در 

مراکز درمانی کرمانشاه بستری هستند.

اصفهان - محسن راعی -  محدودیت دوام 
ذخایر فسیلی، آلودگی های زیست محیطی، 
افزایــش جمعیت  و به دنبــال آن افزایش 
ضریب مصــرف، همگی مباحث مهمی می 
باشــند که می بایست در یافتن راهکار های 
مناسب برای حل آنها به خصوص بحران  های 

زیست محیطی، راهکاری عملی یافت.
در این میان استفاده از انرژی  های تجدید 
پذیر یعنی اســتفاده از منابع انرژی که در 
مقایســه با طول عمر انســان ها به صورت 
مــداوم در حال جایگزینی هســتند مانند 
انرژی خورشید ، انرژی باد، انرژی امواج دریا، 
و … از بهترین راهکار  های پیش روی بشر 

به شمار می رود.
 حســین امیری با اشــاره بــه اقدامات 
شــهرداری اصفهان در خصوص استفاده از 
انرژی های تجدید پذیر گفت: شــهرداری 
اصفهان به عنوان شهر پیشتاز در استفاده از 
انرژی های تجدید پذیر )خورشیدی( تاکنون 
توانســته اســت بیش از ۵۰ درصد از سهم 
تکلیفــی ۲۰ درصدی از مصرف انرژی خود 
را از طریق احداث نیروگاههای فتوولتاییک 

به انجام رساند.
معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان 

ادامه داد:  سال جاری منطقه ۱۵ شهرداری 
موفق شــده است به تنهایی و در شرایط بد 

اقتصادی و رشد تورم نسبت به تامین اعتبار 
احداث نیروگاه فتوولتاییک ، ۶ برابر ســهم 

تکلیفی ۲۰ درصدی خود اقدام نماید .
وی به نیروگاه در دست احداث شهرداری 
منطقه ۱۵ اشــاره کرد و گفت: نیروگاه در 
دست احداث شهرداری منطقه ۱۵با تامین 
اعتبــاری حدود ۱۲ میلیارد ریال در مرحله 

انتخاب پیمانکار می باشد .
امیری افزود: این نیروگاه با ظرفیت اسمی 
۶۰ کیلووات و متشــکل از ۳ دستگاه مبدل 
DC به AC و ۱۵۰ عدد پنل خورشیدی ۴۰۰
وات می باشد که قادر خواهد بود سالانه بیش 
از ۱۲۰ مگاوات برق خورشــیدی تولید و به 

شبکه برق سراسری تزریق نماید .
 حسین امیری دوره بازگشت سرمایه اولیه 
این نیروگاه حدود ۶ سال دانست و ادامه داد: 
در صورت افزایش قیمــت خرید تضمینی 
توســط وزارت محترم نیرو دوره بازگشــت 
سرمایه اولیه می تواند به ۴ سال کاهش یابد.
امیری به محل نصب نیروگاه فتوولتاییک 
منطقه ۱۵ اشــاره کرد و ادامــه داد: محل 
احداث نیروگاه ۶۰ کیلوواتی شهرداری منطقه 
پانزده واقع در محل پشت بام ساختمان اداری 

آن شهرداری می باشد.

با احداث نیروگاه فتوولتاییک منطقه ۱۵

تزریق سالانه ۱۲۰ مگاوات برق خورشیدی به شبکه برق سراسری

میز خدمت پخش فرآورده های نفتی در مناطق محروم استان مرکزی تشکیل شد
مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه استان مرکزی گفت: میز 
خدمت این نهاد با هدف تسهیل در توزیع گاز مایع و نفت سفید امسال در 

روستاهای دورافتاده و محروم این استان تشکیل شده است. 
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد : »سعید جمشیدی« افزود: میز خدمت پخش 
فرآورده های نفتی اســتان مرکزی با حضور کارکنان این نهاد برای ثبت نام 
خانوارهای متقاضی دریافت گاز مایع و نفت ســفید در تمامی روستاهای 
محروم اســتان که از امکان انشعاب گاز شهری برخوردار نیستند، تشکیل 

شده است.
وی ادامه داد: با توجه به نزدیک شدن به فصل سرما و نیاز خانوارها به 
لوازم گرمایشی و فرآورده های نفتی، این نهاد برای خدمت گذاری بیشتر و 
تامین رفاه خانوارهای ساکن در مناطق محروم استانروندی را مهیا کرده که 
فرآیند ثبت نام خانوارها برای دریافت گاز مایع و نفت سفید با توجه به شیوع 
کرونا تسهیل شود و این امکانات در اسرع وقت در اختیار خانوارها قرار گیرد.
مدیر شــرکت پخش فرآورده های نفتی اســتان مرکزی اظهار داشت: 
تاکنون یک هزار و ۵۰۰ خانوار معادل ۹۰ درصد مجموع ساکنان روستاهای 

صعب العبور برای دریافت گاز مایع ثبت نام کرده اند و فرآیند ثبت اتقاضاها با 
تشکیل میز خدمت شتاب گرفته است.جمشیدی بیان کرد: ثبت نام شده های 

مشــمول می توانند با استفاده از دستگاه کارتخوان و با نرخ مصوب دولتی 
سوخت مورد نیاز خود را دریافت کنند.

وی اضافه کرد: خانوارهای ســاکن مناطقی که از انشــعاب گاز شهری 
برخوردار نیســتند نیــز باید با مراجعه به ســامانه »ســدف« به آدرس 
newtejaratassan ، مشخصات خود جمله کد پستی محل سکونت و شماره 
تلفن همراه و کارت عابر بانک و سایر مشخصات هویتی را بت کنند تا در 

دریافت گاز مایع و نفت سفید خود با مشکل مواجه نشوند.
جمشیدی در مورد موجودی گاز مایع استان مرکزی گفت: کمبودی در 
تامین این فرآورده برای وجود ندارد و این طرح برای رفاه حال خانوارهای 
بدون گاز شهری تدارک دیده شده که به راحتی و با قیمت مصوب دولتی 

بتوانند سوخت مورد نظر خود را به دست آورند.
۶۲ جایگاه ســی ان جی و ۹۱ جایگاه سوخت بنزین در نقاط مختلف 

استان مرکزی فعالیت می کنند.
بیش از 8۰۰ نفتکش در شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 

استان مرکزی فعالیت دارند.

 استاندار مازندران اثرگذاری شرایط کرونایی استان های 
گیلان و گلستان را بر وضعیت این استان بالا توصیف کرد 
و خواستار کنترل شدیدتر مبادی ورودی به مازندران در 

شهرستان های گلوگاه و رامسر شد.
رامســر مبدا ورودی خودروها و مسافران وگردشگران 
از اســتان گیلان و گلوگاه هم ورودی از استان گلستان 

به مازندران است.
طبق آخرین فهرست ستاد ملی مقابله با کرونا وضعیت 
کرونایی شهرستان گلوگاه در حال حاضر قرمز است و رامسر 

هم همچنان در وضعیت نارنجی قرار دارد.
احمد حسین زادگان شامگاه پنجشنبه در حاشیه جلسه 
ستاد استانی کرونا در شهرستان تنکابن بر ضرورت نظارت 
جدی بر اجرای محدودیت های جامع و هوشمند کرونایی 
تاکید کرد و افزود : تبدیل وضعیت کرونایی استان از قرمز 

به نارنجی به معنای عادی شدن وضعیت نیست.
وی تاکید کرد : اگر چه اجرای محدودیت های جامع 
طی ۲ هفته گذشــته تا حدودی از ایجاد بحران و شکل 
گیری موج سوم کرونا در استان جلوگیری کرد ، ولی خطر 
همچنان باقی است و مردم شرایط را عادی قلمداد نکنند و 

همچنان پروتکل ها را رعایت کنند.
نماینده عالی دولت در مازندران گفت : با توجه به بهتر 
شــدن وضعیت کرونا در شهرستان های غربی مازندران 

نســبت به شرق اســتان ، در این هفته مردم نیز باید با 
تداوم رعایت پروتکل های بهداشــتی این روند کاهشی 

را ادامه دهند.

وی از تمدید اعمال محدودیت های جامع کرونایی برای 
یک هفته دیگر خبر داد و افزود : انتظار است مردم فهیم 
مازندران با جدیت و تعامل در اجرای مصوبات کرونایی با 

مسئولان همکاری لازم را داشته باشند.
اســتاندار مازندران رفتار برخی شهروندان در مقابله با 
کرونا را غیر قابل قبول توصیف کرد و اظهار داشــت: بالا 
بودن آمارهای کرونایی در برخی شــهرها همچون آمل 
نتیجه رفتارها و مناســبات حاکم بر شهرســتان است و 
مــردم این مناطق باید رفتار خود را تغییر بدهند و خطر 

کرونا را جدی بگیرند.
حســین زادگان با تاکید بر این که بسیاری از مطب 
پزشکان در استان از مراکز پرخطر به شمار می روند ، بر 
ضرورت اتخاذ تدابیر ویژه برای کاهش خطر انتقال ویروس 

کرونا در این مطب ها تاکید کرد.
وی گفت : سوپرمارکت ها، نانوایی ها و بانک ها همچنان 
جزء مراکز پرخطر هستند و باید رعایت بیشتری در این 

مراکز صورت گیرد.
اســتاندار مازندران برای بررســی مسایل و مشکلات 
شهرستان های غرب استان به این منطقه سفر کرد. حسین 
زادگان صبح امروز در نشســت ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید استان با محوریت رفع مشکل پایانه گل و گیاه عباس 
آباد در فرمانداری این شهرستان شرکت و سپس از رینگ 

شهری عباس آباد - نشتارود بازدید کرد.
همچنین نشست ستاد مقابله با کرونا مازندران به ریاست 
حسین زادگان عصر امروز در شهرستان تنکابن برگزار شد.

 ارزش معاملات سهام در بورس منطقه ای مازندران این هفته افزایش بیش 
از ۲ برابری را نســبت به پنج روز کاری هفته گذشته ثبت کرد ، عملکردی 
که کارشناسان اقتصادی آن را نتیجه کسادی فعالیت سرمایه های سرگردان 

در بازارهای موازی می دانند.
 بورس منطقه ای مازندران دومین هفته آذر ماه را نیز با روند افزایشــی 
مبادله سهام پشت سر گذاشت . ارزش سهام مبادله شده این هفته بیش از 
۶ هزار و ۴۱۹ میلیارد ریال بود که افزایش ۱۱۰ درصدی را نسبت به هفته 

گذشته نشان می دهد.
فعالان بازار سرمایه در مازندران هفته پیش هم سه هزار و ۱۰۰ میلیارد 
ریال ســهام رد و بدل کرده بودند که نســبت به هفته قبل تر افزایش ۵۴ 

درصدی داشت.
این هفته هم سبد فروش سهام سنگین تر از خرید آنها توسط بورس بازارن 
مازنــدران بود به گونه ای که ۶۵ درصد ارزش معاملاتی معادل چهار هزار و 
۱۷۳ میلیارد ریال مربوط به فروش بود .  سهم سبد خرید هم این هفته ۲ 

هزار و ۲۴۵ میلیارد ریال اعلام شد.
تمایل به فروش سهام توسط فعالان بازار سرمایه مازندران در حالی رقم 
خورده اســت که شــاخص قیمت طی هفته جاری بر مدار افزایشی بود و با 
رشد  ۱۰۳ هزار و 8۰۵ واحدی در آخرین ساعت روز چهارشنبه در پله یک 

میلیون و ۴۷۰ هزار و ۹8۰ ایستاد. 
البته در حالی شاخص قیمت هفته جاری به بالاترین میزان خود در سه 
ماهه اخیر رسید که روز چهارشنبه برای دقایقی به یک میلیون و ۴8۰ هزار 

و ۷۲۱ واحد نیز رسیده بود. 
همچنین این هفته تعداد سهام معامله شده در بورس منطقه ای مازندران 
نیز رشد ۷۰ درصدی داشت و از حدود ۳۴۳ میلیون سهم در هفته گذشته 

به ۶۰8 میلیون و ۷۶۶ هزار و 88۷ سهم رسید. 
این هفته سهام شرکت های سرمایه گذاری بیشترین جذابیت را برای فعالان 
بازار ســرمایه مازندران داشتند و در این میان سهام شرکت سرمایه گذاری 
اعتماد آفرین پارســیان رکورددار معاملات هفتگی بود. پس از آن هم سهام 
شــرکت های نوش مازندران، سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی، صندوق 
سرمایه گذاری با درآمد ثابت کمند و بانک تجارت بیشترین ارزش معاملاتی 

هفته را به خود اختصاص دادند.
بورس مازندران این هفته در حالی به گرمای بازار بهاره و تابســتانه خود 

نزدیک شد که در ۲ ماه اخیر روند نزولی و عقب نشینی را در معاملات سهام 
تجربه کرده بود. 

 روی گردانی از بازارهای موازی
یک کارشناس بازار سرمایه و فعال در بازار منطقه ای بورس مازندران در 
باره روند افزایشی معاملات سهام طی هفته جاری و رشد ۱۱۰ درصدی ارزش 
آن به خبرنگار ایرنا گفت : این وضعیت ریشه در چندین عامل و رویداد دارد 

که دست در دست هم گذاشته و رونق بازار را به همراه آورده اند.
ســامی باباجانی مهم ترین عامل را افت شدید بازارهای موازی دانست و 
افزود : کاهش شدید قیمت ارز و فلزات گرانبها بار دیگر موجب روی گردانی 
و بی اعتمادی صاحبان سرمایه در استان و حتی کشور به این بازارها و روی 

آوری به بازار سرمایه شده است. 
وی ادامــه داد : به اصطلاح قهر صاحبان ســرمایه از ارزش رو به کاهش 
بازارهای موازی باعث استقبال از بورس شده و سرمایه های جدیدی را وارد 
بازار کرده است. از آنجایی که سرمایه همواره باید از پول کاغذی به محصول و 
یا سرمیاه گذاری تبدیل شود، بی اعتمادی به بازار ارز و فلزات گرانبها بار دیگر 

سرمایه های سرگردان را به سمت بورس هدایت کرده است. 
این کارشــناس بورس همچنین جذابیت بازار را از دیگر دلایل جنب و 
جوش بازار و ورود سرمایه های جدید عنوان کرد و گفت : در ماه های اخیر 

مســائل سیاسی و اقتصادی تاثیر منفی بر بازار و ارزش آن گذاشت و باعث 
شد بخش قابل توجهی از فعالان بازار سرمایه از آن خارج شوند و یا در فضای 
صبر و انتظار پیشه کنند.باباجانی رشد شاخص ها را از دلایل جذابیت برای 
بازگشت رونق به بازار بورس توصیف کرد و افزود : اکنون قیمت ها هم برای 
فروش سهامدارانی که تاکنون منتظر ماندند و هم برای خرید سرمایه گذاران 

جدید جذاب شده است. 

 باز شدن نمادهای پالایشی
این کارشــناس اقتصادی  به باز شدن نماد پالایشی ها در هفته جاری به 
عنوان متغییر اثرگذار بر افزایش معاملات در مازندران و کشور اشاره کرد و 
گفت : این هفته شاهد باز شدن نماد شرکت های پالایشی یا همان دارا دوم 
بودیم ، سهمی که سرمایه نسبتا زیادی از اقشار مختلف مردم را به خود جلب 

کرد و پس از چند ماه انتظار سرانجام در بازار رونمایی شد. 
باباجانی افزود : از نکات قابل توجه در باز شدن نماد پالایشی ها بالا بودن 
قیمت آن بود زیرا برخلاف رویه عادی که باز شدن یک نماد در کف قیمت 
اتفاق می افتد، این هفته با حمایت دولت و ورود حقوقی ها، سهام پالایشگاهی 
ها در بالاترین قیمت باز شد که برای فعالان بازار به خصوص فروشندگان بسیار 

جذاب بود و تقریبا سود ۲۰ تا ۳۰ درصدی را به دنبال داشت. 
وی همچنین تزریق ۱۰ هزار میلیارد ریالی از صندوق توسعه ملی به بازار 
سرمایه را نیز در جنب و جوش بازار اثرگذار دانست و گفت : این اتفاق تکان 
بزرگی به شاخص های بازار وارد کرد و بورس را به سمت جلو حرکت داد. 

این فعال بازار سرمایه در مازندران در مورد آینده بازار بورس هم گفت : 
بورس بازاری پویا است که متغیرهای متنوعی بر آن تاثیر می گذارد اعم از 
مسائل اجتماعی ، سیاست داخلی ، سیاست خارجی ، مسائل منطقه ای و 
همچنین تغییرات در اقتصاد کشورهای دیگر به صورت مستقیم بر بازار بورس 
اثر گذار خواهد بود. باباجانی افزود : اما در کوتاه مدت انتظار می رود بورس 
ایران روند رو به رشــدی را طی کند و شاهد پویایی بیشتر این بازار باشیم. 
البته در این میان فعالان بازار نه تنها نباید بدون مطالعه در آن فعالیت کنند، 

بلکه نباید درگیر شایعات و حرف های غیرکارشناسی شوند. 
وی تاکید کرد : در شرایط عادی بورس امن ترین محل برای سرمایه گذاری 
است که در صورت ورود سرمایه به بخش تولید می تواند پویایی اقتصادی را 

نیز به همراه داشته باشد. 

استاندار خواستار کنترل شدیدتر مبادی ورودی مازندران شد

رونق بورس مازندران در کسادی بازارهای موازی

 تقدیراداره کل نوســازی مدارس استان مرکزی از مخابرات 
منطقه مرکزی

مدیر کل اداره نوسازی مدارس استان، با اهداء لوح تقدیر از مدیر مخابرات 
منطقه مرکزی تجلیل کرد.

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد: به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه 
مرکزی، حســین محمدی مدیر کل اداره نوسازی مدارس استان مرکزی 
با اهداء لوح تقدیر از تلاش ها و زحمات مدیر منطقه وکارکنان مخابرات 
منطقــه مرکزی در برقراری ارتباط پایدار راه دور در آیین افتتاح متمرکز 
۱۵۵۰ طرح که توســط رییس جمهور واستاندار مرکزی انجام شد تقدیر 

وتجلیل به عمل آورد.
گفتنی اســت این مراسم با مهیا نمودن زیر ساخت لازم توسط مخا 

برات به صورت ویدیو کنفرانس برگزار گردید .

 دوباره خوزستان دوباره پویش هر هفته- الف- ب- ایران

پروژه های برق منطقه ای خوزســتان با حضور رئیس جمهور افتتاح 
می شود

پروژه های شــرکت برق منطقه ای خوزستان و بخش تولید در هفته 
ســی ام پویش هر هفته- الف- ب- ایران با حضور رئیس جمهور و وزیر 

نیرو به صورت ویدئو کنفرانس افتتاح رسمی می شوند.
روز پنج شنبه هفته جاری پروژه های شرکت برق منطقه ای خوزستان 
با حضور ویدئو کنفرانسی رئیس جمهور ، وزیر نیرو و مدیرعامل شرکت 

توانیر افتتاح خواهد شد.
۹ پروژه شامل پنج نیروگاه DG و تجدید پذیر تولید برق و ۴ پروژه پست 

و خط انتقال و فوق توزیع در این مراسم افتتاح خواهد شد.
از جمله پروژه های مهم شرکت برق منطقه ای خوزستان که در سی 
امین پویش هر هفته- الف- ب- ایران وزارت نیرو افتتاح خواهد شد می 
توان به نصب ترانس دوم پست ۴۰۰ کیلو ولت باغملک و افتتاح فاز اول 

پست های ۱۳۲ کیلو ولت شیبان و شهید منجزی گتوند اشاره کرد.
ارزش سرمایه گذاری پروژه هایی که روز پنج شنبه در خوزستان افتتاح 

می شود بیش از هزار میلیارد تومان است.
این دومین پویش هر هفته- الف- ب- ایران در خوزستان در سال جاری 
اســت که در آن پروژه های شــرکت برق منطقه ای خوزستان به صورت 

رسمی افتتاح و مورد بهره برداری قرار می گیرند.

 بیش از ۱۷ هزار آسیب دیده از کرونا در البرز مورد حمایت 
قرار گرفتند

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری البرز اعلام کرد که ۱۷ هزار 
و ۶۹۱ نفر از شــاغلان آســیب دیده از شیوع ویروس کرونا در این استان 

مورد حمایت تسهیلاتی قرار گرفتند.
جهانگیر شــاهمرادی افزود: براین اساس ۳۵۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان تســهیلات  برای حمایت از این شاغلان درخواست شد که  ۱۹۴ 

میلیارد و ۳۶۰ میلیون تومان آن تاکنون پرداخت شده است.
وی ادامه داد: بیشترین تبعات منفی ویروس کرونا در حوزه اقتصادی 

رستوران ها  بوده که با کاهش فروش مواجه شدند.
شــاهمرادی بیان داشــت:  تاکنون  هفت هزار و ۱۶۶  مورد پرداخت 

تسهیلات حمایتی  در حوزه کسب و کار استان البرز انجام شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری البرز با اشــاره به افتتاح 
مرکز شــبانه روزی فوریت های تولید و ســرمایه گذاری در استان البرز 
 گفت: با راه اندازی این مرکز، مشــکلات واحدهای تولیدی و بنگاه های
 صنعتی در هر ســاعت از شبانه روز که منعکس شود مورد پیگیری قرار 

می گیرد.
اســتان البرز دارای سه هزار و ۵۰۰ واحد تولیدی و صنعتی است که  
طبق آخرین  بررسی ها ۷۰ درصد آنها فعال و مابقی نیمه فعال هستند. 

از مجموع کل واحدهای تولیدی و صنعتی استان البرز حدود سه هزار 
واحد تولیدی آنها کوچک و با اشتغالزایی کمتر از ۵۰ نفر راه اندازی شده اند.
 بیش از ۵۵ درصد واحدهای صنعتی اســتان در شهرک های صنعتی 
دولتی و غیردولتی مستقر بوده  که دارای ظرفیت اشتغالزایی این  واحدها  

۶۷ هزار نفر است .

 محدودیت ها در کرمانشاه کماکان ادامه خواهد داشت
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری کرمانشاه با تاکید بر ادامه 
مراقبت ها و حساسیت ها نسبت به رعایت پروتکل ها گفت: محدودیت تردد 
شبانه و عدم ورود خودرو به شهرها کماکان در استان ادامه خواهد داشت.
»حســین خوش اقبال«  ضمن تقدیر از همراهی و همکاری بازاریان 
و مردم استان در اجرای طرح محدودیت ها و ممنوعیت ها افزود: نتیجه 
رعایت ها و همراهی ها موجب شد تا شهرستان های استان از وضعیت قرمز 
خارج شوند هر چند که سنقروکلیایی کماکان در وضعیت قرمز قرار دارد.
رییس کمیته امنیتی و اجتماعی ستاد مدیریت کرونا کرمانشاه گفت: 
براساس آخرین آمار وضعیت شهرستان های کرمانشاه، اسلام آبادغرب، پاوه، 
جوانرود، روانسر، سرپل ذهاب، صحنه، قصرشیرین، کنگاور و گیلانغرب 

نارنجی است.  
به گفته خوش اقبال، در همین حال علاوه بر دالاهو، ثلاث باباجانی با 
خروج از وضعیت نارنجی در وضعیت زرد قرار گرفته و در مقابل شهرستان 

سنقروکلیایی کماکان قرمز رنگ است.
معاون استاندار کرمانشاه افزود: بر این اساس از فردا، محدودیت ها و 
ممنوعیت تردد خودروها در ورودی و خروجی شهرها ادامه خواهد داشت 
و ممنوعیت تردد خودروهای شخصی از ساعت ۲۱ شب تا چهار صبح در 

شهرستان های با وضعیت نارنجی کماکان برقرار خواهد بود.    
   وی در خصوص چگونگی فعالیت مشاغل از صبح شنبه ۱۵ آذر ماه 
نیز گفت: در شهرستان های با وضعیت نارنجی مشاغل گروه های یک و ۲ 
اجازه فعالیت خواهند داشت و گروه های ۳ و ۴ همچنان تعطیل خواهند 

بود و در شهرستان های زرد نیز تنها گروه ۴ تعطیل است.  
خوش اقبال در خصوص وضعیت کارکنان ادارات استان نیز گفت: در 
شهرستانهای با وضعیت نارنجی، کارکنان ادارات ضروری با تشخیص مقام 
بالاتر تا یک سوم کارکنان و دستگاه های غیرضروری تا یک دوم کارکنان 
فعالیت می کنند.معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری کرمانشاه 
خاطرنشــان کرد: با توجه به شکنندگی شرایط شهرستان ها و در پیش 
بودن سرما احتمال بازگشت به شرایط سابق و قرمز شدن وضعیت استان 
همچنان وجود دارد لذا از تمام هم اســتانی ها استدعا داریم همچنان با 
نهایت حساســیت، رعایت پروتکل های بهداشــتی را داشته باشند و با 
محدودیــت ها و ممنوعیت ها همراهی کنند.۶۴۰ نفر با علایم کرونا در 

مراکز درمانی کرمانشاه بستری هستند.

اصفهان - محسن راعی -  محدودیت دوام 
ذخایر فسیلی، آلودگی های زیست محیطی، 
افزایــش جمعیت  و به دنبــال آن افزایش 
ضریب مصــرف، همگی مباحث مهمی می 
باشــند که می بایست در یافتن راهکار های 
مناسب برای حل آنها به خصوص بحران  های 

زیست محیطی، راهکاری عملی یافت.
در این میان استفاده از انرژی  های تجدید 
پذیر یعنی اســتفاده از منابع انرژی که در 
مقایســه با طول عمر انســان ها به صورت 
مــداوم در حال جایگزینی هســتند مانند 
انرژی خورشید ، انرژی باد، انرژی امواج دریا، 
و … از بهترین راهکار  های پیش روی بشر 

به شمار می رود.
 حســین امیری با اشــاره بــه اقدامات 
شــهرداری اصفهان در خصوص استفاده از 
انرژی های تجدید پذیر گفت: شــهرداری 
اصفهان به عنوان شهر پیشتاز در استفاده از 
انرژی های تجدید پذیر )خورشیدی( تاکنون 
توانســته اســت بیش از ۵۰ درصد از سهم 
تکلیفــی ۲۰ درصدی از مصرف انرژی خود 
را از طریق احداث نیروگاههای فتوولتاییک 

به انجام رساند.
معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان 

ادامه داد:  سال جاری منطقه ۱۵ شهرداری 
موفق شــده است به تنهایی و در شرایط بد 

اقتصادی و رشد تورم نسبت به تامین اعتبار 
احداث نیروگاه فتوولتاییک ، ۶ برابر ســهم 

تکلیفی ۲۰ درصدی خود اقدام نماید .
وی به نیروگاه در دست احداث شهرداری 
منطقه ۱۵ اشــاره کرد و گفت: نیروگاه در 
دست احداث شهرداری منطقه ۱۵با تامین 
اعتبــاری حدود ۱۲ میلیارد ریال در مرحله 

انتخاب پیمانکار می باشد .
امیری افزود: این نیروگاه با ظرفیت اسمی 
۶۰ کیلووات و متشــکل از ۳ دستگاه مبدل 
DC به AC و ۱۵۰ عدد پنل خورشیدی ۴۰۰
وات می باشد که قادر خواهد بود سالانه بیش 
از ۱۲۰ مگاوات برق خورشــیدی تولید و به 

شبکه برق سراسری تزریق نماید .
 حسین امیری دوره بازگشت سرمایه اولیه 
این نیروگاه حدود ۶ سال دانست و ادامه داد: 
در صورت افزایش قیمــت خرید تضمینی 
توســط وزارت محترم نیرو دوره بازگشــت 
سرمایه اولیه می تواند به ۴ سال کاهش یابد.

امیری به محل نصب نیروگاه فتوولتاییک 
منطقه ۱۵ اشــاره کرد و ادامــه داد: محل 
احداث نیروگاه ۶۰ کیلوواتی شهرداری منطقه 
پانزده واقع در محل پشت بام ساختمان اداری 

آن شهرداری می باشد.

با احداث نیروگاه فتوولتاییک منطقه ۱۵

تزریق سالانه ۱۲۰ مگاوات برق خورشیدی به شبکه برق سراسری

میز خدمت پخش فرآورده های نفتی در مناطق محروم استان مرکزی تشکیل شد
مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه استان مرکزی گفت: میز 
خدمت این نهاد با هدف تسهیل در توزیع گاز مایع و نفت سفید امسال در 

روستاهای دورافتاده و محروم این استان تشکیل شده است. 
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد : »سعید جمشیدی« افزود: میز خدمت پخش 
فرآورده های نفتی اســتان مرکزی با حضور کارکنان این نهاد برای ثبت نام 
خانوارهای متقاضی دریافت گاز مایع و نفت ســفید در تمامی روستاهای 
محروم اســتان که از امکان انشعاب گاز شهری برخوردار نیستند، تشکیل 

شده است.
وی ادامه داد: با توجه به نزدیک شدن به فصل سرما و نیاز خانوارها به 
لوازم گرمایشی و فرآورده های نفتی، این نهاد برای خدمت گذاری بیشتر و 
تامین رفاه خانوارهای ساکن در مناطق محروم استانروندی را مهیا کرده که 
فرآیند ثبت نام خانوارها برای دریافت گاز مایع و نفت سفید با توجه به شیوع 
کرونا تسهیل شود و این امکانات در اسرع وقت در اختیار خانوارها قرار گیرد.
مدیر شــرکت پخش فرآورده های نفتی اســتان مرکزی اظهار داشت: 
تاکنون یک هزار و ۵۰۰ خانوار معادل ۹۰ درصد مجموع ساکنان روستاهای 

صعب العبور برای دریافت گاز مایع ثبت نام کرده اند و فرآیند ثبت اتقاضاها با 
تشکیل میز خدمت شتاب گرفته است.جمشیدی بیان کرد: ثبت نام شده های 

مشــمول می توانند با استفاده از دستگاه کارتخوان و با نرخ مصوب دولتی 
سوخت مورد نیاز خود را دریافت کنند.

وی اضافه کرد: خانوارهای ســاکن مناطقی که از انشــعاب گاز شهری 
برخوردار نیســتند نیــز باید با مراجعه به ســامانه »ســدف« به آدرس 
newtejaratassan ، مشخصات خود جمله کد پستی محل سکونت و شماره 
تلفن همراه و کارت عابر بانک و سایر مشخصات هویتی را بت کنند تا در 

دریافت گاز مایع و نفت سفید خود با مشکل مواجه نشوند.
جمشیدی در مورد موجودی گاز مایع استان مرکزی گفت: کمبودی در 
تامین این فرآورده برای وجود ندارد و این طرح برای رفاه حال خانوارهای 
بدون گاز شهری تدارک دیده شده که به راحتی و با قیمت مصوب دولتی 

بتوانند سوخت مورد نظر خود را به دست آورند.
۶۲ جایگاه ســی ان جی و ۹۱ جایگاه سوخت بنزین در نقاط مختلف 

استان مرکزی فعالیت می کنند.
بیش از 8۰۰ نفتکش در شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 

استان مرکزی فعالیت دارند.

 استاندار مازندران اثرگذاری شرایط کرونایی استان های 
گیلان و گلستان را بر وضعیت این استان بالا توصیف کرد 
و خواستار کنترل شدیدتر مبادی ورودی به مازندران در 

شهرستان های گلوگاه و رامسر شد.
رامســر مبدا ورودی خودروها و مسافران وگردشگران 
از اســتان گیلان و گلوگاه هم ورودی از استان گلستان 

به مازندران است.
طبق آخرین فهرست ستاد ملی مقابله با کرونا وضعیت 
کرونایی شهرستان گلوگاه در حال حاضر قرمز است و رامسر 

هم همچنان در وضعیت نارنجی قرار دارد.
احمد حسین زادگان شامگاه پنجشنبه در حاشیه جلسه 
ستاد استانی کرونا در شهرستان تنکابن بر ضرورت نظارت 
جدی بر اجرای محدودیت های جامع و هوشمند کرونایی 
تاکید کرد و افزود : تبدیل وضعیت کرونایی استان از قرمز 

به نارنجی به معنای عادی شدن وضعیت نیست.
وی تاکید کرد : اگر چه اجرای محدودیت های جامع 
طی ۲ هفته گذشــته تا حدودی از ایجاد بحران و شکل 
گیری موج سوم کرونا در استان جلوگیری کرد ، ولی خطر 
همچنان باقی است و مردم شرایط را عادی قلمداد نکنند و 

همچنان پروتکل ها را رعایت کنند.
نماینده عالی دولت در مازندران گفت : با توجه به بهتر 
شــدن وضعیت کرونا در شهرستان های غربی مازندران 

نســبت به شرق اســتان ، در این هفته مردم نیز باید با 
تداوم رعایت پروتکل های بهداشــتی این روند کاهشی 

را ادامه دهند.

وی از تمدید اعمال محدودیت های جامع کرونایی برای 
یک هفته دیگر خبر داد و افزود : انتظار است مردم فهیم 
مازندران با جدیت و تعامل در اجرای مصوبات کرونایی با 

مسئولان همکاری لازم را داشته باشند.
اســتاندار مازندران رفتار برخی شهروندان در مقابله با 
کرونا را غیر قابل قبول توصیف کرد و اظهار داشــت: بالا 
بودن آمارهای کرونایی در برخی شــهرها همچون آمل 
نتیجه رفتارها و مناســبات حاکم بر شهرســتان است و 
مــردم این مناطق باید رفتار خود را تغییر بدهند و خطر 

کرونا را جدی بگیرند.
حســین زادگان با تاکید بر این که بسیاری از مطب 
پزشکان در استان از مراکز پرخطر به شمار می روند ، بر 
ضرورت اتخاذ تدابیر ویژه برای کاهش خطر انتقال ویروس 

کرونا در این مطب ها تاکید کرد.
وی گفت : سوپرمارکت ها، نانوایی ها و بانک ها همچنان 
جزء مراکز پرخطر هستند و باید رعایت بیشتری در این 

مراکز صورت گیرد.
اســتاندار مازندران برای بررســی مسایل و مشکلات 
شهرستان های غرب استان به این منطقه سفر کرد. حسین 
زادگان صبح امروز در نشســت ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید استان با محوریت رفع مشکل پایانه گل و گیاه عباس 
آباد در فرمانداری این شهرستان شرکت و سپس از رینگ 

شهری عباس آباد - نشتارود بازدید کرد.
همچنین نشست ستاد مقابله با کرونا مازندران به ریاست 
حسین زادگان عصر امروز در شهرستان تنکابن برگزار شد.

 ارزش معاملات سهام در بورس منطقه ای مازندران این هفته افزایش بیش 
از ۲ برابری را نســبت به پنج روز کاری هفته گذشته ثبت کرد ، عملکردی 
که کارشناسان اقتصادی آن را نتیجه کسادی فعالیت سرمایه های سرگردان 

در بازارهای موازی می دانند.
 بورس منطقه ای مازندران دومین هفته آذر ماه را نیز با روند افزایشــی 
مبادله سهام پشت سر گذاشت . ارزش سهام مبادله شده این هفته بیش از 
۶ هزار و ۴۱۹ میلیارد ریال بود که افزایش ۱۱۰ درصدی را نسبت به هفته 

گذشته نشان می دهد.
فعالان بازار سرمایه در مازندران هفته پیش هم سه هزار و ۱۰۰ میلیارد 
ریال ســهام رد و بدل کرده بودند که نســبت به هفته قبل تر افزایش ۵۴ 

درصدی داشت.
این هفته هم سبد فروش سهام سنگین تر از خرید آنها توسط بورس بازارن 
مازنــدران بود به گونه ای که ۶۵ درصد ارزش معاملاتی معادل چهار هزار و 
۱۷۳ میلیارد ریال مربوط به فروش بود .  سهم سبد خرید هم این هفته ۲ 

هزار و ۲۴۵ میلیارد ریال اعلام شد.
تمایل به فروش سهام توسط فعالان بازار سرمایه مازندران در حالی رقم 
خورده اســت که شــاخص قیمت طی هفته جاری بر مدار افزایشی بود و با 
رشد  ۱۰۳ هزار و 8۰۵ واحدی در آخرین ساعت روز چهارشنبه در پله یک 

میلیون و ۴۷۰ هزار و ۹8۰ ایستاد. 
البته در حالی شاخص قیمت هفته جاری به بالاترین میزان خود در سه 
ماهه اخیر رسید که روز چهارشنبه برای دقایقی به یک میلیون و ۴8۰ هزار 

و ۷۲۱ واحد نیز رسیده بود. 
همچنین این هفته تعداد سهام معامله شده در بورس منطقه ای مازندران 
نیز رشد ۷۰ درصدی داشت و از حدود ۳۴۳ میلیون سهم در هفته گذشته 

به ۶۰8 میلیون و ۷۶۶ هزار و 88۷ سهم رسید. 
این هفته سهام شرکت های سرمایه گذاری بیشترین جذابیت را برای فعالان 
بازار ســرمایه مازندران داشتند و در این میان سهام شرکت سرمایه گذاری 
اعتماد آفرین پارســیان رکورددار معاملات هفتگی بود. پس از آن هم سهام 
شــرکت های نوش مازندران، سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی، صندوق 
سرمایه گذاری با درآمد ثابت کمند و بانک تجارت بیشترین ارزش معاملاتی 

هفته را به خود اختصاص دادند.
بورس مازندران این هفته در حالی به گرمای بازار بهاره و تابســتانه خود 

نزدیک شد که در ۲ ماه اخیر روند نزولی و عقب نشینی را در معاملات سهام 
تجربه کرده بود. 

 روی گردانی از بازارهای موازی
یک کارشناس بازار سرمایه و فعال در بازار منطقه ای بورس مازندران در 
باره روند افزایشی معاملات سهام طی هفته جاری و رشد ۱۱۰ درصدی ارزش 
آن به خبرنگار ایرنا گفت : این وضعیت ریشه در چندین عامل و رویداد دارد 

که دست در دست هم گذاشته و رونق بازار را به همراه آورده اند.
ســامی باباجانی مهم ترین عامل را افت شدید بازارهای موازی دانست و 
افزود : کاهش شدید قیمت ارز و فلزات گرانبها بار دیگر موجب روی گردانی 
و بی اعتمادی صاحبان سرمایه در استان و حتی کشور به این بازارها و روی 

آوری به بازار سرمایه شده است. 
وی ادامــه داد : به اصطلاح قهر صاحبان ســرمایه از ارزش رو به کاهش 
بازارهای موازی باعث استقبال از بورس شده و سرمایه های جدیدی را وارد 
بازار کرده است. از آنجایی که سرمایه همواره باید از پول کاغذی به محصول و 
یا سرمیاه گذاری تبدیل شود، بی اعتمادی به بازار ارز و فلزات گرانبها بار دیگر 

سرمایه های سرگردان را به سمت بورس هدایت کرده است. 
این کارشــناس بورس همچنین جذابیت بازار را از دیگر دلایل جنب و 
جوش بازار و ورود سرمایه های جدید عنوان کرد و گفت : در ماه های اخیر 

مســائل سیاسی و اقتصادی تاثیر منفی بر بازار و ارزش آن گذاشت و باعث 
شد بخش قابل توجهی از فعالان بازار سرمایه از آن خارج شوند و یا در فضای 
صبر و انتظار پیشه کنند.باباجانی رشد شاخص ها را از دلایل جذابیت برای 
بازگشت رونق به بازار بورس توصیف کرد و افزود : اکنون قیمت ها هم برای 
فروش سهامدارانی که تاکنون منتظر ماندند و هم برای خرید سرمایه گذاران 

جدید جذاب شده است. 

 باز شدن نمادهای پالایشی
این کارشــناس اقتصادی  به باز شدن نماد پالایشی ها در هفته جاری به 
عنوان متغییر اثرگذار بر افزایش معاملات در مازندران و کشور اشاره کرد و 
گفت : این هفته شاهد باز شدن نماد شرکت های پالایشی یا همان دارا دوم 
بودیم ، سهمی که سرمایه نسبتا زیادی از اقشار مختلف مردم را به خود جلب 

کرد و پس از چند ماه انتظار سرانجام در بازار رونمایی شد. 
باباجانی افزود : از نکات قابل توجه در باز شدن نماد پالایشی ها بالا بودن 
قیمت آن بود زیرا برخلاف رویه عادی که باز شدن یک نماد در کف قیمت 
اتفاق می افتد، این هفته با حمایت دولت و ورود حقوقی ها، سهام پالایشگاهی 
ها در بالاترین قیمت باز شد که برای فعالان بازار به خصوص فروشندگان بسیار 

جذاب بود و تقریبا سود ۲۰ تا ۳۰ درصدی را به دنبال داشت. 
وی همچنین تزریق ۱۰ هزار میلیارد ریالی از صندوق توسعه ملی به بازار 
سرمایه را نیز در جنب و جوش بازار اثرگذار دانست و گفت : این اتفاق تکان 
بزرگی به شاخص های بازار وارد کرد و بورس را به سمت جلو حرکت داد. 

این فعال بازار سرمایه در مازندران در مورد آینده بازار بورس هم گفت : 
بورس بازاری پویا است که متغیرهای متنوعی بر آن تاثیر می گذارد اعم از 
مسائل اجتماعی ، سیاست داخلی ، سیاست خارجی ، مسائل منطقه ای و 
همچنین تغییرات در اقتصاد کشورهای دیگر به صورت مستقیم بر بازار بورس 
اثر گذار خواهد بود. باباجانی افزود : اما در کوتاه مدت انتظار می رود بورس 
ایران روند رو به رشــدی را طی کند و شاهد پویایی بیشتر این بازار باشیم. 
البته در این میان فعالان بازار نه تنها نباید بدون مطالعه در آن فعالیت کنند، 

بلکه نباید درگیر شایعات و حرف های غیرکارشناسی شوند. 
وی تاکید کرد : در شرایط عادی بورس امن ترین محل برای سرمایه گذاری 
است که در صورت ورود سرمایه به بخش تولید می تواند پویایی اقتصادی را 

نیز به همراه داشته باشد. 

استاندار خواستار کنترل شدیدتر مبادی ورودی مازندران شد

رونق بورس مازندران در کسادی بازارهای موازی
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/15

شماره : 967

رسیدن به فینال آسیا برای پرسپولیس معنا و مفهوم زیادی دارد

ورزش همگانی راهکار عبور از یکنواختی زندگی است
ســرمربی تیم پارکور دختران با اشــاره به تعطیلی 
باشگاه های ورزشــی و عدم تحرک در دوران قرنطینه 
گفت: ورزش همگانی، نسخه ای برای گذر از آسیب های 

جسمی و روانی دوران کرونا محسوب می شود.
»مریــم صدیقیــان راد« ضمن تأکید بــر رعایت 
دســتورالعمل های ستاد ملی مبارزه با کرولا در ورزش 
اظهار داشت: شرایطی که این روزها از روی اجبار و به 
خاطر ویروس کرونا به کشور تحمیل شده است می تواند 
تمرینی برای عبور از چالش های مختلف باشد. البته این 
شــرایط هر چند در نهایت منجر به قطع زنجیره کرونا 
می شود اما اگر این خانه نشینی به عدم تحرک و چاقی 
منجر شود بدون شک در دوران پساکرونا شاهد برخی 

از آسیب های جسمی و روانی خواهیم بود.
سرمربی تیم پارکور دختران ادامه داد: توصیه می شود 
که ورزش در بعد همگانی آن به صورت جدی در دستور 
کار شهروندان و نهادهای مسوول قرار گیرد. اینکه تاکید 
بر ورزش و فعالیت بدنی یک اصل انکارناپذیر به شمار 
می رود دلایل مختلف جسمی و روحی زیادی دارد که 
بخشــی از آن باید برای مردم جامعه بیان شود. دلایلی 
که اگر مردم نســبت به آن آگاه باشند بی تردید بیشتر 

به سمت وسوی ورزش خواهند آمد.
وی با بیان اینکه داشــتن فعالیت فیزیکی در دوان 

خانه نشــینی برای هر سن و نسلی یک ضرورت است، 
افزود: فعالیت بدنی را نباید تنها آن را به فعالیت ورزشی 
منتهی کنیم بلکه انجام کار سبک، پیاده روی، تفریح با 
رعایت دســتورالعمل بهداشتی و کار در منزل از جمله 
فعالیت هایی هستند که می تواند هیجان را در فرد ایجاد 
کنــد و یکنواختی زندگی را از بین ببرد. اینکه در این 

دوره زمانی و شرایط سخت کرونایی به ورزش به عنوان 
یکی از ابزارهای عبور از مشکلات تأکید می شود به آن 
خاطر است که شیوع ویروس کرونا خود موجب ایجاد 
ترسی شد که بسیاری از فعالیت های بدنی را تحت تاثیر 
قــرار داد. ورزش خانگــی می تواند با غلبه بر این ترس 
هیجــان را به زندگی تزریق کنــد و این هیجان خود 

سیستم ایمنی بدن را تقویت خواهد کرد.
صدیقیان راد با بیان اینکه ترس و اســترس منشــا 
بســیاری از مشکلات روانی است، افزود: لازمه غلبه بر 
ترس و استرس ورزش است اما برای شهروندان عادی 
فعالیت ورزشی باید در حد متوسط انجام شود. ورزش 
شدید باعث سرکوب سیستم ایمنی بدن می شود و باید 
با شدت متوسط پیگیری شود چون فعالیت شدید خود 
بر سیستم ایمنی بدن تاثیر منفی دارد.این مربی ورزشی 
در ادامه گذری بر شرایط زنان خانه دار زد و گفت: اگر 
بخواهیم یک مقایسه بین زنان و مردان داشته باشیم باید 
گفت که تعدد نقش در زنان موجب شده تا آنان نسبت 
به مردان استرس بیشتری را تجربه کنند؛ استرسی که 
باعث خواهد شد تا سطح ایمنی آنان کاهش پیدا کند.
وی در پایان تصریح کرد: فعالیت بدنی در شــرایط 
محدودیت هــای کرونایی می توانــد تجربه خوبی برای 
آینده باشد زیرا هنوز مشخص نشده که این ویروس تا 
چه زمانی در ایران حضور دارد و چه زمانی قرار اســت 
پایان یابد. البته تنها کرونا نیست بلکه در آینده ممکن 
اســت که بیماری های دیگری رخ دهد و شرایط مشابه 
ایجاد کند نباید انتظار داشته باشیم تا شرایط را تجربه 
کنیم بلکه با فعالیت لازم خود را برای تجربه شــرایط 

جدید آماده کنیم.

مربی تیم پرســپولیس به رویترز گفت: 
پس از چند تغییر در فصل گذشته از جمله 
اضافه شدن سرمربی و بازیکنان جدید در 
بازی های داخلی و آسیایی، رسیدن به فینال 
پس از آن چالش های دشوار، برای  ما معنا و 

مفهوم زیادی دارد.
کریــم باقری در گفت وگو با خبرگزاری 
»رویترز« اظهار داشت: نتایج بسیار مثبتی 
را با قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا خواهیم 
دیــد. همچنین قهرمانی از نظر مالی به ما 
کمک می کند و از منظر بزرگتر استعدادهای 
جــوان را ترغیب به روی آوردن به فوتبال 
خواهد کرد تا تلاش خود را برای حرفه ای 

شدن ادامه دهند.
وی افزود: قهرمانی سبب تشویق جوانان 
برای دستیابی به موفقیت می شود تا بتوانند 
آرزوهای خود را ادامه دهند. وقتی این قضیه 
رخ دهد، فوتبال در سراسر ایران در سطح 
باشگاهی و ملی شــکوفا می شود. در کنار 
آن یکسری بازیکن آموزش دیده داریم که 

می توانند آینده تیم ملی را بسازند.
مربی پرسپولیس با اشاره به اینکه باید 
روحیه خود را بالا نگــه داریم، گفت: باید 
تمرکزمــان را حفظ کنیم و برای کســب 
پیروزی انگیزه لازم را داشــته باشــیم. در 
دیدارهای داخلی ایران هم به مصاف رقبای 
سرســختی می رویم و تمام تلاش مان این 
است تا در آن بازی ها نتیجه مثبتی بدست 
بیاوریم. این موضوع ســبب تقویت روحیه 

تیم پیش از سفر به قطر می شود.
وی با بیان اینکه پرســپولیس عیســی 
آل کثیر را برای دیدار فینال لیگ قهرمانان 
آسیا در اختیار ندارد، افزود: عیسی مهاجمی 

بود که پیش از دیدار با النصر عربستان در 
مرحله نیمه نهایی به خاطر شادی گلش و 
آنچه که تبعیض نژادی تفســیر کردند، با 

محرومیت ای اف سی روبرو شد.
باقری ادامه داد: وحید امیری و احسان 
پهلــوان نیز به خاطر دریافت کارت زرد در 
مرحله نیمه نهایی در دیدار فینال نمی توانند 
سرخپوشــان را همراهی کنند. در کنار آن 
شجاع خلیل زاده هم با جدایی از پرسپولیس 
به تیم الریان قطر پیوست. بشار رسن در ماه 
اکتبر گفته بود که قصد ترک پرســپولیس 
را دارد امــا برای ماندن در این تیم متقاعد 
شــد، بازیکنی که در فینال دو سال پیش 

لیگ قهرمانان اروپا در شکست پرسپولیس 
مقابــل کاشــیما آنتلرز نقــش کلیدی در 

پرسپولیس داشت.
مربی پرسپولیس اضافه کرد: از آن زمان 
تاکنــون خیلی چیزها در ایــن تیم ایرانی 
تغییر کرده است. برانکو ایوانکوویچ سرمربی 
کروات در ژوئن ۲۰۱۹ از پرسپولیس جدا 
شد و جانشین او، یحیی گل محمدی مدافع 
پیشین تیم ملی ایران بر تغییر بازیکنان این 

تیم نظارت داشته است.
وی تصریــح کرد: پس از چند تغییر در 
فصل گذشته از جمله اضافه شدن سرمربی 
و بازیکنان جدیــد، در بازی های داخلی و 

آسیایی کار ســختی در پیش داشتیم. به 
همین دلیل رســیدن به فینال پس از آن 
چالش های دشــوار، برای  ما معنا و مفهوم 
زیادی دارد.باقری اظهار داشــت: برگزاری 
بیشــتر بازی های این فصل لیگ قهرمانان 
آســیا به صورت متمرکــز و بدون حضور 
تماشــاگران در قطر باعث ایجاد وضعیت 
مالی نامطلوبی در باشگاه پرسپولیس شده 
است. همچنین جایزه جذاب چهار میلیون 
دلاری بــرای قهرمانی در این مســابقات، 
انگیــزه زیادی در بازیکنــان و اعضای این 
تیم به وجود آورده است.  وی افزود: هرچند 
پرسپولیس این شانس را دارد تا پس از تیم 

پاس تهران که در سال ۱۹۹۳ به قهرمانی 
آسیا رسید، اولین تیم ایرانی باشد که بر قله 
آســیا بایستد. کسب جام در هر تورنمنتی 
شــیرین اســت. اگر ما با جام قهرمانی در 
چمدان های خود به ایــران برگردیم، این 
افتخــاری نه تنها برای پرســپولیس، بلکه 
افتخاری برای کل خانــواده فوتبال ایران 

محسوب می شود.
تیم فوتبال پرســپولیس با قهرمانی در 
منطقه غرب لیگ قهرمانان آسیا، فینالیست 
این مســابقات شده اســت و باید روز ۲۹ 
آذر به مصاف قهرمــان منطقه غرب برود. 
سرخپوشان در مرحله نیمه نهایی مسابقات، 

النصر عربستان را شکست دادند.
النصر بلافاصله پس از شکســت مقابل 
پرســپولیس، پرونده شکایت از این تیم را 
در کنفدراسیون آســیا مطرح کرد. ادعای 
این باشگاه عربســتانی این بود که پنجره 
نقل و انتقالاتی پرســپولیس با حکم فیفا 
بســته شــده و این تیم اجازه نداشــت از 
کند.شکایت  اســتفاده  بازیکنان جدیدش 
النصر در ۲ مرحلــه در کمیته انضباطی و 
کمیته استیناف کنفدراسیون فوتبال آسیا 
رد شــد تا این باشگاه شکایت جدید خود 
را به دادگاه عالی ورزش ببرد. امروز برخی 
رسانه ها خبر دادند که دادگاه عالی ورزش 
از کنفدراســیون آسیا خواســته که زمان 
برگزاری فینال لیگ قهرمانان را به تعویق 
بیندازد تا رای پرونده اعلام شود.همچنین 
به دنبال محالفت باشــگاه پرســپولیس با 
رســیدگی فوری به پرونده شکایت باشگاه 
النصر عربســتان و اعلام ایــن موضوع به 
دادگاه حکمیت ورزش )کاس(، رســیدگی 
به این پرونده براساس اعلام کاس از فوریت 
خارج و به طور عادی پیگیری خواهد شد.

وکلای باشگاه النصر آب در هاون می کوبند

تدبیر کلیدی دولت برای افتخار آفرینی زنان

 پیروزی رم و گلاسکو رنجرز در لیگ اروپا
تیم های رم ایتالیا و گلاسکو رنجرز اسکاتلند موفق به شکست حریفان 

خود در لیگ اروپا شدند.
در ادامــه دیدارهای هفته پنجم لیگ اروپا رم ایتالیا که از پیش صعود 
خود را به مرحله حذفی قطعی کرده بود توانست یانگ بویز سوئیس را ۳ 

بر یک شکست دهد.
آرسنال نیز که داربی شمال لندن برابر تاتنهام را در پیش دارد توانست 

۴ بر یک راپیدوین اتریش را شکست دهد و به مسیر پیروزی برگردد.
گلاسکو رنجرز در خانه در حالی که از استاندارد لیژ بلژیک عقب افتاده 
بود توانست ۳ بر ۲ به برتری برسد تا شاگردان استیون جرارد در ادامه نتایج 

خوب این فصل خود یک برد دیگر به دست بیاورند.
بایر لورکوزن نیز در فرانســه توانست نیس را با نتیجه ۳ بر ۲  شکست 

دهد و صعود خود را به دور حذفی قطعی کند.
هفته پایانی مرحله گروهی لیگ اروپا هفته آینده برگزار می شود تا تیم 

های صعود کرده به دور حذفی مشخص شوند.

 خوشحالم هواداران مان را در ورزشگاه دیدیم
ســرمربی آرسنال از حضور تماشــاگران محدود در بازی تیمش برابر 

راپیدوین در لیگ اروپا ابراز خوشحالی کرد.
به گزارش ساکرنت، آرسنال  در ادامه دیدارهای هفته پنجم لیگ اروپا 
توانست ۴ بر یک راپیدوین اتریش را شکست دهد و به مسیر پیروزی برگردد. 
در این بازی با نظر مساعد دولت انگلیس، ۲ هزار هوادار آرسنال توانستند در 

ورزشگاه حاضر شوند و بازی تیم شان را از نزدیک تماشا کنند. 
از زمان ورود ممنوعیت حضور تماشاگرها به دلیل شیوع ویروس کرونا، این 
اولین بار است که هواداران اجازه بازگشت به ورزشگاه خانگی آرسنال را دارند.

مایکل آرتتا بعد از این دیدار گفت:  این یک احســاس خاص است، من 
بسیار خوشــحالم که طرفداران برگشتند. فکر می کنم آن ها سهم بزرگی 
در پیروزی داشتند. فقط ۲ هزار هوادار وجود داشت، اما تصور این بود که 
تعداد بســیار بیش تری حضور دارند. آن ها بسیار از تیم حمایت می کردند، 
بســیار تشویق می کردند و بچه ها گفتند که احساس این حمایت و انرژی 
برای آن ها مهم است. بسیار سپاسگزارم که آمدید و از ما حمایت می کنید.  
بــدون هوادار فوتبال یک ورزش کاملًا متفاوت  اســت. بازیکنان تمرکز و 
احساسات خود را از دست می دهند. در پایان ما برای جلب رضایت هواداران 
بازی می کنیم. امیدوارم در بازی های بعدی نیز حضور بیش تری از هواداران 

را در ورزشگاه ها ببینیم.
آرسنال در بازی بعدی خود باید در لیگ اروپا برابر تاتنهام به میدان برود 
که در صدر جدول لیگ برتر انگلیس قرار دارد و این دیدار می تواند از اهمیت 

بالایی برای هر دو تیم لندنی برخوردار باشد.

 هواداران رئال هم چنان به زیدان اعتماد دارند
هواداران رئال مادرید معتقدند هم چنان باید به ســرمربی فرانســوی 

اعتماد کرد.
به گزارش آس، باید دید رئال مادرید اگر هفته آینده از لیگ قهرمانان اروپا 
حذف شود چه واکنشی نشان خواهد داد. صعود از مرحله گروهی بستگی 
به خود سفیدپوشان دارد اما شکست ۲ بر صفر مقابل شاختار در رابطه با 
پروژه زین الدین زیدان ابهام های زیادی را به وجود آورد. سرمربی که فاتح 
یازده عنوان شده است سخت ترین روزهای خود را در مادرید سپری می کند.

هواداران مادرید درباره آینده ســرمربی فرانســوی که سه سال پیاپی 
تیم شان را قهرمان لیگ قهرمانان کرد و دو بار فاتح لالیگا شد نظر دادند. در 
این نظرسنجی بیش از ۳۱ هزار نفر بهترین راه حل را برای مادرید انتخاب 
کردند. ۵۵ درصد اعلام کردند باید همچنان به زیدان اعتماد داشــت.  ۴۵ 
درصد دیگر معتقد بودند تغییر سرمربی می تواند شرایط سفیدپوشان را بهتر 
کند. ۳۳ درصد پوچتینو را به عنوان جانشین زیدان انتخاب کردند و تنها 
۱۲ درصد رائول گونسالس )سرمربی کاستیا( را گزینه مناسبی می دانستند. 
در هر صورت به نظر می رســد باشگاه تصمیم گرفته است اگر از لیگ 
قهرمانان حذف شود زیدان را برکنار کند که هواداران با آن مخالف هستند.

 بازیکنانم انگیزه ای برای لیگ اروپا ندارند
سرمربی تاتنهام با اعلام این که بازیکنان انگیزه ای برای لیگ اروپا ندارند 
عنوان کرد که قطعی شــدن صعود تیمش بــه مرحله حذفی بزرگ ترین 

دستاورد بود.
به گزارش دیلی تلگراف، تاتنهام در خانه لاســک به میدان رفت و در 
حالی که تا اواخر بازی از حریف پیش بود گل تساوی را دریافت کرد و این 
دیدار با تساوی ۳ بر ۳ به پایان رسید. گرت بیل از روی نقطه پنالتی، سون 

هیونگ مین و دله الی برای تاتنهام گلزنی کردند. 
ژوزه مورینیو بعد از این دیدار گفت: من قبلا می دانستم که انگیزه همه 
بازیکنان برای صعود از مرحله گروهی لیگ اروپا یکسان نیست و خیلی ها 
انگیزه کافی ندارند. با این حال، برخی از بازیکنان برای ما مهم هســتند و 
در هر شرایطی شما برای تعادل تیم باید چندین بازیکن از این دست را در 
زمین داشته باشید.او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: نتیجه بهتر 
از بازی بود. نیمه دوم بهتر از نیمه اول رقم خورد. تنها نتیجه خوب مسابقه 
این است که به مرحله حذفی صعود کردیم و در واقع صعود تیم قطعی شد 
و در صورتی که در هفته پایانی بتوانیم آنتورپ را شکست دهیم می توانیم 

به عنوان تیم نخست راهی مرحله حذفی رقابت ها شویم.
تاتنهام با ۱۰ امتیاز دومین تیم گروه J است. لاسک، در رده سوم قرار دارد  
و ۷ امتیاز دارد. اسپرز قبل از بازی با آنتورپ در لندن باید در خانه در لیگ 
برتر به دیدار آرسنال برود تا بتواند جایگاه خود را در صدر جدول رده بندی 
حفظ کند. دیداری که گفته می شود هری کین را در اختیار خواهد داشت 

و این بازیکن می تواند تیمش را در این دیدار همراهی کند.

 زوج رونالدو و موراتا برابر است با گل های فراوان 
ستاره پرتغالی و مهاجم اسپانیایی در کنار هم گل های زیادی را به ثمر 
رسانده اند.به گزارش بی ساکر، کریستیانو رونالدو تشنه گلزنی است و زمانی 
که بازیکنی هم چون آلــوارو موراتا در کنارش قرار می گیرد نتیجه خیلی 
مثبت می شــود. هر دو بازیکن در ۷۹ دیدار هم بازی بوده اند )۷۲ دیدار با 
رئال مادرید و هفت بازی با یوونتوس( و توانســتند بیش از یک گل را در 
هر مسابقه به ثمر برسانند. در مجموع موراتا و رونالدو ۹۶ گل با هم به ثمر 
رسانده اند یعنی در هر بازی که کنار هم بودند میانگین ۱ ۲۱. گل را به ثبت 
رسانده اند. آن ها در همه بازی ها گلزنی نکرده اند و مجموع عملکردشان چنین 
آماری را نشان می دهد.مهاجم پرتغالی و اسپانیایی در ۵8 بازی گلزنی کردند 
یعنی توانســتند در ۷۳.۴۲ درصد دیدارها دروازه حریفان شان را باز کنند 
و تنهــا در ۲۱ بازی ناکام بودنــد. در دیدارهایی که کنار هم بودند ۷۲.۱۵ 
درصد پیروزی )۵۷ بازی(، ۲۰.۲۵ درصد تساوی )۱۶ بازی( و ۷.۶۰ درصد 
شکست )شــش بازی( را به ثبت رساندند. این آمار بیش تر به حضورشان 
در رئال مادرید برمی گردد اما در یوونتوس، تیم کنونی شان در هفت بازی 

توانسته اند ۱۴ گل به ثمر برسانند.

 تصمیم برای حذف توپ طلا کمی زود بود
مهاجــم بایرن مونیخ تصمیم برای لغو توپ طلا را عجولانه خواند و در 

عین حال تاکید کرد از جوایز تیمی بیش تر لذت می برد.
به گزارش دیلی میل، روبرت لواندوفســکی، مهاجم بایرن مونیخ درباره 
فصل فوق العاده خود با بایرن مونیخ به صحبت پرداخت. گفته می شود روبرت 
لواندوفسکی، مهاجم لهستانی بایرن مونیخ به سبب کسب ۳ گانه شانس 
بالایی برای انتخاب به عنوان مرد ســال فیفا دارد که با رای کارشناســان، 

کاپیتان ها، سرمربی ها و روزنامه نگاران انتخاب خواهد شد.

وکیل باشگاه پرسپولیس با تاکید بر اینکه باشگاه النصر عربستان وکلای 
گردن کلفتی برای رسیدگی به پرونده شکایت از پرسپولیس استخدام کرده 

است، گفت: با این حال النصری ها آب در هاون می کوبند.
امیرساعد وکیل در خصوص آخرین وضعیت پرونده شکایت باشگاه النصر 
عربســتان از پرسپولیس ایران گفت: تیم النصر علاقه دارد »آب در هاون« 
بکوبد. ۱۲ آذر بود که باشــگاه پرســپولیس مطلع شد النصر شکایتی را به 
دیوان عدالت ورزش )CAS( برده است. دیوان عدالت ورزش درباره سه بحث
از ما نظر خواهی کرد یعنی درباره زبان رســیدگی در جلسه، تعداد داوران
و موضوع رســیدگی فوری در یک جدول زمانی محدود تا قبل از برگزاری

فینال لیگ قهرمانان آسیا که ما نظراتمان را ارائه دادیم.
وی افزود: باید از دقت و دلســوزی کادر مدیریتی باشگاه تشکر کنم. از
دو شب پیش با مدیرعامل باشگاه صحبت داشتم. ایشان مشاوره های لازم
را گرفتند. من هم تلاش کردم به نمایندگی از باشگاه با چهار وکیل خارجی
مذاکره کنم برای اینکه ببینیم مصلحت حقوقی باشــگاه این اســت که آیا
موضوع رسیدگی فوری را در دستور کار قرار بدهیم یا خیر. همگی با روحیه

برادرانه کنار تیم هستند تا خم به ابروی هواداران نیاید و خیالشان راحت باشد
یک تیم قهرمان به عنوان نماینده کشورمان در فینال آسیا شرکت می کند.
وکیل باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: به این جمعبندی رسیدیم رسیدگی
فوری در دادگاه CAS به صلاح پرسپولیس نیست. النصر هم علیه پرسپولیس
و هم علیه کنفدراسیون فوتبال آسیا شکایت کرده است. به فاصله دو ساعت
بعد از آنکه رسماً مخالفت کردیم نامه ای رسمی از CAS دریافت کردیم که
موضوع فرایند رسیدگی فوری از دستور کار خارج شد. به این ترتیب روند
رســیدگی عادی ادامه خواهد داشت.امیرساعد وکیل در خصوص اینکه آیا
ممکن است دادگاه CAS کنفدراسیون آسیا را مجبور به تغییر تاریخ فینال
آسیا کند؟ گفت: پرونده در جریان است و فعلًا اظهارنظری نمی کنم چون

ممکن است از طرف تیم مقابل مورد سوء استفاده قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه باشگاه النصر وکلای گردن کلفت و قوی دارد، ادامه داد:
در مرحله استیناف کنفدراسیون فوتبال آسیا تیم النصر سه وکیل داشت که
دو وکیل بین المللی شناخته شده حدود ۱۲۵ صفحه لایحه داده و آن را امضا
کرده بودند که با کمک مجموعه باشگاه، لایحه ما ۱۳۰ صفحه ای و کامل بود.

وکیل در پاسخ به این سئوال که آیا دلیل رد شکایت النصر از پرسپولیس
در AFC عدم ارائه این شکایت دو ساعت بعد از پایان بازی بوده است؟ اظهار 
کرد: در مرحله رسیدگی در کمیته انضباطی، این ایراد شکلی را گرفته بودند 
ولی در مرحله اســتیناف اگرچه باز هم به ماده ۵۹ برای رد پرونده اشــاره 
شده )ایراد شکلی( ولی به سایر ملاحظات در لایحه هم پرداختند. این طور 

نیست صرفاً به موضوع شکلی رسیدگی کرده باشند.
وکیل باشگاه پرسپولیس که با برنامه »ورزش و مردم« گفتگو می کرد، 
گفت: شــاید لازم باشــد این پیام را به وکلای النصر بگویم که »ای مگس 
عرصه سیمرغ نه جولانگه توست / عرض خود می بری و زحمت ما می داری. 
هواداران پرسپولیس مطمئن باشند نماینده آنها با اقتدار در فینال شرکت 
خواهد داشت.امیرســاعد وکیل در پایان درباره پرونده شکایت پرسپولیس 
از شجاع خلیل زاده هم اظهار کرد: ما به فدراسیون فوتبال شکایت کردیم. 
وکیل خلیل زاده یک هفته فرصت خواست تا به این پرونده رسیدگی شود. 
هر موقع کمیته تعیین وضعیت تصمیم بگیرد نسبت به ادامه روند باشگاه 

اقدام می کند.

ورزش زنان در دولت تدبیر و امید تنها به رشد مدال و 
افتخارات بین المللی ختم نمی شود بلکه در عرصه مدیریتی 

نیز اتفاقات چشمگیری در این بخش رخ داده است.
هر چند که کسب ۳ مدال طلا پارالمپیک و یک برنز 
المپیک توســط زنان ورزشکار ایران از اتفاقات بی نظیر 
ورزش ایران به شمار می رود اما اگر دستاور ورزشی هفت 
سال گذشته ایران به این چند مدال ختم شود بی تردید 
نمی توان به خوبی واقعیت های ورزش زنان ایران را بازگو 
کرد. یکی از مهمترین اتفاقــات ورزش زنان ایران ورود 
این قشــر به عرصه مدیریتی بــود که در دولت تدبیر و 
امید نسبت به دوره های پیشین رشد چشمگیری داشت. 
در این دوره مدیریت یکی از فدراســیون های المپیکی 
)ژیمناســتیک( به زنان رسید و زهارا اینچه درگاهی در 
سال ۱۳۹۶ با رای مجمع به عنوان رییس این فدراسیون 
انتخاب شــد. پس از وی فاطمه هاشــمی با رای کامل 
مجمع برای چندمین مرتبه به عنوان رییس فدراسیون 

ورزش های پیوند اعضا انتخاب شد.
البته ورود زنان به مدیریت ورزش تنها به این ۲ ختم 
نشــد بلکه در خردادماه سال ۱۳۹۷ »مریم بخشی« به 
عنوان نخســتین زن مدیرکل ورزش کشــور در استان 

گیلان معارفه شد.
اما بخش بزرگی از افتخارات زنان ایران به حضور در 
آوردگاه های بزرگ المپیک و پارالمپیک ختم می شود. 

دختران ورزشکار ایران اسلامی در سال ۲۰۱۶ با کسب ۹ 
سهمیه المپیک توانستند در تاریخ ورزش کشور از آتلانتا تا 
ریو رکورد شکنی کنند و در این آوردگاه بزرگ نخستین 
مدال المپیکی زنان ایران در تکواندو ضرب شد. اما هنر 
ورزشکاران زن ایرانی تنها به کسب سهمیه و یک مدال 
برنز در المپیک ختم نشد بلکه پارالمپین های ایرانی در 
سال ۲۰۱۶ نتایج خیره کننده ای رقم زدند که در تاریخ 
ورزش ایران کم نظیر بود. در این دوره از بازی های ساره 
جوانمردی و زهرا نعمتی سه مدال طلا را برای ایران به 
ارمغان آوردند و نعمتی به تنها زن ایرانی تبدیل شد که 

در هر ۲ تورنمنت المپیک و پارالمپیک حضور داشت.
پس از این دوره از بازی های »زهرا نعمتی« از سوی 
کمیته جهانی پارا المپیــک به عنوان یکی از پنج امزد 
برترین ورزشــکارهای معلول جهان معرفی شد که در 
نهایت بالاتر از  واتارا هوریه ژاپنی ستاره هاکی روی یخ 
معلولین، ایوان سیواک اوکراینی ،لیسا گسینک دانمارکی 
و آلبرتو سیمونللی ایتالیایی به عنوان برترین پارالمپین 

جهان انتخاب شد.
افتخارآفرینی یکی دیگر از دســتاوردهای کشور در 
هشت سال گذشته بود. از مجموع ۵۴ مدال به دست آمده 
توسط زنان ورزشکار ایرانی در بازی های آسیایی، پس از 
انقلاب ۳۳ مدال )سه طلا، ۱۷ نقره و ۱۳ برنز( در دولت 
تدبیر و امید کسب شده که بیش از ۲ برابر رشد داشته 

است. کسب نشان طلا مسابقت کبدی بازی های آسیایی 
توســط زنان ایرانی یکی از شاهکارهای ورزش کشور به 
شمار می رفت زیرا آنان با غلبه بر تیم هند قهرمان جهان 

و آسیا این عنوان را برای نخستین بار کسب کردند.
در کنار ورزشکاران المپیکی زنان پارالمپیکی نیز در 
بازی های آسیایی خوش درخشیدند و در آخرین دوره این 
بازی ها توانستند در ارتقا جایگاه ایران در جدول رده بندی 
مدال ها نقش مهمی داشته باشند. در بازی های پاراآسیایی 
۲۰۱8 جاکارتا، ۷۳ بانوی ورزشکار معلول که در هشت 
رشته دوومیدانی، تیرو کمان، تیراندازی، گلبال، والیبال 
نشسته، بســکتبال باویلچر، بوچیا و شطرنج با حریفان 
آســیایی وارد رقابت شدند، توانستند با کسب ۴۲ مدال 

توانستند رکورد بی نظیر ثبت کنند.
این در حالی است که آنان در بازی های گوانگژو ۲۰۱۰ 
با حضور ۲۴ بانوی ورزشکار در ۶ رشته ۱۴ نشان )۲طلا، 
۳ نقره و ۹ برنز( کســب شده بود و در بازی های ۲۰۱۴ 
اینچئون هم با حضور ۵۱ بانوی ورزشــکار ۲۳ مدال ) ۵ 

طلا، ۹ نقره و ۹ برنز( سهم آنها شد.
اما  بخشی از افتخارات ورزش زنان در ۶ سال اخیر: 

- کسب ۶۲ کرسی بین المللی 
- برپایی نخســتین کنگره  زنان حقوقدان ورزشــی 

جهان در ایران
- افتخار پرچمداری کاروان ایران توســــط  »زهرا 

نعمتی« در المپیک ۲۰۱۶ ریو، »آوا جوادی« در بازیهای 
المپیک زمستانی ۲۰۱۶ نروژ، »عشرت کردستانی« در 

پارالمپیک ۲۰۱۶ ریو
- افتخارآفرینی زهرا نعمتی در کســب سهمیه المپیک 
و پارالمپیک ۲۰۱۶ ریو دررشته تیراندازی با کمان برای 

نخستین بار
- تصدی ریاست فدراسیون های ورزشی توسط زنان

- انتصاب رییس گروه زنان استان های کشور به عنوان 
مشاور مدیران کل ورزش و جوانان

- عضویت زنان در شــورای ساماندهی پوشــش تیم 
های ملی بانوان با هدف سیاست گذاری و نظارت بر اجرا
 - عضویت زنان به عنوان نماینده ورزشــــکاران در 
مجامع انتخاباتی فدراســــیونهای ورزشی، نواب رییس 

زنان در فدراســیون های ورزشــی 
- افزایش تعداد اماکن ورزشــی ویــژه زنان به ۴۴۰ 

سالن ورزشی 
- احیا فدراسیون اسلامی ورزش زنان با هدف توسعه 

ورزش قهرمانی زنان در عرصه های بین المللی 
 - تعداد ورزشــکاران زن ســازمان یافته به بیش از 

۱۳ هزار نفر
- تعداد مربیان  زن ورزشی به بیش از ۱۰ هزار نفر

- اعزام ۱۳۷ نفر داور زن جهت قضاوت در رویدادهای 
بین المللی

رسیدن به فینال آسیا برای پرسپولیس معنا و مفهوم زیادی دارد

ورزش همگانی راهکار عبور از یکنواختی زندگی است
ســرمربی تیم پارکور دختران با اشــاره به تعطیلی 
باشگاه های ورزشــی و عدم تحرک در دوران قرنطینه 
گفت: ورزش همگانی، نسخه ای برای گذر از آسیب های 

جسمی و روانی دوران کرونا محسوب می شود.
»مریــم صدیقیــان راد« ضمن تأکید بــر رعایت 
دســتورالعمل های ستاد ملی مبارزه با کرولا در ورزش 
اظهار داشت: شرایطی که این روزها از روی اجبار و به 
خاطر ویروس کرونا به کشور تحمیل شده است می تواند 
تمرینی برای عبور از چالش های مختلف باشد. البته این 
شــرایط هر چند در نهایت منجر به قطع زنجیره کرونا 
می شود اما اگر این خانه نشینی به عدم تحرک و چاقی 
منجر شود بدون شک در دوران پساکرونا شاهد برخی 

از آسیب های جسمی و روانی خواهیم بود.
سرمربی تیم پارکور دختران ادامه داد: توصیه می شود 
که ورزش در بعد همگانی آن به صورت جدی در دستور 
کار شهروندان و نهادهای مسوول قرار گیرد. اینکه تاکید 
بر ورزش و فعالیت بدنی یک اصل انکارناپذیر به شمار 
می رود دلایل مختلف جسمی و روحی زیادی دارد که 
بخشــی از آن باید برای مردم جامعه بیان شود. دلایلی 
که اگر مردم نســبت به آن آگاه باشند بی تردید بیشتر 

به سمت وسوی ورزش خواهند آمد.
وی با بیان اینکه داشــتن فعالیت فیزیکی در دوان 

خانه نشــینی برای هر سن و نسلی یک ضرورت است، 
افزود: فعالیت بدنی را نباید تنها آن را به فعالیت ورزشی 
منتهی کنیم بلکه انجام کار سبک، پیاده روی، تفریح با 
رعایت دســتورالعمل بهداشتی و کار در منزل از جمله 
فعالیت هایی هستند که می تواند هیجان را در فرد ایجاد 
کنــد و یکنواختی زندگی را از بین ببرد. اینکه در این 

دوره زمانی و شرایط سخت کرونایی به ورزش به عنوان 
یکی از ابزارهای عبور از مشکلات تأکید می شود به آن 
خاطر است که شیوع ویروس کرونا خود موجب ایجاد 
ترسی شد که بسیاری از فعالیت های بدنی را تحت تاثیر 
قــرار داد. ورزش خانگــی می تواند با غلبه بر این ترس 
هیجــان را به زندگی تزریق کنــد و این هیجان خود 

سیستم ایمنی بدن را تقویت خواهد کرد.
صدیقیان راد با بیان اینکه ترس و اســترس منشــا 
بســیاری از مشکلات روانی است، افزود: لازمه غلبه بر 
ترس و استرس ورزش است اما برای شهروندان عادی 
فعالیت ورزشی باید در حد متوسط انجام شود. ورزش 
شدید باعث سرکوب سیستم ایمنی بدن می شود و باید 
با شدت متوسط پیگیری شود چون فعالیت شدید خود 
بر سیستم ایمنی بدن تاثیر منفی دارد.این مربی ورزشی 
در ادامه گذری بر شرایط زنان خانه دار زد و گفت: اگر 
بخواهیم یک مقایسه بین زنان و مردان داشته باشیم باید 
گفت که تعدد نقش در زنان موجب شده تا آنان نسبت 
به مردان استرس بیشتری را تجربه کنند؛ استرسی که 
باعث خواهد شد تا سطح ایمنی آنان کاهش پیدا کند.

وی در پایان تصریح کرد: فعالیت بدنی در شــرایط 
محدودیت هــای کرونایی می توانــد تجربه خوبی برای 
آینده باشد زیرا هنوز مشخص نشده که این ویروس تا 
چه زمانی در ایران حضور دارد و چه زمانی قرار اســت 
پایان یابد. البته تنها کرونا نیست بلکه در آینده ممکن 
اســت که بیماری های دیگری رخ دهد و شرایط مشابه 
ایجاد کند نباید انتظار داشته باشیم تا شرایط را تجربه 
کنیم بلکه با فعالیت لازم خود را برای تجربه شــرایط 

جدید آماده کنیم.

مربی تیم پرســپولیس به رویترز گفت: 
پس از چند تغییر در فصل گذشته از جمله 
اضافه شدن سرمربی و بازیکنان جدید در 
بازی های داخلی و آسیایی، رسیدن به فینال 
پس از آن چالش های دشوار، برای  ما معنا و 

مفهوم زیادی دارد.
کریــم باقری در گفت وگو با خبرگزاری 
»رویترز« اظهار داشت: نتایج بسیار مثبتی 
را با قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا خواهیم 
دیــد. همچنین قهرمانی از نظر مالی به ما 
کمک می کند و از منظر بزرگتر استعدادهای 
جــوان را ترغیب به روی آوردن به فوتبال 
خواهد کرد تا تلاش خود را برای حرفه ای 

شدن ادامه دهند.
وی افزود: قهرمانی سبب تشویق جوانان 
برای دستیابی به موفقیت می شود تا بتوانند 
آرزوهای خود را ادامه دهند. وقتی این قضیه 
رخ دهد، فوتبال در سراسر ایران در سطح 
باشگاهی و ملی شــکوفا می شود. در کنار 
آن یکسری بازیکن آموزش دیده داریم که 

می توانند آینده تیم ملی را بسازند.
مربی پرسپولیس با اشاره به اینکه باید 
روحیه خود را بالا نگــه داریم، گفت: باید 
تمرکزمــان را حفظ کنیم و برای کســب 
پیروزی انگیزه لازم را داشــته باشــیم. در 
دیدارهای داخلی ایران هم به مصاف رقبای 
سرســختی می رویم و تمام تلاش مان این 
است تا در آن بازی ها نتیجه مثبتی بدست 
بیاوریم. این موضوع ســبب تقویت روحیه 

تیم پیش از سفر به قطر می شود.
وی با بیان اینکه پرســپولیس عیســی 
آل کثیر را برای دیدار فینال لیگ قهرمانان 
آسیا در اختیار ندارد، افزود: عیسی مهاجمی 

بود که پیش از دیدار با النصر عربستان در 
مرحله نیمه نهایی به خاطر شادی گلش و 
آنچه که تبعیض نژادی تفســیر کردند، با 

محرومیت ای اف سی روبرو شد.
باقری ادامه داد: وحید امیری و احسان 
پهلــوان نیز به خاطر دریافت کارت زرد در 
مرحله نیمه نهایی در دیدار فینال نمی توانند 
سرخپوشــان را همراهی کنند. در کنار آن 
شجاع خلیل زاده هم با جدایی از پرسپولیس 
به تیم الریان قطر پیوست. بشار رسن در ماه 
اکتبر گفته بود که قصد ترک پرســپولیس 
را دارد امــا برای ماندن در این تیم متقاعد 
شــد، بازیکنی که در فینال دو سال پیش 

لیگ قهرمانان اروپا در شکست پرسپولیس 
مقابــل کاشــیما آنتلرز نقــش کلیدی در 

پرسپولیس داشت.
مربی پرسپولیس اضافه کرد: از آن زمان 
تاکنــون خیلی چیزها در ایــن تیم ایرانی 
تغییر کرده است. برانکو ایوانکوویچ سرمربی 
کروات در ژوئن ۲۰۱۹ از پرسپولیس جدا 
شد و جانشین او، یحیی گل محمدی مدافع 
پیشین تیم ملی ایران بر تغییر بازیکنان این 

تیم نظارت داشته است.
وی تصریــح کرد: پس از چند تغییر در 
فصل گذشته از جمله اضافه شدن سرمربی 
و بازیکنان جدیــد، در بازی های داخلی و 

آسیایی کار ســختی در پیش داشتیم. به 
همین دلیل رســیدن به فینال پس از آن 
چالش های دشــوار، برای  ما معنا و مفهوم 
زیادی دارد.باقری اظهار داشــت: برگزاری 
بیشــتر بازی های این فصل لیگ قهرمانان 
آســیا به صورت متمرکــز و بدون حضور 
تماشــاگران در قطر باعث ایجاد وضعیت 
مالی نامطلوبی در باشگاه پرسپولیس شده 
است. همچنین جایزه جذاب چهار میلیون 
دلاری بــرای قهرمانی در این مســابقات، 
انگیــزه زیادی در بازیکنــان و اعضای این 
تیم به وجود آورده است.  وی افزود: هرچند 
پرسپولیس این شانس را دارد تا پس از تیم 

پاس تهران که در سال ۱۹۹۳ به قهرمانی 
آسیا رسید، اولین تیم ایرانی باشد که بر قله 
آســیا بایستد. کسب جام در هر تورنمنتی 
شــیرین اســت. اگر ما با جام قهرمانی در 
چمدان های خود به ایــران برگردیم، این 
افتخــاری نه تنها برای پرســپولیس، بلکه 
افتخاری برای کل خانــواده فوتبال ایران 

محسوب می شود.
تیم فوتبال پرســپولیس با قهرمانی در 
منطقه غرب لیگ قهرمانان آسیا، فینالیست 
این مســابقات شده اســت و باید روز ۲۹ 
آذر به مصاف قهرمــان منطقه غرب برود. 
سرخپوشان در مرحله نیمه نهایی مسابقات، 

النصر عربستان را شکست دادند.
النصر بلافاصله پس از شکســت مقابل 
پرســپولیس، پرونده شکایت از این تیم را 
در کنفدراسیون آســیا مطرح کرد. ادعای 
این باشگاه عربســتانی این بود که پنجره 
نقل و انتقالاتی پرســپولیس با حکم فیفا 
بســته شــده و این تیم اجازه نداشــت از 
کند.شکایت  اســتفاده  بازیکنان جدیدش 
النصر در ۲ مرحلــه در کمیته انضباطی و 
کمیته استیناف کنفدراسیون فوتبال آسیا 
رد شــد تا این باشگاه شکایت جدید خود 
را به دادگاه عالی ورزش ببرد. امروز برخی 
رسانه ها خبر دادند که دادگاه عالی ورزش 
از کنفدراســیون آسیا خواســته که زمان 
برگزاری فینال لیگ قهرمانان را به تعویق 
بیندازد تا رای پرونده اعلام شود.همچنین 
به دنبال محالفت باشــگاه پرســپولیس با 
رســیدگی فوری به پرونده شکایت باشگاه 
النصر عربســتان و اعلام ایــن موضوع به 
دادگاه حکمیت ورزش )کاس(، رســیدگی 
به این پرونده براساس اعلام کاس از فوریت 
خارج و به طور عادی پیگیری خواهد شد.

وکلای باشگاه النصر آب در هاون می کوبند

تدبیر کلیدی دولت برای افتخار آفرینی زنان

 پیروزی رم و گلاسکو رنجرز در لیگ اروپا
تیم های رم ایتالیا و گلاسکو رنجرز اسکاتلند موفق به شکست حریفان 

خود در لیگ اروپا شدند.
در ادامــه دیدارهای هفته پنجم لیگ اروپا رم ایتالیا که از پیش صعود 
خود را به مرحله حذفی قطعی کرده بود توانست یانگ بویز سوئیس را ۳ 

بر یک شکست دهد.
آرسنال نیز که داربی شمال لندن برابر تاتنهام را در پیش دارد توانست 

۴ بر یک راپیدوین اتریش را شکست دهد و به مسیر پیروزی برگردد.
گلاسکو رنجرز در خانه در حالی که از استاندارد لیژ بلژیک عقب افتاده 
بود توانست ۳ بر ۲ به برتری برسد تا شاگردان استیون جرارد در ادامه نتایج 

خوب این فصل خود یک برد دیگر به دست بیاورند.
بایر لورکوزن نیز در فرانســه توانست نیس را با نتیجه ۳ بر ۲  شکست 

دهد و صعود خود را به دور حذفی قطعی کند.
هفته پایانی مرحله گروهی لیگ اروپا هفته آینده برگزار می شود تا تیم 

های صعود کرده به دور حذفی مشخص شوند.

 خوشحالم هواداران مان را در ورزشگاه دیدیم
ســرمربی آرسنال از حضور تماشــاگران محدود در بازی تیمش برابر 

راپیدوین در لیگ اروپا ابراز خوشحالی کرد.
به گزارش ساکرنت، آرسنال  در ادامه دیدارهای هفته پنجم لیگ اروپا 
توانست ۴ بر یک راپیدوین اتریش را شکست دهد و به مسیر پیروزی برگردد. 
در این بازی با نظر مساعد دولت انگلیس، ۲ هزار هوادار آرسنال توانستند در 

ورزشگاه حاضر شوند و بازی تیم شان را از نزدیک تماشا کنند. 
از زمان ورود ممنوعیت حضور تماشاگرها به دلیل شیوع ویروس کرونا، این 
اولین بار است که هواداران اجازه بازگشت به ورزشگاه خانگی آرسنال را دارند.
مایکل آرتتا بعد از این دیدار گفت:  این یک احســاس خاص است، من 
بسیار خوشــحالم که طرفداران برگشتند. فکر می کنم آن ها سهم بزرگی 
در پیروزی داشتند. فقط ۲ هزار هوادار وجود داشت، اما تصور این بود که 
تعداد بســیار بیش تری حضور دارند. آن ها بسیار از تیم حمایت می کردند، 
بســیار تشویق می کردند و بچه ها گفتند که احساس این حمایت و انرژی 
برای آن ها مهم است. بسیار سپاسگزارم که آمدید و از ما حمایت می کنید.  
بــدون هوادار فوتبال یک ورزش کاملًا متفاوت  اســت. بازیکنان تمرکز و 
احساسات خود را از دست می دهند. در پایان ما برای جلب رضایت هواداران 
بازی می کنیم. امیدوارم در بازی های بعدی نیز حضور بیش تری از هواداران 

را در ورزشگاه ها ببینیم.
آرسنال در بازی بعدی خود باید در لیگ اروپا برابر تاتنهام به میدان برود 
که در صدر جدول لیگ برتر انگلیس قرار دارد و این دیدار می تواند از اهمیت 

بالایی برای هر دو تیم لندنی برخوردار باشد.

 هواداران رئال هم چنان به زیدان اعتماد دارند
هواداران رئال مادرید معتقدند هم چنان باید به ســرمربی فرانســوی 

اعتماد کرد.
به گزارش آس، باید دید رئال مادرید اگر هفته آینده از لیگ قهرمانان اروپا 
حذف شود چه واکنشی نشان خواهد داد. صعود از مرحله گروهی بستگی 
به خود سفیدپوشان دارد اما شکست ۲ بر صفر مقابل شاختار در رابطه با 
پروژه زین الدین زیدان ابهام های زیادی را به وجود آورد. سرمربی که فاتح 
یازده عنوان شده است سخت ترین روزهای خود را در مادرید سپری می کند.
هواداران مادرید درباره آینده ســرمربی فرانســوی که سه سال پیاپی 
تیم شان را قهرمان لیگ قهرمانان کرد و دو بار فاتح لالیگا شد نظر دادند. در 
این نظرسنجی بیش از ۳۱ هزار نفر بهترین راه حل را برای مادرید انتخاب 
کردند. ۵۵ درصد اعلام کردند باید همچنان به زیدان اعتماد داشــت.  ۴۵ 
درصد دیگر معتقد بودند تغییر سرمربی می تواند شرایط سفیدپوشان را بهتر 
کند. ۳۳ درصد پوچتینو را به عنوان جانشین زیدان انتخاب کردند و تنها 
۱۲ درصد رائول گونسالس )سرمربی کاستیا( را گزینه مناسبی می دانستند. 
در هر صورت به نظر می رســد باشگاه تصمیم گرفته است اگر از لیگ 
قهرمانان حذف شود زیدان را برکنار کند که هواداران با آن مخالف هستند.

 بازیکنانم انگیزه ای برای لیگ اروپا ندارند
سرمربی تاتنهام با اعلام این که بازیکنان انگیزه ای برای لیگ اروپا ندارند 
عنوان کرد که قطعی شــدن صعود تیمش بــه مرحله حذفی بزرگ ترین 

دستاورد بود.
به گزارش دیلی تلگراف، تاتنهام در خانه لاســک به میدان رفت و در 
حالی که تا اواخر بازی از حریف پیش بود گل تساوی را دریافت کرد و این 
دیدار با تساوی ۳ بر ۳ به پایان رسید. گرت بیل از روی نقطه پنالتی، سون 

هیونگ مین و دله الی برای تاتنهام گلزنی کردند. 
ژوزه مورینیو بعد از این دیدار گفت: من قبلا می دانستم که انگیزه همه 
بازیکنان برای صعود از مرحله گروهی لیگ اروپا یکسان نیست و خیلی ها 
انگیزه کافی ندارند. با این حال، برخی از بازیکنان برای ما مهم هســتند و 
در هر شرایطی شما برای تعادل تیم باید چندین بازیکن از این دست را در 
زمین داشته باشید.او در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: نتیجه بهتر 
از بازی بود. نیمه دوم بهتر از نیمه اول رقم خورد. تنها نتیجه خوب مسابقه 
این است که به مرحله حذفی صعود کردیم و در واقع صعود تیم قطعی شد 
و در صورتی که در هفته پایانی بتوانیم آنتورپ را شکست دهیم می توانیم 

به عنوان تیم نخست راهی مرحله حذفی رقابت ها شویم.
تاتنهام با ۱۰ امتیاز دومین تیم گروه J است. لاسک، در رده سوم قرار دارد  
و ۷ امتیاز دارد. اسپرز قبل از بازی با آنتورپ در لندن باید در خانه در لیگ 
برتر به دیدار آرسنال برود تا بتواند جایگاه خود را در صدر جدول رده بندی 
حفظ کند. دیداری که گفته می شود هری کین را در اختیار خواهد داشت 

و این بازیکن می تواند تیمش را در این دیدار همراهی کند.

 زوج رونالدو و موراتا برابر است با گل های فراوان 
ستاره پرتغالی و مهاجم اسپانیایی در کنار هم گل های زیادی را به ثمر 
رسانده اند.به گزارش بی ساکر، کریستیانو رونالدو تشنه گلزنی است و زمانی 
که بازیکنی هم چون آلــوارو موراتا در کنارش قرار می گیرد نتیجه خیلی 
مثبت می شــود. هر دو بازیکن در ۷۹ دیدار هم بازی بوده اند )۷۲ دیدار با 
رئال مادرید و هفت بازی با یوونتوس( و توانســتند بیش از یک گل را در 
هر مسابقه به ثمر برسانند. در مجموع موراتا و رونالدو ۹۶ گل با هم به ثمر 
رسانده اند یعنی در هر بازی که کنار هم بودند میانگین ۱ ۲۱. گل را به ثبت 
رسانده اند. آن ها در همه بازی ها گلزنی نکرده اند و مجموع عملکردشان چنین 
آماری را نشان می دهد.مهاجم پرتغالی و اسپانیایی در ۵8 بازی گلزنی کردند 
یعنی توانســتند در ۷۳.۴۲ درصد دیدارها دروازه حریفان شان را باز کنند 
و تنهــا در ۲۱ بازی ناکام بودنــد. در دیدارهایی که کنار هم بودند ۷۲.۱۵ 
درصد پیروزی )۵۷ بازی(، ۲۰.۲۵ درصد تساوی )۱۶ بازی( و ۷.۶۰ درصد 
شکست )شــش بازی( را به ثبت رساندند. این آمار بیش تر به حضورشان 
در رئال مادرید برمی گردد اما در یوونتوس، تیم کنونی شان در هفت بازی 

توانسته اند ۱۴ گل به ثمر برسانند.

 تصمیم برای حذف توپ طلا کمی زود بود
مهاجــم بایرن مونیخ تصمیم برای لغو توپ طلا را عجولانه خواند و در 

عین حال تاکید کرد از جوایز تیمی بیش تر لذت می برد.
به گزارش دیلی میل، روبرت لواندوفســکی، مهاجم بایرن مونیخ درباره 
فصل فوق العاده خود با بایرن مونیخ به صحبت پرداخت. گفته می شود روبرت 
لواندوفسکی، مهاجم لهستانی بایرن مونیخ به سبب کسب ۳ گانه شانس 
بالایی برای انتخاب به عنوان مرد ســال فیفا دارد که با رای کارشناســان، 

کاپیتان ها، سرمربی ها و روزنامه نگاران انتخاب خواهد شد.

وکیل باشگاه پرسپولیس با تاکید بر اینکه باشگاه النصر عربستان وکلای 
گردن کلفتی برای رسیدگی به پرونده شکایت از پرسپولیس استخدام کرده 

است، گفت: با این حال النصری ها آب در هاون می کوبند.
امیرساعد وکیل در خصوص آخرین وضعیت پرونده شکایت باشگاه النصر 
عربســتان از پرسپولیس ایران گفت: تیم النصر علاقه دارد »آب در هاون« 
بکوبد. ۱۲ آذر بود که باشــگاه پرســپولیس مطلع شد النصر شکایتی را به 
دیوان عدالت ورزش )CAS( برده است. دیوان عدالت ورزش درباره سه بحث
از ما نظر خواهی کرد یعنی درباره زبان رســیدگی در جلسه، تعداد داوران
و موضوع رســیدگی فوری در یک جدول زمانی محدود تا قبل از برگزاری

فینال لیگ قهرمانان آسیا که ما نظراتمان را ارائه دادیم.
وی افزود: باید از دقت و دلســوزی کادر مدیریتی باشگاه تشکر کنم. از
دو شب پیش با مدیرعامل باشگاه صحبت داشتم. ایشان مشاوره های لازم
را گرفتند. من هم تلاش کردم به نمایندگی از باشگاه با چهار وکیل خارجی
مذاکره کنم برای اینکه ببینیم مصلحت حقوقی باشــگاه این اســت که آیا
موضوع رسیدگی فوری را در دستور کار قرار بدهیم یا خیر. همگی با روحیه

برادرانه کنار تیم هستند تا خم به ابروی هواداران نیاید و خیالشان راحت باشد
یک تیم قهرمان به عنوان نماینده کشورمان در فینال آسیا شرکت می کند.
وکیل باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: به این جمعبندی رسیدیم رسیدگی
فوری در دادگاه CAS به صلاح پرسپولیس نیست. النصر هم علیه پرسپولیس
و هم علیه کنفدراسیون فوتبال آسیا شکایت کرده است. به فاصله دو ساعت
بعد از آنکه رسماً مخالفت کردیم نامه ای رسمی از CAS دریافت کردیم که
موضوع فرایند رسیدگی فوری از دستور کار خارج شد. به این ترتیب روند
رســیدگی عادی ادامه خواهد داشت.امیرساعد وکیل در خصوص اینکه آیا
ممکن است دادگاه CAS کنفدراسیون آسیا را مجبور به تغییر تاریخ فینال
آسیا کند؟ گفت: پرونده در جریان است و فعلًا اظهارنظری نمی کنم چون

ممکن است از طرف تیم مقابل مورد سوء استفاده قرار بگیرد.
وی با بیان اینکه باشگاه النصر وکلای گردن کلفت و قوی دارد، ادامه داد:
در مرحله استیناف کنفدراسیون فوتبال آسیا تیم النصر سه وکیل داشت که
دو وکیل بین المللی شناخته شده حدود ۱۲۵ صفحه لایحه داده و آن را امضا
کرده بودند که با کمک مجموعه باشگاه، لایحه ما ۱۳۰ صفحه ای و کامل بود.

وکیل در پاسخ به این سئوال که آیا دلیل رد شکایت النصر از پرسپولیس
در AFC عدم ارائه این شکایت دو ساعت بعد از پایان بازی بوده است؟ اظهار 
کرد: در مرحله رسیدگی در کمیته انضباطی، این ایراد شکلی را گرفته بودند 
ولی در مرحله اســتیناف اگرچه باز هم به ماده ۵۹ برای رد پرونده اشــاره 
شده )ایراد شکلی( ولی به سایر ملاحظات در لایحه هم پرداختند. این طور 

نیست صرفاً به موضوع شکلی رسیدگی کرده باشند.
وکیل باشگاه پرسپولیس که با برنامه »ورزش و مردم« گفتگو می کرد، 
گفت: شــاید لازم باشــد این پیام را به وکلای النصر بگویم که »ای مگس 
عرصه سیمرغ نه جولانگه توست / عرض خود می بری و زحمت ما می داری. 
هواداران پرسپولیس مطمئن باشند نماینده آنها با اقتدار در فینال شرکت 
خواهد داشت.امیرســاعد وکیل در پایان درباره پرونده شکایت پرسپولیس 
از شجاع خلیل زاده هم اظهار کرد: ما به فدراسیون فوتبال شکایت کردیم. 
وکیل خلیل زاده یک هفته فرصت خواست تا به این پرونده رسیدگی شود. 
هر موقع کمیته تعیین وضعیت تصمیم بگیرد نسبت به ادامه روند باشگاه 

اقدام می کند.

ورزش زنان در دولت تدبیر و امید تنها به رشد مدال و 
افتخارات بین المللی ختم نمی شود بلکه در عرصه مدیریتی 

نیز اتفاقات چشمگیری در این بخش رخ داده است.
هر چند که کسب ۳ مدال طلا پارالمپیک و یک برنز 
المپیک توســط زنان ورزشکار ایران از اتفاقات بی نظیر 
ورزش ایران به شمار می رود اما اگر دستاور ورزشی هفت 
سال گذشته ایران به این چند مدال ختم شود بی تردید 
نمی توان به خوبی واقعیت های ورزش زنان ایران را بازگو 
کرد. یکی از مهمترین اتفاقــات ورزش زنان ایران ورود 
این قشــر به عرصه مدیریتی بــود که در دولت تدبیر و 
امید نسبت به دوره های پیشین رشد چشمگیری داشت. 
در این دوره مدیریت یکی از فدراســیون های المپیکی 
)ژیمناســتیک( به زنان رسید و زهارا اینچه درگاهی در 
سال ۱۳۹۶ با رای مجمع به عنوان رییس این فدراسیون 
انتخاب شــد. پس از وی فاطمه هاشــمی با رای کامل 
مجمع برای چندمین مرتبه به عنوان رییس فدراسیون 

ورزش های پیوند اعضا انتخاب شد.
البته ورود زنان به مدیریت ورزش تنها به این ۲ ختم 
نشــد بلکه در خردادماه سال ۱۳۹۷ »مریم بخشی« به 
عنوان نخســتین زن مدیرکل ورزش کشــور در استان 

گیلان معارفه شد.
اما بخش بزرگی از افتخارات زنان ایران به حضور در 
آوردگاه های بزرگ المپیک و پارالمپیک ختم می شود. 

دختران ورزشکار ایران اسلامی در سال ۲۰۱۶ با کسب ۹ 
سهمیه المپیک توانستند در تاریخ ورزش کشور از آتلانتا تا 
ریو رکورد شکنی کنند و در این آوردگاه بزرگ نخستین 
مدال المپیکی زنان ایران در تکواندو ضرب شد. اما هنر 
ورزشکاران زن ایرانی تنها به کسب سهمیه و یک مدال 
برنز در المپیک ختم نشد بلکه پارالمپین های ایرانی در 
سال ۲۰۱۶ نتایج خیره کننده ای رقم زدند که در تاریخ 
ورزش ایران کم نظیر بود. در این دوره از بازی های ساره 
جوانمردی و زهرا نعمتی سه مدال طلا را برای ایران به 
ارمغان آوردند و نعمتی به تنها زن ایرانی تبدیل شد که 

در هر ۲ تورنمنت المپیک و پارالمپیک حضور داشت.
پس از این دوره از بازی های »زهرا نعمتی« از سوی 
کمیته جهانی پارا المپیــک به عنوان یکی از پنج امزد 
برترین ورزشــکارهای معلول جهان معرفی شد که در 
نهایت بالاتر از  واتارا هوریه ژاپنی ستاره هاکی روی یخ 
معلولین، ایوان سیواک اوکراینی ،لیسا گسینک دانمارکی 
و آلبرتو سیمونللی ایتالیایی به عنوان برترین پارالمپین 

جهان انتخاب شد.
افتخارآفرینی یکی دیگر از دســتاوردهای کشور در 
هشت سال گذشته بود. از مجموع ۵۴ مدال به دست آمده 
توسط زنان ورزشکار ایرانی در بازی های آسیایی، پس از 
انقلاب ۳۳ مدال )سه طلا، ۱۷ نقره و ۱۳ برنز( در دولت 
تدبیر و امید کسب شده که بیش از ۲ برابر رشد داشته 

است. کسب نشان طلا مسابقت کبدی بازی های آسیایی 
توســط زنان ایرانی یکی از شاهکارهای ورزش کشور به 
شمار می رفت زیرا آنان با غلبه بر تیم هند قهرمان جهان 

و آسیا این عنوان را برای نخستین بار کسب کردند.
در کنار ورزشکاران المپیکی زنان پارالمپیکی نیز در 
بازی های آسیایی خوش درخشیدند و در آخرین دوره این 
بازی ها توانستند در ارتقا جایگاه ایران در جدول رده بندی 
مدال ها نقش مهمی داشته باشند. در بازی های پاراآسیایی 
۲۰۱8 جاکارتا، ۷۳ بانوی ورزشکار معلول که در هشت 
رشته دوومیدانی، تیرو کمان، تیراندازی، گلبال، والیبال 
نشسته، بســکتبال باویلچر، بوچیا و شطرنج با حریفان 
آســیایی وارد رقابت شدند، توانستند با کسب ۴۲ مدال 

توانستند رکورد بی نظیر ثبت کنند.
این در حالی است که آنان در بازی های گوانگژو ۲۰۱۰ 
با حضور ۲۴ بانوی ورزشکار در ۶ رشته ۱۴ نشان )۲طلا، 
۳ نقره و ۹ برنز( کســب شده بود و در بازی های ۲۰۱۴ 
اینچئون هم با حضور ۵۱ بانوی ورزشــکار ۲۳ مدال ) ۵ 

طلا، ۹ نقره و ۹ برنز( سهم آنها شد.
اما  بخشی از افتخارات ورزش زنان در ۶ سال اخیر: 

- کسب ۶۲ کرسی بین المللی 
- برپایی نخســتین کنگره  زنان حقوقدان ورزشــی 

جهان در ایران
- افتخار پرچمداری کاروان ایران توســــط  »زهرا 

نعمتی« در المپیک ۲۰۱۶ ریو، »آوا جوادی« در بازیهای 
المپیک زمستانی ۲۰۱۶ نروژ، »عشرت کردستانی« در 

پارالمپیک ۲۰۱۶ ریو
- افتخارآفرینی زهرا نعمتی در کســب سهمیه المپیک 
و پارالمپیک ۲۰۱۶ ریو دررشته تیراندازی با کمان برای 

نخستین بار
- تصدی ریاست فدراسیون های ورزشی توسط زنان

- انتصاب رییس گروه زنان استان های کشور به عنوان 
مشاور مدیران کل ورزش و جوانان

- عضویت زنان در شــورای ساماندهی پوشــش تیم 
های ملی بانوان با هدف سیاست گذاری و نظارت بر اجرا

 - عضویت زنان به عنوان نماینده ورزشــــکاران در 
مجامع انتخاباتی فدراســــیونهای ورزشی، نواب رییس 

زنان در فدراســیون های ورزشــی 
- افزایش تعداد اماکن ورزشــی ویــژه زنان به ۴۴۰ 

سالن ورزشی 
- احیا فدراسیون اسلامی ورزش زنان با هدف توسعه 

ورزش قهرمانی زنان در عرصه های بین المللی 
 - تعداد ورزشــکاران زن ســازمان یافته به بیش از 

۱۳ هزار نفر
- تعداد مربیان  زن ورزشی به بیش از ۱۰ هزار نفر

- اعزام ۱۳۷ نفر داور زن جهت قضاوت در رویدادهای 
بین المللی
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واکسن تورم در راه است!

 لایحه »مســئولیت ارائه دهندگان خدمــات حوزه فناوری 
اطلاعات« در دولت بررسی می شود

وزارت ارتباطات و فنــاوی اطلاعات به منظور کاهش نگرانی ها در حوزه 
فضــای مجازی و با هدف مدیریت عقلانــی در جنبه های مختلف کاربردی 
فضای مزبور، لایحه مسئولیت ارائه دهندگان خدمات حوزه فناوری اطلاعات 
را به کمیسیون امور اجتماعی و دولت الکترونیک هیئت دولت ارائه کرده است. 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، فضای مجازی تاثیر بسزایی 
در ســاخت فرهنگ جامعه و به خصوص جوانان کشــور دارد و عدم توجه به 
مولفه های کنترل و مدیریت فضای مجازی می تواند آثار مخربی در فرهنگ 
یک جامعه ایجاد نماید. لذا در راســتای کاهــش و رفع نگرانی های موجود 
در حــوزه فضای مجازی و با هدف مدیریــت عقلانی در جنبه های مختلف 
کاربردی فضای مجازی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نســبت به انجام 
مطالعــات جامع و تخصصی با همکاری مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، وزارت علوم، تحقیقات وفناوری، پژوهشگاه قوه قضاییه اقدام نمود 
که برآیند مطالعات مذکور، تدوین لوایحی پنجگانه است. از جمله این لوایح، 
لایحه مســئولیت ارائه دهندگان خدمات فناوری اطلاعات و ارتباطات که در 

۴۲ ماده تدوین شده است.
این پیش نویس قانونی، مجموعه اصول و قواعدی اســت که نحوه ارائه و 
اســتفاده از خدمات اطلاع رسانی رایانه ای را مقرر می کند. مطابق این لایحه 
پیشــنهادی، ارائه دهنده خدمات اطلاع رســانی رایانه ای عبارت است از هر 
شخص حقیقی یا حقوقی که با راعایت قوانین مربوطه و با استفاده از شبکه 
های اطلاع رسانی نســبت به انجام خدمات »دسترسی«،  »میزبانی یا مرکز 

ذخیره داده« و »ثبت نام دامنه« می پردازد.
کاربر و مشترک این خدمات نیز هر شخصی است که به موجب قرارداد از 
خدمات ارائه دهنده خدمات استفاده می کند، در صورتی که به موجب قرارداد 

نباشد، کاربر نامیده می شود.
حقوق کاربران و مشترکان در برابر ارائه دهندگان خدمات تعریف شده است. 
کلیــه ارائه دهندگان خدمات موظفند آنها را از امکانات فنی و خدماتی که بر 
مبنای نرخ های مصوب ارائه می دهند، آگاه کنند. هم چنین، باید زمینه های 
متعارف آگاهی کاربران و مشترکان خود را از حقوق و وظایفی که به موجب 
این قانون برای آنها به وجود می آید، فراهم کنند. ارائه دهندگان خدمات از سوی 
دیگر موظفند حقوق مادی و معنوی اطلاعاتی را که مشترکان و کاربران مطابق 
این قانون یا قرارداد جهت اطلاع رسانی روی شبکه قرار می دهند، رعایت کنند.

بر اســاس این لایحه،  ارائه دهندگان خدمات فوق می توانند از تجهیزات 
دریافت از ماهواره استفاده کنند و مشمول قانون ممنوعیت بکارگیری تجهیزات 

دریافت از ماهواره نمی شوند.
همچنین، در راستای حفظ حریم ارتباطات خصوصی افراد در شبکه های 
اطلاع رسانی رایانه ای، ارائه دهندگان خدمات موظفند با بکارگیری تجهیزات 
مناسب، ژیام ها و اطلاعات خصوصی را با حفظ تمامیت و محرمانه بودن آن ها 
انتقال دهند. علاوه بر این، جهت افزایش امنیت و سلامت ارتباطات خصوصی در 
شبکه های اطلاع رسانی رایانه ای، ارائه دهندگان خدمات موظفند فناوری های 
رمزگذاری یا رمزنگاری مناسبی را در اختیار کاربران و مشترکان خود قرار دهند.

همچنین، شنود،  افشا، قطع یا ایجاد اختلال یا هرگونه تغییر در ارتباطات 
خصوصی در شبکه های اطلاع رسانی یا اطلاعاتی که منجر به افشای ارتباطات 
خصوصی می شــود فقط با دستور مقام ذی صلاح قضایی امکان پذیر است.   
ضمنا ارائه دهندگان خدمات نمی توانند بدون مجوز قانونی یا رضایت کاربران 
و مشترکان به ارتباطات یا اطلاعات خصوصی ذخیره شده یا درحال انتقال آنه 

ا دسترسی یافته یا آن ها را شنود نمایند.
در مقابل،  کابران و مشــترکان نیز موظفند بر مبنای قرارداد و حوزه مجاز 
خــود به نحوی فعالیت کنند که در فعالیــت ارائه دهندگان خدمات مذکور 
خللی ایجاد نکنند. هم چنین، موظف اند به ارائه دهندگان خدمات، اطلاعات 
شخصی صحیحی ارائه دهند و همواره برای آنها امکان برقراری ارتباط با خود 
را فراهم کنند. در غیر این صورت مسئول عواقب ناشی از آن خواهند بود. در 
غیر این صورت،  به مجازات اخلال کنندگان در سیستم های رایانه ای مندرج 

در قانون مبارزه با جرایم رایانه ای محکوم می شوند.

 تبلیغات پنهانی در اینستاگرام محدود می شود
اینستاگرام در پی تحقیقات دیده بان رقابت انگلیس، متعهد شد تبلیغات 
پنهان از سوی اینفلوئنسرها در این اپلیکیشن اشتراک گذاری عکس و ویدیو 
را محــدود کنــد.  فیس بوک ایرلند که اینســتاگرام را در انگلیس اداره می 
کند، متعهد شده است تغییراتی را صورت دهد  و سازمان رقابت و بازارهای 
انگلیس وعده مذکور را تغییر رفتار مهمی از سوی یک پلتفرم شبکه اجتماعی 
بزرگ توصیف کرده است. دیده بان رقابت انگلیس در بیانیه ای اعلام کرد: با 
تغییرات اینستاگرام، پست کردن یک تبلیغات در این پلتفرم بدون این که به 
عنوان تبلیغات مشخص شود، دشوار خواهد شد. فیس بوک که شرکت مادر 
اینســتاگرام است، از همکاری با سازمان رقابت و بازارهای انگلیس در جهت 
افزایش شفافیت مربوط به ارسال تبلیغات از سوی اینفلوئنسرها استقبال کرد.

ســازمان رقابت و بازارهای انگلیس درباره این که بسیاری از اینفلوئنسرها 
محتوای مربوط به شــرکتها را در اینســتاگرام پست می کنند بدون این که 
مشــخص کنند برای این کار پول یا مشــوقهای دیگــری دریافت کرده اند، 
تحقیقاتی را انجام داده بود. اینفلوئنســرها اگر برای ارســال چنین پستها یا 
خدماتی پول یا مشــوقهای دیگر دریافت می کنند، از این پس باید تایید یا 
فاش کنند. بر اســاس گزارش رویترز، اینستاگرام از فناوری استفاده خواهد 
کرد که مشــخص می کند چه زمانی کاربران به وضوح روشن نمی کنند که 

تبلیغات ارسال می کنند.

 طراحی سیستم نوکیا برای چک ماسک و دمای بدن
شرکت نوکیا سیستم اتوماتی طراحی کرده که از یک دوربین حرارت سنج 
و آنالیز ویدیویی فوری برای تشــخیص نشانه های بیماری کووید ۱۹ و چک 
استفاده از ماسک توسط افراد استفاده می کند.  شرکت فنلاندی نوکیا در تلاش 
برای حمایت از کارکنانی که به محل کار بازگشته اند، این سیستم را مدت دو 
ماه اســت در کارخانه اش در چنای هند بکار گرفته و بیش از ۲۰۰ هزار نفر 
را در این تاسیسات مونیتور کرده است. این کارخانه که در پی وضع قرنطینه 

از سوی دولت هند، برای مدتی تعطیل شده بود بیش از هزار کارمند دارد.
آمیت شــاه، مدیر بخش آنالیتیک و اینترنت اشیاء نوکیا به رویترز گفت: 
سیستم نوکیا افرادی که حرارت بالایی دارند یا ماسک به صورت نزده اند را 

شناسایی کرده و به مرکز فرمان خبر می دهد. مسائل حریم خصوصی در این 
سیستم رعایت شده و چهره ها برای عمل به مقررات داخلی، محو شده اند و 

از یک محل مرکزی مونیتور می شوند.
شاه گفت: کارخانه ها و مراکز تحقیقات و توسعه نوکیا از این سیستم استفاده 
می کنند و مذاکراتی برای استفاده از این سیستم در آمریکای شمالی، آمریکای 
لاتین و آسیا و در بخشهایی شامل مدارس و ساختمانهای دولتی وجود دارد. 
بر اساس گزارش رویترز، نوکیا اعلام کرده که مشتریان می توانند قابلیتهای 
دیگری مانند نگهداری دستگاه و تهدیدات امنیتی را به این سیستم اضافه کنند.

 یک ایرانی برنده جایزه ســالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک 
کره جنوبی شد

یک ایرانی برنده جایزه سالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک کره جنوبی شد
آرمان شــفیعلو برنده جایزه علمی برتر انجمــن نجوم و اخترفیزیک کره 

جنوبی در سال ۲۰۲۰ شد. 
جایزه فوق جایزه اصلی سالانه انجمن نجوم و اخترفیزیک کره جنوبی است 
که از ســال ۲۰۱۰ اهدا می شــود. این جایزه به محققان برجسته ای که سن 
بالاتر از ۴۰ ســال را دارند و مجموع پژوهش های ارزنده ای در زمینه نجوم، 
اختر فیزیک و کیهان شناسی دارند، اعطا می شود. شفیعلو از جوانترین محققان 

برنده این جایزه معتبر است.
بنا بر اعلام انجمن فیزیک، آرمان شفعیلو استاد موسسه نجوم و علوم فضایی 
کره جنوبی است و پژوهش های پیشگامانه ای در حوزه کیهان شناسی از کیهان 
اولیه، تا ساختارهای بزرگ مقیاس کیهانی انجام می دهد. هدف آرمان و گروه 
تحقیقاتی اش فهم عمیق تر مدل اســتاندارد کیهان شناسی و تابانیدن نور بر 

ناشناخته هایی چون انرژی تاریک، ماده تاریک و فیزیک کیهان اولیه است.

 معرفی فناوری هــای کاربردی در حوزه کنترل آلاینده ها در 
پارك پردیس

رویداد معرفی فناوری های کاربردی در حوزه کنترل آلاینده های زیســت 
محیطی در آبان ماه امسال برگزار می شود. رویداد معرفی فناوری های کاربردی 
در حوزه کنترل آلاینده های زیست محیطی، یک رویداد عرضه نوآوری است که 
در راستای طرح جهش تجارت فناوری شبکه فن بازار ملی ایران و با محوریت 
معرفی فناوری های شرکت های ایرانی در زمینه پساب صنعتی و پسماند صنعتی 
برگزار می شــود. بر اساس اعلام فن بازار ایران، زمینه سازی برای بهره برداری 
آن دســته از شرکت ها و کارخانجات تولیدی که با مسائل و مشکلات زیست 
محیطی دســت به گریبان هستند، از اهداف شبکه فن بازار ملی ایران برای 
برگزاری این رویداد اســت که در روز ۱۸ آبــان ماه جاری در پارک فناوری 

پردیس و به صورت حضوری- آنلاین برگزار خواهد شد.

 کاربردی شــدن نانوســیلیس محققان کشور در 4 شرکت 
کاشی سازی

نانو ســیلیس یکی از شرکت های فناور به دلیل »امکان فرموله کردن این 
محصول توســط این شــرکت برای صنایع« و »قیمت کم و کارایی بالا، در 
محصولات کاشی و سرامیک ۴ شرکت صنعتی کاربردی شد.  وحید اسلامی 
نصرت آبادی، مدیرعامل این شــرکت فناور با اشاره به تولید و فروش ماهانه 
۱۰ تن نانوســیلیس، گفت: بیشترین  کاربرد نانوسیلیس های تولیدی ما در 
صنعت کاشی و سرامیک است. برای توسعه بازار، از ابتدای سال وارد صنعت 
ریخته گری شدیم و در حال حاضر بخشی از نانوسیلیس تولیدی شرکت در 

این صنعت استفاده می شود.
اسلامی، با بیان اینکه استفاده از نانوسیلیس در صنعت ریخته گری موجب 
بهبود خواص مکانیکی قالب ها شده و شکاف و ترک مویرگی را در قالب ها به 
حداقل می رساند، اظهار کرد: از این طریق استحکام قالب افزایش قابل توجهی 
پیدا می کند و ما به تازگی محصول خود را به صنعت ریخته گری عرضه کرده ایم 
و امیدوارم در آینده نزدیک ســهم بیشــتری در این بازار پیدا کنیم. وی از 
تداوم اســتقبال صنعت کاشی و سرامیک از نانوسیلیس این شرکت خبر داد 
و گفت: در صنعت کاشــی و سرامیک، نانوسیلیس برای ایجاد زیبایی بصری 
به محصولات اضافه می شوند. در کاشی های نانوپولیش استفاده از نانوسیلس 
موجب بروز خواص ضدلک و براقی در محصولات می شود. در سال های گذشته 
با شرکت های معتبری وارد همکاری شدیم و نانوسیلیس را برای استفاده در 
محصولات این شرکت ها عرضه کرده ایم و امسال نیز دو شرکت کاشی سازی به 
جمع مشتریان ما پیوسته اند.بر اساس اعلام ستاد نانو، وی »امکان فرموله کردن 
این محصول توسط این شرکت برای صنایع« و »قیمت کم و کارایی بالا« را دو 
مزیتی نام برد که این محصول در صنعت کاشی و سرامیک کابردی شده است.

 فراخوان شناســایی استارت آپ های ســرمایه پذیر حوزه 
تجهیزات پزشکی

صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری برای شناسایی طرح ها و 
استارت آپ های سرمایه پذیر حوزه تجهیزات پزشکی فراخوان منتشر کرد. 

در این راستا، رویداد »دوشنبه های استارت آپی« حوزه تجهیزات پزشکی 
روز ۲۶ آبان ماه برگزار خواهد شد. بر این اساس استارت آپ ها و شرکت های 
دانش بنیان این حوزه که علاقمند به جذب ســرمایه گذار هستند می توانند 
تا شــنبه ۱۷ آبان ماه تقاضای خود را از طریق تکمیل کاربرگ منتشر شده 
اعلام و کاربرگ تکمیلی را به آدرس ایمیل  demoday@inif.ir ارسال کنند.

 بر اساس این گزارش، جذب استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر حوزه تجهیزات 
پزشــکی از طریق این فراخوان امکانپذیر است و با توجه به ظرفیت محدود 
برای حضور، اولویت با کسانی است که زودتر کاربرگ تکمیل شده را ارسال 
کنند.  لازم به ذکر است صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری از سال 
۱۳۹۸ در راســتای ماموریت خود مبنی بر تامین مالی توســعه فناوری و به 
ویژه فناوری های پیشــرفته و اولویت دار، در قالب برنامه »هم سرمایه گذاری« 
با صندوق های پژوهش و فناوری، ســرمایه گذاری جسورانه در استارت آپ ها 
و طرح های ســرمایه پذیر را آغاز کرده اســت.   در برنامه هم سرمایه گذاری، 
استارت آپ ها و دارندگان طرح های سرمایه پذیر، طرح و مدل کسب وکار خود 
را به عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی معرفی می کنند. در 
صورتی که یکی از عاملان ســرمایه گذاری صندوق نوآوری و شکوفایی، پس 
از ارزیابی و تایید طرح و مدل کسب وکار، تصمیم به سرمایه گذاری جسورانه 
روی آن طرح بگیرد، صندوق نوآوری و شکوفایی تا ۸۰ درصد سرمایه جسورانه 

مورد نیاز آن استارت آپ یا طرح سرمایه پذیر را تامین می کند.

یک کارشــناس فناوری اطلاعات با اشــاره به جاسوسی و سرقت اطلاعات 
کاربــران اینترنت، گفت: هرچند ممکن اســت اطلاعاتی که از این طریق در 
معرض خطر هســتند، حساس و حیاتی نباشند، با این حال از دیدگاه امنیت 
دیجیتال تهدید به حســاب می آیند اما برای محافظت از اطلاعات می توان از 

روش هایی استفاده کرد. 
تعاریف حریم خصوصی با توجه به جوامع متفاوت است. این روزها هک شدن 
شبکه های اجتماعی بسیار رواج پیدا کرده است. علی اصغر زارعی -کارشناس 
ارشد مدیریت سیستم های اطلاعاتی برای محافظت از اطلاعات و حفظ حریم 

خصوصی در دنیای مجازی چند راهکار توصیه کرد.
وی با بیان اینکه لازم اســت کوکی ها را غیرفعال کنید،   افزود: از کوکی ها 
بــرای به یاد آوردن اطلاعاتــی مانند موارد موجود در ســبد خ۱رید آنلاین، 
شناســه کاربری،   رمزهای عبور و موارد دیگر در مرورگرها استفاده می شود. 
وب ســایت های امن تر معمولا از کوکی های ایمن تری برخوردار هستند. اما در 
برخی از سایت ها کوکی ها رمزگذاری شده  هستند. شما می توانید با محدود یا 

مسدود کردن کامل آنها، سطح امنیتی خود را ارتقا دهید.
این کارشناس فناوری اطلاعات با اشاره به استفاده از یک پنجره خصوصی 
بیان کرد: بیشــتر مرورگرها از جمله فایرفاکس، کروم و سافاری پنجره مرور 
خصوصی را ارائه می دهند. اســتفاده از این امکان به مرورگر شما می گوید که 
سابقه مرور شما را ذخیره نکند و اگر کسی به کامپیوتر شما دسترسی پیدا کند، 
امکان بررسی فعالیت های شما را نخواهد داشت. هنگامی که از پنجره خصوصی 
استفاده می کنید مرورگر، داده یا فعالیت شما را ذخیره نمی کند اما وب سایت 
بازدیدشده یا شرکت ارائه دهنده خدمات اینترنتی شما همچنان فعالیت شما 

را مشاهده می کند، بنابراین این یک محافظت کامل از اطلاعات شماست.
زارعــی با بیان اینکه گزینه های کمی برای جســت وجوگر مبتنی بر حریم 
خصوصی وجود دارد، افزود: این ســرویس متفاوت از موتورهای جست وجوی 
متــداول مانند گوگل یا یاهو کار می کند، زیرا مدل تجاری آنها کاملا متفاوت 
است. بسیاری از آنها به جای فروش اطلاعات کاربران خود به تبلیغات موجود 
در نتایج جست وجو متکی هستند. گزینه های مناسب برای موتورهای  جست وجو 
  Duck Duck Go، Start Page، با محوریت حفظ حریــم خصوصی عبارتند از

.Search Encrypt، Wolfarm Alpha
وی با اشــاره به استفاده از مرورگرهای رمزگذاری شده بیان کرد: بعضی از 
مرورگرها سطح امنیت و رمزگذاری دیتا برای کاربران را به بالاترین درجه ممکن 
رسانده اند. این مرورگرها بسیاری از امکانات غیرضروری که در مرورگرهای دیگر 

ارائه شده را در راستای وب گری امن حذف کرده اند که می توان از مرورگرهای 
رمزگذاری شده به Tor، Brave و Epcrazy Browser اشاره کرد.

این کارشــناس ارشد مدیریت سیستم های اطلاعات با اشاره به استفاده از 
یک شبکه خصوصی مجازی گفت: شبکه خصوصی مجازی یا VPN به شما این 
امکان را می دهد که از طریق یک سرور از راه دور یا مجازی به اینترنت متصل 
شــوید. در نتیجه داده های ارسال شده بین دستگاه  شما و این سرور به صورت 
رمزگذاری شــده اســت. وی پی ان ها را از منابع معتبر و امن مانند گوگل پلی و 
اپ اســتور دریافت کنید. اســتفاده از VPN های غیرمعتبر نه تنها امنیت شما 
را ارتقا نمی دهد بلکه تمام فعالیت شــما را زیر نظر گرفته و امنیت شما را به 

خطر می اندازد.
زارعی درباره تست نشت DNS اظهار کرد: وقتی که کاربر از VPN استفاده 
می کند، حتی اگر آدرس IP مخفی باشــد، هنوز هم می توان از طریق ترافیک 
DNS سرنخی از هویت کاربر پیدا کرد زیرا DNS آدرس وب قابل خواندن را به 
آدرس IP  تبدیــل و کامپیوتر آن را درک می کند. اگر اطلاعات مربوط به این 
فرآیند فاش شود، اطلاعات مرورگر نیز فاش می شود. خوشبختانه ابزاری وجود 
DNSLeakTest. دارد که می گوید داده های شما فاش شده است یا خبر. سایت

com را امتحان کنید آیا اتصال شما واقعن امن است یا خیر.
وی با بیان اینکه مرورگرهای وب یکی از آسیب پذیرترین ابزارهایی هستند 
که حریم خصوصی شــما را تهدید می کنند، گفت: با وجود این حتی PDF ها 
نیز می توانند شما را در معرض خطراتی مانند جاسوسی و سرقت اطلاعات قرار 
دهند. با اســتفاده از VPN و مرورگرهای دارای قابلیت رمزگذاری می توانید تا 
حدود زیادی از تهدیدات سایبری به دور باشید. هرچند ممکن است اطلاعاتی 
که از این طریق در معرض خطر هستند، حساس و حیاتی نباشند، با این حال 
از دیدگاه امنیت دیجیتال تهدید به حساب می آیند و شما با استفاده از ماشین 

مجازی می توانید همین میزان از تهدیدات را نیز از بین ببرید.
این کارشناس فناوری اطلاعات درباره ماشین مجازی توضیح داد: ماشین های 
مجازی عملکردی مانند سیستم های عامل دارند. یعنی گویا شما روی کامپیوتر 
خود علاوه بر ویندوز، یک سیستم عمل دیگر هم دارید. اگر یک فایل مشکوک 
باشد آن را با ماشین مجازی دانلود کنید، ارتباط اینترنتی خود را قطع کنید 
و سپس فایل را باز کنید. این کار باعث می شود حتی درصورتی که این فایل 
آسیب رسان باشد، به کامپیوتر آسیبی وارد نشود. سرویس های Virtualbox  و 
Vmware دو ســرویس قابل اعتماد و رایگان هستند که می توان به راحتی از 

آنها به عنوان ماشین مجازی استفاده کرد.

چند راهکار برای حفاظت از حریم خصوصی در فضای مجازی

امام علی علیه السلام
أسُرَتهُُ خَیرُ أسُرَةٍ وشَجَرَتهُُ خَیرُ 
شَجَرَةٍ، أغصانهُا مُعتَدِلةٌَ وثمِارُها 

ةَ وهِجرَتهُُ بطَِیبَةَ،  لةٌَ، مَولدُِهُ بمَِکَّ مُتَهَدِّ
عَلا بهِا ذِکرُهُ، وَامتَدَّ مِنها صَوتهُُ.

دودمان او )پیامبر صلی الله علیه 
و آله (، بهترین دودمان است و 

شجره اش بهترین شجره؛ ]شجره 
ای که [شاخه هایش راست است و 
میوه هایش آویخته. زادگاهش مکّه 

است و هجرتش به طَیْبه بود. در 
آن جا آوازه اش بلند شد و صدای 

]دعوت [او به همه جا کشیده شد. 
نهج البلاغة : خطبة 161 

 دلار                        254,680 
 یورو                          309,010 

 پوند انگلیس           354,190   
 درهم امارات              71,760   

 لیر ترکیه                   33,400
 سکه امامی         121,990,000
 بهار آزادی           112,000,000
 نیم سکه              62,000,000

 ربع سکه              42,000,000 
 سکه گرمی         23,500,000

طلا
 و 

رز
ت ا
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شرایط استاندارد کالای نوآور

مدیرکل دفتر نوآوری و کسب و کارهای نوین معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری از اجرای برنامه صدور گواهینامه انطباق محصولات دانشــی در ۱۲ 
استان خبر داد و گفت: علاوه بر آن دو استان دیگر به این فهرست اضافه شدند. 
دکتــر مریم ملونی امــروز در وبینار تبیین نقش اســتاندارد در توســعه 
اقتصاد دانش بنیان با اشــاره به نســل های سیاســتگذاری در معاونت علمی 
ریاست جمهوری، افزود: نسل اول سیاستگذاری که در دهه ۸۰ است، به ایجاد 
زیرساخت فناوری در کشور متمرکز شد که طی آن پارک های فناوری و مراکز 

رشد راه اندازی شدند.
وی نسل ســوم سیاستگذاری را توسعه اکوسیستم اقتصاد دانش بنیان در 
کشــور عنوان کرد و یادآور شد: استانداردســازی از اهمیت زیادی برخوردار 
است؛ چرا که از این طریق می توان گامی در جهت توسعه هدفمند برداشت.

ملونی، اضافه کرد: بر این اســاس در ســال ۱۳۹۵ بر اساس پیشنهاد ارائه 
شده از سوی معاونت علمی، همکاری با سازمان ملی استاندارد با امضای تفاهم 
نامه ای آغاز شد و طی آن نسبت به تدوین و اجرایی کردن برنامه تدوین شده 

برای استانداردسازی محصولات شرکت های دانش بنیان اقدام شد. مدیرکل دفتر 
نوآوری و کسب و کارهای نوین معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری ادامه 
داد: در ادامه این برنامه از سال ۹۷ اقدام به صدور گواهینامه انطباق محصول 
شد که با تدوین آیین نامه و شیوه نامه ای در این زمینه فاز پایلوت آن در ۱۲ 

استان کشور اجرایی شد.
بــه گفته وی، این آیین نامه صدور گواهینامه انطباق ابتدا در تهران اجرایی 
شد و پس از آن در ۱۲ استان تسری یافت و در حال حاضر در تلاش هستیم 

این طرح در سایر استان ها اجرایی شود.
ملونی، اســتان های البرز، اصفهان، آذربایجان شــرقی، کرمان، کرمانشاه، 
خراســان رضوی، قم، قزوین، فارس، مرکزی، ایلام و همدان را از اســتان های 
فاز پایلوت این طرح نام برد و خاطر نشــان کرد: در ابتدا در ۸ استان و بعد از 
آن در ۱۲ اســتان اجرایی شــد و در حال حاضر استان های زنجان و گلستان 
که در این فهرســت نبوده است، به این فهرست اضافه شد تا شرکت های این 

استان ها قادر به دریافت گواهینامه انطباق باشند.
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